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ДӘРІГЕР ҚАУІПСІЗДІГІ 
ХАЛЫҚ ДЕНСАУЛЫҒЫНАН 
МАҢЫЗДЫ МА?

ӘДІЛЕТТІ ЕЛ 
ӘДІЛ САЛЫҚТАН БАСТАЛАДЫ

СЫНДАРЛЫ ДИПЛОМАТИЯНЫҢ 
УАҚЫТЫ КЕЛДІ

ІЗГІ ҚАДАМ, 
ИГІ СЕРІКТЕСТІК

КӨҢІЛДІ АУЛАП, КӨЛІГІ ҚАУЛАП...

Бір аптаны
 ішінде дә рі-
герлер мен нау�астарды
 
жа � ындары арасында екі 
бір дей жанжал болды. Со
-
�ы жылдары а�парат к�з де-
рінен м�ндай келе
сіз к�рі-
ніс жайлы жиі о�итын бол-
ды�. Тіпті, адам �міріне ара-
ша болу�а міндет ал�ан а� 
ха   латтылар�а нау�астарды
 
ж�дыры� ж�мса�аны былай 
т�р сын, ж�мыс уа�ытында 
жазым етіп, жары� д#ние-
мен �ош айтысуына себеп-
кер болып жатыр. Шынды-
�ын да да, дәрігер мен нау-
�ас арасында�ы жанжалды
 
жиілеуіне не себеп? 

Президентті
 биыл�ы Жол-
дауы салы�ты
 р�лін к#рт арт-
тырды. Ол әлеуметтік, эко но-
ми калы�, тіпті сая  си жа
�ы ру-
лар �а серпін беретін тетікке 
ай    нал ма�, жа
а реформаларды 
ж# зеге асыруды
 пәрменді бір 
�� ралы болады. Айталы�, са-
лы� саласы ар�ылы мемлекет 
пен биз нес арасында диалог 
ор натылады. /аза�станды Еу-
ра зия ��рлы�ында�ы басты 
аг рарлы� орталы� ету де салы� 
ар  �ылы ж#зеге асырылады. 
Ин вестор тарту, �
деу ин дус-
трия сын дамыту, халы�ты
 
әл-ау�атын арттыру және бас-
�а да толып жат�ан сан-салалы 
ша ралар салы��а с#йен бек.
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Со
�ы кезде к�лікті Армения, Грузия, Дубайдан тасымал дай тын делдалдар 
әлеуметтік желі лерде �ызметін жарнамалап әлек. Неге десе
із, ішкі нары� та�ы 

с�ранысты
 к�птігі сон ша лы�, 10-20 жыл пайдала ныл �ан к�ліктер де жылдам «ие сін» 
тауып кетіп жатады. 9ндіріс �зі    мізде де бол�анымен, отан ды� �неркәсіп мемлекетті
 

�ыр уар �олдауына �арамастан, ішкі на    ры�ты
 �зін толы� 
�амти алма    ды. Тіпті, :кімет �аржы б�л гені мен, 

автосалондар же
іл      детіл  ген несиемен сату�а к�лік таппай 
�инал�анын к�рдік. Аза    матта    рымыз айлап кезекте 

т�р ды. /а  зір �ытай авток�ліктері �аптады деп 
�ынжыламыз. Де  генмен �аза�станды�тар 

на     ры�   та �ан         дай да бір ассорти     мент ті
 
пайда бол �анына �уа    нуда. Ал гео саяси 

ахуалды
 әсе     рінен бос �ал�ан 
ресейлік зауыттар нары� �а 

бейімделіп, �ытайлы� к�лік-
терді жинау�а к�шті. /а  за�     -

стан ны
 ке лесі �адамы 
�андай болма�?

К�гілдір экран – тәрбие ��ралы. Тіпті, 
идео логияны
 �айнар к�зіне айнал�аны 
�а шан. Адамзатты рухани ашты�тан са�-
тап, жа
а д#ниелерді ашу�а м#мкіндік 
бере тін �нер т#рі.

/азір #йден шы�пай-а� суретшілерді
 
�нерін тамашалау�а болады. Мәселен, 
су ретші =сел Сабыржан�ызы әлеуметтік 
же ліде блог ж#ргізу ар�ылы танымал бол-
�ан.

Президент ынтымақтастықты дамытудың ба-
сым бағыттарына егжей-тегжейлі тоқталып, сауда-
экономикалық кооперацияны кеңейтуді басты 
міндет ретінде атады.

– Германиямен жалпыаймақтық сауда-саттық 
қар қынды дамып келеді және !ткен жылдың қо-
ры тындысы бойынша оның к!рсеткіші 11 мил-
лиард долларды құрады. Осы тауар айналымының 
80 пайыздан астамы Қазақстанға тиесілі. Біз ГФР-
ға жалпы сомасы 850 миллион доллар болатын 
қо сымша 100 шикізаттық емес тауар түрі бойынша 
экс портты ұлғайтуға дайынбыз. Бұл жерде мұнай 
хи миясы, металлургия, тамақ !неркәсібі !німдері 
ту ралы с!з болып отыр, – деді Мемлекет басшысы.

Қасым-Жомарт Тоқаевтың пікірінше, !зара 
тауар айналымының !сімі аймақ елдерінен им-
порт талатын !німдерге қатысты ұзақмерзімді ке-
лі сімшарт жасауға,  сондай-ақ Еуропа одағының 
Бас жүйесіндегі жеңілдіктер (GSP+) сияқты Ор-
та лық Азия мемлекеттеріне де арнайы сауда жеңіл-
діктерін ұсынуға ықпал ете алады. Президент сауда 
шарт тарын жеңілдету ж!нінде ұсыныстар әзірлеу 
үшін салалық ведомстволардың басшылары дең-
гейін  де бірлескен жұмыс тобын құруды ұсынды.

Мемлекет басшысы санкциялық текетірестерді 
айып тап, шектеусіз және кедергісіз сауда-саттықты 
жақ тады.

(Жалғасы 2-бетте)

Мемлекет басшысы Берлинге арнайы сапармен 
ша қырып, қонақжайлық к!рсеткені үшін Олаф 
Шо льцке  ризашылығын білдірді.

– Германия – Қазақстанның Еуропа Одағын-
да ғы стратегиялық серіктесі, әсіресе !зара сауда-
эко номикалық және инвестициялық байланыс 
жол ға қойылған. Сондықтан екі елдің ынты мақ-
тастығын нығайтуға баса мән береміз. Бүгін құр  -
мет ті канцлермен бірқатар маңызды мәселені 
тал    қыладық. Қазіргі жағдайда Қазақстан мен 
Гер        мания екі елдің орнықты дамуын қамтамасыз 
ету үшін жаңа инвестициялық жобаларды жүзеге 

асы ру ісіне барынша прагматикалық тұрғыдан 
қа рауы керек. Бұл орайда біздің саяси ерік-жі-
геріміз бен экономикалық әлеуетіміз зор. Келіс-
с!з дер барысында сауда-экономикалық ынты мақ-
тас тықтың перспективасына баса мән берілді. 
Екі жақты сауда-саттықтың қарқынды дамып келе 
жат қанын атап !ттік. Экспорттық және импорттық 
тауар лар номенклатурасын одан әрі кеңейту үшін 
пәр менді шаралар қабылдауға уағдаластық, – деді 
Қасым-Жомарт Тоқаев.

(Жалғасы 2-бетте)

/асым-Жомарт То�аев Орталы� Азия мемлекеттері басшыларыны
 Германия 
Канцлері Олаф Шольцпен кездесуіне �атысты. Мемлекет басшысы �она�жайлы� 
к�рсеткені және саммитті жо�ары де
гейде �йымдастыр�аны #шін Олаф Шольцке 
ал�ыс айтып,  «С5+Германия» диалогыны
 �зектілігін атап �тті.

Мемлекет басшысы /асым-Жомарт То�аев Германия Федеративтік Респуб ли-
ка сына ресми сапармен барды. Іс-сапар барысында Президент Германияны
 
Федералды� канцлері Олаф Шольцпен кездесіп, бір�атар келісс�здер жасады. 
Сондай-а� /аза�стан басшысы Berlin Global Dialogue форумына, Шы�ыс комитетіні
 
(ГЭШК) �йымдастыруымен �ткен екі ел іскер топтарыны
 д�
гелек #стеліне �а ты-
сып, бір�атар ірі компанияны
 топ-менеджерлерімен ж#здесті. 
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АҚОРДА

ІЗГІ ҚАДАМ, 
ИГІ СЕРІКТЕСТІК

(Басы 1-бетте)

– Қазақстан санкциялық текетірестерге 
қарсы. �йткені саяси тұрғыда негізделген 
шектеулер халықаралық қатынастардағы жалпы 
ахуалға сызат түсіреді және мемлекеттер 
арасындағы сауда-экономикалық ынтымақтас-
тықтың дамуына кері әсер етеді. Сонымен бірге 
біз аймақтық саясаттағы санкциялық шектеу-
лерді ескеруге мәжбүрміз. Бейбітшілік пен 
ынтымақтастықтың 'зара тиімді фор муласын 
табу үшін сындарлы дипломатияның уақыты 
келді деп санаймыз. Мен бұл туралы жуырда 
'ткен БҰҰ Бас Ассамблеясы  сессия сының 
мінберінде с'йлеген с'зімде айттым. Қазақстан 
барлық мүдделі мемлекетпен арадағы кедергісіз 
сауданы дамытуды және инвестициялық 
ынтымақтастық орнатуды жақтайды. Құрметті 
Канцлер, кеше эко номикалық ынтымақтастық 
мәселелері ж'нінде Сізбен және Германияның 
жетекші компанияларының басшыларымен 
табысты келісс'з  жүргіздім.  Мұндай 

ықпалдастықтың келешегі жарқын болады деп 
санаймын, – деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

Қазақстан Президенті ауыл шаруашылығын 
келесі басым бағыт ретінде атап 'тті. Мемлекет 
басшысы германиялық серіктестердің 
қолдауымен Қазақстанда Орнықты егіншілік-
тің аймақтық орталығын құруды ұсынды. 
Оның айтуынша, аталған орталық теориялық 
әзірлемелер бойынша тәжірибе алмасуға, 
сондай-ақ оларды қолданысқа енгізуге және 
коммерцияландыруға септігін тигізе алар еді. 
Мемлекет басшысы инвестициялық  серік-
тестікті одан әрі дамытудың перспективасы 
зор екеніне назар аударды.

– Германия 30 жылдан астам уақыт ел 
экономикасының негізгі инвесторларының 
қатарында келеді. Қазақстан ГФР-мен 'зара 
тиімді ынтымақтастықты жалғастыруды 
к'здейді және ESG қағидаттарын сақтай 
отырып, неміс инвесторлары үшін барлық 
қажетті жағдайды жасауға дайын, – деді 
Мемлекет басшысы.

Қасым-Жомарт Тоқаев аймаққа Германия-
ның ірі банктерін тарту инвестициялық 
ынтымақтастыққа тың серпін беретінін атап 
'тті.  Сонымен қатар Президент к'лік-транзит 
саласында тиімді ықпалдастық орнату қажет 
екеніне тоқталды.

– Бүгінде Орталық Азия аймағы жаһандық 
тасымалдың негізгі б'лігіне айналып келеді. 
Осы ретте 'ңір «Солтүстік – Оңтүстік», «Шығыс 
– Батыс» бағыттары бойынша құрлық к'пірі 
ретінде маңызды р'л атқарады. <сіресе, 
Транскаспий бағдарын дамытудың және оны 
Global Gateway стратегиясымен ұштастырудың 
маңызы арта түсті. Ортамерзімді перспективада 
аталған дәліз арқылы жүк тасымалдау ағыны-
ның к'лемі бес есе артар еді. Осы бағытта 
жоспарлы жұмыстар жүргізілуде. Германиялық 
серіктестерді Транскаспий бағдары мен Каспий 
теңізі порттарын дамытуға, сондай-ақ бірлескен 
кеме 'ндірісін қолға алуға және логистикалық 
орталықтар ашу ісіне белсенді атсалысуға 
шақырамыз, – деді Мемлекет басшысы. 

Қасым-Жомарт Тоқаевтың айтуынша, 
Қазақстан кәсіпорындары әлемдік нарықтағы 
титан мен басқа да материалдарға деген 
тапшылықтың орнын толтыруға әзір. Бұдан 
б'лек,  Қасым-Жомарт Тоқаев терроризм, діни 

экстремизм, есірткі тасымалы, трансұлттық 
қылмыс сияқты  Орталық Азия аймағы үшін 
аса қауіпті сын-қатерлерге назар аударды. 
Мемлекет басшысы Германияның жеке 
жобалары арқылы, сондай-ақ Еуропа Одағы, 
Еуропадағы қауіпсіздік және ынтымақтастық 
ұйымы мен басқа да халықаралық құрылымдар 
аясында осы және 'зге де қауіп-қатерлерге 
тойтарыс беру ж'ніндегі күш-жігерін оң 
бағалады.

Қазақстан Президенті Ауғанстандағы 
жағдайға арнайы тоқталды. Оның пікірінше, 
бұл елдегі гуманитарлық дағдарыстың алдын 
алу үшін халықаралық қоғамдастықтың, 
әсіресе Орталық Азия мемлекеттерінің күш-
жігерін қолдауды жалғастыру қажет. Осы ретте 
Президент Алматыда Орталық Азия мен 
Ауғанстан үшін БҰҰ-ның Орнықты даму 
ж'ніндегі аймақтық орталығын ашу маңызды 
екенін айтты. Мемлекет басшысы Германияның 
саяси ықпалы мен экономикалық мүмкіндігін 
Орталық Азия елдерінің орасан зор әлеуетімен 

ұштастыру аймақтың орнықты дамуына елеулі 
үлес қоса алатынына сенім білдірді.

Бұдан б'лек, Мемлекет басшысы Орталық 
Азия мемлекеттері басшыларының Германия 
Президентімен кездесуіне қатысты. Қасым-
Жомарт Тоқаев аймақ мемлекеттері к'шбасшы-
ларының бірлескен күш-жігерін жұмылдыруға 
болатын ықпалдастықтың басым бағыттарын 
ұсынды. Кездесу барысында климаттың 
'згеруіне және су тапшылығы проблемасына 
баса мән берілді. Жиынға қатысушылар 
мұздықтардың еруіне және Орталық Азиядағы 
экологиялық ахуалдың 'згеруіне байланысты 
мәселелерді талқылады. 

Сондай-ақ Президент орталықазиялық 
әріптестерімен бірге Германия экономикасы 
Шығыс комитетінің (ГЭШК) д'ңгелек 
үстеліне қатысып, Орталық Азия елдері мен 
Германияның экономикалық ынтымақтас-
тығының негізгі мәселелеріне тоқталды.

– Біздің аймақ – Еуразия кеңістігін бай-
ланыстырушы бірегей стратегиялық орталық. 
Негізгі сауда-экономикалық дәліздер елдері-
міз дің аумағы арқылы 'теді. Қазақстанда мол 
пайдалы қазбалар қоры бар. Мұның бәрі 
Германиямен және жалпы Еуропа Одағымен 
сауда-инвестиция саласындағы ынтымақтас-
тықты нығайтуға кең жол ашады, – деді 
Қасым-Жомарт Тоқаев.

Мемлекет басшысы кездесу қатысушы-
ларына жуырда германиялық HMS Bergbau 
компаниясының басшылығымен геологиялық 
барлау жұмыстарын жүргізу және алдағы 
уақытта литий 'ңдеу кешенін салу туралы 
уағда лас тыққа қол жеткізілгені ж'нінде 
мәлімет берді. Инвестиция к'лемі – 500 
миллион доллар. Оның пікірінше, к'мірсутегі 
шикізатын жеткізу, жаһандық азық-түлік  
қауіпсіздігін күшейту, к'лік-транзит және 
қаржы салаларындағы кооперация 'зара қа-
рым-қатынастың басқа да басым бағыттарының 
қатарына кіреді.  Президент кездесуге 
қатысушылардың назарын орнықты даму және 
жасыл экономика салаларында бірлесе жұмыс 
істеудің маңыздылығына аударып, 2026 жылы 
БҰҰ аясында Қазақстанда 'тетін Аймақтық 
климаттық саммитке қатысуға шақырды. 

СЫНДАРЛЫ 
ДИПЛОМАТИЯНЫҢ 
УАҚЫТЫ КЕЛДІ (Басы 1-бетте)

Президент мұнай-газ химиясы, 
металлургия, к'лік және логистика 
секілді перспективті салаларда 
бірлескен жобаларды жүзеге асыру 
мәселелері жан-жақты қарастырыл-
ғанын айтты және Қазақстан тарапы-
ның жетекші еуропалық компания-
лармен қол жеткізген уағдаластық-
тарын жоғары бағалады. Сондай-ақ 
ол энергетика саласындағы ко опера-
ция ны дамытуды басты басымдық-
тардың бірі ретінде атады.

– Бүгінгі кездесу аясында Sie-
mens, Deutsche Bahn, Siemens Energy, 
Linde және тағы да басқа негізгі серік-
тестермен маңызды коммерциялық 
келісімге қол қойылғанын құптай-
мын. Бұл құжаттар мемлекеттеріміз 
арасындағы экономикалық байла-
ныс тарды одан әрі нығайтуға тың 
серпін береді. Қазақстан жыл басы-
нан бері Германияға «Достық» мұнай 
құбыры арқылы 500 мың тонна мұнай 
ж'нелтті. Мұның бәрі 'зара келісім-
нің нәтижесінде жүзеге асты. Герма-
ниялық достарымыздың 'тініші 
бойынша жеткізілетін мұнай к'лемін 
ұлғайтуға, оның ұзақмерзімді болуын 
қамтамасыз етуге еліміздің дайын 
екенін растадым, – деді Мемлекет 
басшысы.

Қазақстан басшысы екі елдің 
'зара ықпалдастығын кеңейтетін 
жаңа мүмкіндіктерге де тоқталды. Ол 
Транскаспий к'лік бағдарының 
транзиттік қуатын арттыру, сондай-ақ 
оны Трансеуропалық к'лік желісімен 
(ТEN-T) және Global Gateway бас-
тама сымен ұштастыру үшін бірлесе 
жұмыс істеуге дайын екенін мәлім-
деді. Оның пікірінше, агро'неркәсіп 
секторындағы, сондай-ақ қаржы, 
инновация, цифрландыру салаларын-
дағы ынтымақтастықты нығайту үшін 
мол мүмкіндік бар.

Келісс'здер барысында мәдени-
гуманитарлық саладағы ынтымақтас-
тыққа да айрықша мән берілді. 
Мемлекет басшысы жаңа қазақ-неміс 
білім беру мекемелерінің құрылуын, 
атап айтқанда, биыл маусым айында 
Ақтау қаласында Қазақстан-Гер-
мания орнықты инженерия инсти-
тутының ашылуын құптайтынын 
жеткізді. Қасым-Жомарт Тоқаев 
мемлекеттер арасындағы ықпалдас-
тықтың жоғары деңгейін сақтау үшін 
Германия Канцлерін Қазақстанға 
ресми сапармен келуге шақырды.

Федералдық канцлер Олаф 
Шольц Қазақстан Германияның 
Орта лық Азиядағы жетекші сауда-
экономикалық серіктесі екенін атап 
'тті. Сондай-ақ энергетика, орнықты 
даму, цифрландыру және климаттың 
'згеруіне қарсы күрес салаларындағы 
ынтымақтастықты кеңейтудің 
маңызды екенін айтты. Бұдан б'лек, 
канцлер Германия мен Еуропа Одағы 
Президент Қасым-Жомарт Тоқаев-
тың бастамасымен Қазақстанда 
жүзеге асырылып жатқан реформа-
ларды толық қолдайтынын мәлімдеді.

«К�ШБАСШЫЛАР ДИАЛОГЫ»
Қасым-Жомарт Тоқаев бірінші 

Berlin Global Dialogue форумына 
қатысты. Президент «К'шбасшылар 
диалогы» сессиясында Қазақстанның 
жаһандық экономикалық процес-
тердегі р'лі туралы 'з к'зқарасын 
айтты. Президенттің пікірінше, 
жаһан дық экономикалық 'зекті 
проблемаларды шешуге ықпал ететін 
жаңа әмбебап құндылықтар қажет. 
<йтпесе, адамзат дүниежүзілік 
сауданың бұрын-соңды болмаған 
б'лшектенуіне тап болады. Бұл 
әлемдік ЖІ�-нің 7 пайызға құлды-
рауына әкеп соқтыруы мүмкін. 
Қасым-Жомарт Тоқаев еліміздің 
халықаралық экономикалық байла-
ныстарды тұрақтандыру ісіндегі 
р'ліне және ұлттық экономиканы 
дамытудың перспективаларына 
айрықша тоқталды.

– Еуразиядағы екінші ірі мұнай 
қорына ие Қазақстан әлемдік нарық-
тарға энергетикалық ресурстардың ірі 
жеткізушісі саналады. Біздің мұнай 
экспортының 70 пайызы Еуропа Ода-

ғына шығарылатынын ескере 
отырып, экспорттық әлеуетімізді 
кеңей туге және жаһандық энерге-
тика лық дағдарысты жеңілдетуге үлес 
қосуға дайынбыз. Былтыр Қазақстан 
экспорты 40 пайызға жуық 'сті. 
Біздің ЖІ�-нің едәуір б'лігі әлі де 
энергетика секторына тиесілі бол-
ғанымен, экономиканы әртараптан-
дыруға күш саламыз. Автомобиль 
құрастыру, фармацевтика, металл 
'ңдеу және машина жасау салаларын-
дағы 'сімді қамтамасыз ете отырып, 
Қазақстан бизнес жасауға ерекше 
қолайлы орта қалыптастыру арқылы 
шетелден кең к'лемде инвестиция 
тартуды жалғастырып отыр, – деді 
Қасым-Жомарт Тоқаев.

Президент Қазақстанмен эко-
номика лық серіктестік орнатуға жол 
ашатын перспективаларға қатысу-
шылар назарын аударды. Атап 
айтқанда, Транскаспий халықаралық 
к'лік бағдары немесе «Орта дәліз» 
аймақтағы сауда мен инвестиция 
үшін жаңа мүмкіндік береді. Бұл 
бағыт қазіргі қолданыстағы теңіз 
жолдарымен тасымалданатын тауар-
лард  ың транзиттік уақытын екі есе 
қысқартады. Сонымен қатар Мемле-
кет басшысы Қазақстанның аймақта 
бірінші болып Париж келісімін 
ратификациялағанын және 2060 
жылға қарай к'міртегі бейтарап-
тығына қол жеткізу стратегиясын 
қабылдағанын айтты. Бұл салада да 
ірі халықаралық жобалар жүзеге 
асырылып жатыр. Жалпы, Қазақстан-
ның, шын мәнінде, жаһандық және 
сенімді сауда-экономикалық серік-
теске айналғанына сенім білдірді. 
Мемлекет басшысы баршаға ортақ 
'ркендеген әрі инклюзивті болашақ 
құру үшін күш жұмылдырудың 
маңызды екенін атап 'тті.

Айта кетейік, Berlin Global Dia-
logue форумына Германияның 
Федералдық канцлері Олаф Шольц, 
Еуропалық Кеңестің Президенті 
Шарль Мишель, Бельгияның Пре-
мьер-министрі Александр де Кроо, 
Албанияның Премьер-министрі Эди 
Рама және басқа да жоғары лауазымды 
саясаткерлер, халықаралық компа-
ния лар мен қаржы институттарының 
басшылары қатысты.

Сондай-ақ  Қасым-Жомарт 
Тоқаев аталмыш форум аясында 
Шри-Ланка Президенті Ранил 
Викрамасингхемен кездесіп,  келісс'з 
жүргізді. 

М е м л е к е т  б а с ш ы с ы  р е с м и 
сапарының екінші күні Федералдық 
Пре зидент Франк-Вальтер Штайн-
майермен кездесуден басталды. 
Тараптар Германия Президентінің 
таяуда Қазақстанға жасаған сапары 
аясында қол жеткізілген уағдаластық-
тардың жүзеге асырылу барысын 
қарастырды. Атап айтқанда, энерге-
тика, транзит, логистика, пайдалы 
қазбаларды игеру, жаңартылатын 
энергия к'здері, ауыл шаруашылығы 
және цифрландыру секілді  ынтымақ-
тастықтың басым бағыттарына 
қатысты бірлескен жұмыстарды 
талқы лап, Қазақстан мен Германия-
ның к'пжақты ынтымақтастығын 
одан әрі нығайту үшін бірлескен іс-
қимылдарды арттыра түсуге уағда-
ласты. 

ЫНТЫМАҚТАСТЫҚ 
БАҒЫТТАРЫН ҰСЫНДЫ

Сонымен қатар Қазақстан Пре-
зиденті Германия экономикасы Шы-
ғыс комитетінің (ГЭШК) ұйымдас-
тыруымен 'ткен екі ел іскер топта-
рының д'ңгелек үстеліне қатысты. 
М е м л е  к е т  б а с ш ы с ы  г е о с а я с и 
дүрбелеңге қарамастан, былтыр 
екіжақты тауар айналымы 25 пайызға 
'сіп, 2,8 миллиард долларға жеткенін 
атап 'тті. Оның айтуынша, Германия 
бизнесі Қазақстанға 6 миллиард 
долларға жуық инвестиция салған. 
Бұл инвестицияның 90 пайызға 
жуығы шикізаттық емес секторға 
тиесілі. Жалпы елімізде Германия 
капиталының үлесі бар мыңнан астам 
компания жұмыс істейді.

Қасым-Жомарт Тоқаев Германия-
ның табандылық, нақтылық және 
жауапкершілік қағидаттарына не-
гізделген бизнес жүргізу тәсілін 
жоғары бағалады. Сондай-ақ «Қазақ-
станда неміс сапасына сай жасалған» 
формула бойынша 'нім шығаратын 
'ндіріс орындарын ашуға мүдделі 
екенін айтты.

Мемлекет басшысы 'зара ынты-
мақ тастықтың бірқатар перспективті 
бағытын атап 'тті. Президенттің 
айтуынша, Қазақстан, ең алдымен, 
Германия және Еуропа 'неркәсібіне 
қажетті табиғи ресурстар мен маңыз-
ды шикізат саласында сенімді 
серіктес болуға дайын. 

Президент жаңартылатын энер-
гия к'здері саласындағы ынтымақ-
тастықты тағы бір перспективті бағыт 
ретінде атап 'тті. Қасым-Жомарт 
Тоқаев «жасыл» сутегінің әлемдегі 
жетекші 'ндірушісі болу үшін елімізде 
барлық алғышарт бар екеніне 
тоқталды. Қазіргі уақытта Германия 
мен Швецияның бірлескен Svevind 
Group компаниясымен «жасыл» 
сутегін 'ндіру ж'нінде сомасы 50 
миллиард доллар болатын келісім 
жасалды. Бұл – әлемдегі ең ірі 
жобалардың бірі. Алдағы уақытта 
«жасыл» сутегі 'ндірісі «жасыл» 
болат, алюминий және басқа да ме-
тал дарды 'ндіруге жол ашуы мүмкін. 
Президент Германияның техно-
логиялық шешімдерін Қазақстанның 
табиғи және адами ресурстарымен 
ұштастыру жоғары нәтижеге жеткізе-
тініне сенім білдірді.

Ынтымақтастықтың тағы бір 
саласы – к'лік-логистика әлеуетін 
пайдалану. Мемлекет басшысының 
айтуынша, жаңа геосаяси жағдайда 
Еуропа мен Азия арасындағы байла-
нысты қамтамасыз ету үшін «Орта 
дәліздің» маңызы артып келеді. Сон-
дай-ақ Президент ауыл шаруа шылы-
ғы саласындағы ынтымақтастықты 
ілгерілету үшін мол мүмкіндік бар 
екенін, Қазақстан 'ңірдің азық-түлік 
хабына айналуды жоспарлап отыр-
ғанын жеткізді.

Ынтымақтастықтың тағы бір 
басым бағыты – IT технология 
саласы. Президент Қазақстанның 
цифр лық трансформация бағытын-
дағы бастамалары әлемдік деңгейде 
мойындалғанын айтты. БҰҰ біздің 
электронды үкімет жүйесін ТОП-30 
тізіміне енгізді. Мемлекет басшысы 
адами капиталды дамыту және инвес-
тиция тарту мәселесін ынтымақ-
тастықтың 'зекті бағыттарының бірі 
ретінде атап 'тті. 

Қасым-Жомарт Тоқаев Германия 
бизнесмендерін Қазақстан эконо-
мика сын әртараптандыруға, жаңа 
'ндіріс орындарын ашуға және озық 
неміс технологияларын енгізуге 
бағытталған жобаларды жүзеге 
асыруға белсенді қатысуға шақырды. 

Германия экономикасының Шы-
ғыс комитеті – Германия Федера-
тивтік Республикасының Орталық, 
Шығыс және Оңтүстік-Шығыс 
Еуропа, Оңтүстік Кавказ және 
Орталық Азиядағы 29 елге арналған 
аймақтық бастамасы.  Шығыс 
комитетіне Германия экономика-
сының алты жетекші одағы қолдау 
к'рсетеді және оған 400-ге жуық 
компания мүше.

Сондай-ақ Мемлекет басшысы 
Германияға сапарының екінші 
күнінде HMS Bergbau AG компания-
сының басқарма т'рағасы Деннис 
Швинд, HHLA компаниясының 
басқарма т'рағасы Ангела Титцрат, 
STADA Group вице-президенті 
Кристос Галлис, Mercedes-Benz 
Group басқарма т'рағасы Ола Калле-
ниус, inde GmbH компаниясының аға 
вице-президенті Оливер Пфанн, 
Siemens Energy басқарма т'рағасы 
Кристиан Брух, Siemens AG жетекшісі 
Роланд Буш, Bayer AG компания-
сының басқарма мүшесі Штефан 
Ольрих және Euler Hermes агенттігінің 
басқарма мүшесі Эдна Шёнемен 
кездесті. 



АУДИТОРЛЫҚ ҚЫЗМЕТ 
ТУРАЛЫ КЕЛІСІМДІ 
ҚАРАЙДЫ

Сенат Т�ра
асы Мәулен �шімбаев Абай 
облысына барды. Сапар барысында ол мәс-
лихат депутаттарымен, жергілікті ж"рт-
шылы#пен және жастармен кездесіп, ха-
лы#аралы# 
ылыми конференция
а #атыс-
ты. Кездесулерде Мемлекет басшы сыны) 
тапсырмаларын іске асыру мәселе лері, за) 
шы
ару #ызметіндегі жа)а мін деттер және 
Сенат пен мәслихаттарды) �зара іс-#и-
мылын дамыту жайы тал#ы ланды.

Палата Спикері ел Президенті Қасым-Жомарт 
Тоқаевтың бастамасымен іске асырылып жатқан 
реформаларды заңнамалық тұрғыда қамтамасыз ету 
Сенат пен мәслихаттардың бірлескен жұмысының 
маңызды міндеті екенін атап #тті. Осыған орай Мәу-
лен 'шімбаев Мемлекет басшысы Жолдауда бел-
гілеп берген басым бағыттарға назар аударып, 
оларды іске асыру жолында әріптестерін бірлесіп 
жұмыс істеуге шақырды.

«*ңірлерді дамыту және мәслихаттармен бір-
лесіп #зекті мәселелерді шешу Сенат қызметіндегі 
негізгі басымдықтардың бірі. Қазіргі таңда облыс-
тарда #зекті проблемалар аз емес. Олардың басым 
к#пшілігі инфрақұрылымға, әлеуметтік нысандарға, 
мемлекеттік бағдарламалардың іске асырылуына 
қатысты. Осыған байланысты Абай облысының 2027 
жылға дейінгі әлеуметтік-экономикалық дамуының 
кешенді жоспары бекітілді. Сенат осы және басқа да 
бастамалардың нәтижелі іске асырылуына жан-
жақты қолдау к#рсетуге дайын», – деді Мәулен 
'шімбаев.

Сондай-ақ Сенат Т#рағасы барлық деңгейдегі 
депутаттардың жүйелі түрде #зара іс-қимыл жаса-
суы маңызды екенін айтып, мәслихат депутаттарын 
заң шығару жұмысына тарту қажеттігін тілге тиек 
етті. Палата Спикері #ңірлерде заңдар мен басқа да 
нормативтік құқықтық актілердің орындалуына 
мониторинг жүргізу мәселесіне де ерекше назар 
аударды.

«Мемлекет басшысының Жолдауда берген 
тапсырмаларына сәйкес Парламент алдағы уақытта 
бірқатар заң қабылдауы қажет. Олардың қатарында 
жаңа Салық, Бюджет, Қала құрылысы, Су кодекстері 
бар. Жалпы, жыл басынан бері азаматтардың #мір 
сүру сапасын арттыруға арналған к#птеген заң қа-
былданғанын айта кеткен ж#н. Бұл ретте 'леуметтік 
кодексті ерекше атап #туге болады. Сол арқылы 
халықтың әл-ауқатын арттыруға арналған жаңа 
әлеуметтік тетіктер анықталды. Бүгінде елімізде 
Президентіміз бекіткен ұлттық жобалар іске асы-
рылып жатыр. Олар #ңірлерге тікелей қатысы бар 
құжаттар. Осы орайда заңдар мен ұлттық жобалар-
дың орындалу барысын Парламент және мәслихат-
тар депутаттары тарапынан жүйелі бақылауды жолға 
қою аса маңызды», – деген Мәулен 'шімбаев Сенат 
жанындағы Жергілікті #кілді органдармен #зара 

іс-қимыл жасау ж#ніндегі кеңес пен «*ңір» депутат-
тық тобының жұмысына тоқталды.

Палата Т#рағасы мәслихат депутаттарымен және 
#ңір жұртшылығымен кездесу кезінде Семейдің 
еліміз үшін тарихи р#лі мен маңызына да тоқталды. 
Ол облыстың әлеуетін толық ашу үшін бірлесіп 
әрекет етудің берері мол болатынын айтты.

«Қасиетті Семей – халқымыз үшін қашанда орны 
б#лек, қастерлі мекен. Бұл шаһарды отандық білім 
мен ғылымның және #нер мен мәдениеттің тарихи 
орталығы деуге толық негіз бар. Осы жерде қазақ 
мемлекеттілігінің қалыптасуына үлкен үлес қосқан 
Алаш арыстарының ізі мен мол мұрасы қалды. Сон-
дықтан Президентіміз Қасым-Жомарт Кемелұлы 
Тоқаевтың Абай облысын құру туралы маңызды 
шешімі дер кезінде жасалған және #ңірдің дамуына 
тың серпін берген қадам болды. Алдағы уақытта 
облыс жаңа қарқынмен дамып, к#здеген мақсаттарға 
қол жеткізе береді деп сенеміз», – деді Мәулен 
'шімбаев.

Сонымен қатар Сенат Т#рағасы ақын, ойшыл 
Шәкәрім Құдайбердіұлының 165 жылдығына ар-
налған «Шәкәрім оқулары-2023» атты ғылы-
ми-тәжірибелік конференцияға қатысты. Іс-шарада 
ел дамуының жаңа парадигмасы кеңінен талқылан-
ды. Мәулен 'шімбаев Абай мен Шәкәрім мұралары 
ешқашан #зектілігін жоғалтпайтынын, жас ұрпақты 
тәрбиелеу және ұлттық құндылықтарды дәріптеу 
ісінде екі ойшылдың #сиеттері қашанда маңызды 
екенін айтты.

«Президентіміз Қасым-Жомарт Кемелұлы Тоқа-
ев атап #ткендей, ұлттың жаңа сапасын қалып-
тастыру жолында күнделікті #мірлік к#зқарастары-
мыз #згеруі қажет. Қоғамда жаңа қағидаттар мен 
бағдар лар орнығуға тиіс. Осындай рухани-идеоло-
гиялық міндетті іске асыру аясында біз Шәкәрімнің 
мұрасына әрдайым оралуға және оны зерделеуге 
міндеттіміз. Ойшыл «Барлық адам тату тұруға негі-
зінен адал еңбек, ақ жүрек, арлы ақыл болуы керек», 
деген. Егер осы тұжырым әр қазақстандықтың #мір-
лік кредосына айналса, еліміз биік белестерді бағын-
дыра беретіні с#зсіз», – деген Мәулен 'шімбаев 
фи лософтың басқа да ой-тұжырымдарына назар 
аударды.

Сенат Спикері облысқа сапары аясында #ңірдің 
белсенді жастарымен, Мүгедектігі бар адамдарға 
арналған абилитация және оңалту орталығының 
ұжымымен, сондай-ақ Шәкәрім атындағы универ-
ситет пен Alikhan Bokeihan University-дің оқытушы-
ларымен кездесті. «Жылукоммунэнерго» кәсіпор-
нының қызметімен және қала билігінің шаһар орта-
лығын абаттандыру жоспарымен де танысты. Одан 
б#лек, Мәулен 'шімбаев бастаған бір топ сенатор 
Абайдың «Жидебай-Б#рілі» мемлекеттік тарихи-мә-
дени және әдеби-мемо риалдық музей-қорығына 
барды, сондай-ақ хакімнің ескерткішіне гүл шоғын 
қойды.

АЛАШ АРЫСТАРЫНЫҢ 
ІЗІ ҚАЛҒАН МЕКЕНДЕ

Мәжіліс спикері Ерлан +ошановты) т�-
ра
алы
ымен Бюро отырысы �тіп, алда
ы 
жалпы отырысты) к1н тәртібі на#тыланды.

Алдағы жалпы отырыста депутаттар қарауына 
«Еуразиялық экономикалық одақ шеңберінде ауди-
торлық қызметті жүзеге асыру туралы келісімді ра-
тификациялау туралы» заң жобасы ұсынылады. Бұл 
Келісімде Еуразиялық экономикалық одақ аумағын-
да аудиторлық қызметтердің бірыңғай нарығын 
қалыптастыруға бағытталған нормалар белгіленген. 

Cондай-ақ Келісім мүше мемлекеттерде аудиторлық 
қызметті жүзеге асыру мен реттеудің бірыңғай 
тәсілін қамтамасыз етуге мүмкіндік береді.

Сонымен қатар депутаттар Бюджет кодексі және 
бюджет заңнамасын жетiлдiру мәселелеріне қатысты 
заң жобаларын жұмысқа алады. 

Бюро отырысында Парламентаризм институты-
ның VIII сайланған Парламенттің бірінші сессия-
дағы Мәжіліспен #зара іс-қимылы бойынша қызметі 
және екінші сессияға жұмыс жоспары туралы ақпа-
рат тыңдалды.

Мәжіліс т�ра
асы Ерлан +ошанов +о 
ам-
ды# палата м1шелерімен кездесіп, �ткен 
сессияда
ы ж"мысты #орытындылап, алда-

ы кезе)ге арнал
ан міндеттерді ай#ындап 
берді. 

VIII сайланған Мәжілістің екінші сессиясындағы 
Қоғамдық палатаның алғашқы отырысы жаңар-
тылған құрамда #тті. Жиынның ресми б#лігі бастал-
мас бұрын Ерлан Қошанов палата мүшелерімен 
алдағы кезеңнің күн тәртібін талқылады. 

– Бұл Қоғамдық палатадағы алғашқы тәжірибе-
леріңіз болғанына қарамастан, жұмыс дұрыс бағыт-
та жүргізілуде. Небәрі екі айдың ішінде 5 отырыс 
#тті. Онда 8 мәселе қаралды. Барлығы жоғары дең-
гейде болып жатыр. Қоғамдық палата салмақты 
диалог алаңына айналуда, – деді Мәжіліс спикері. 

Ерлан Қошанов Қоғамдық палата сарапшы-
ларының тұрғын үй-коммуналдық шаруашылығын 
реформалау, капиталды қайтару туралы заң және 
басқа да #зекті мәселелер бойынша нәтижелі жұ-

мысын атап #тті. Заңдарды қабылдау кезінде к#п 
ұсыныс ескерілді.

– Мәселен, онлайн-платформалар мен он-
лайн-жарнама туралы заң жобасын талқылау кезін-
де Мүсілім Хасенов заң жобасына жан-жақты талдау 
жасады. Мүсілім блогерлердің құқықтық мәртебесін 
енгізіп, ұғымдық аппаратты нақтылауды ұсынды. 
Бұл пікір тиісті комитетте назарға алынды. Олар 
заңда ескерілген. Бізде мұндай мысалдар аз емес, 
– деді Мәжіліс т#рағасы.

Спикер осы сессиядағы заң жобалау жұмыстары 
да Қоғамдық палатаның белсенділігін қажет ететінін 
атап #тті. Бұл – масс-медиа, Бюджет, Салық ко-
декстері және басқа да әлеуметтік маңызы бар жоба-
лар мен тақырыптар туралы заң жобалары. *з кезе-
гінде Қоғамдық палата мүшелері ойынқұмарлық, 
жолаушылар тасымалы, тұтынушылардың құқық-
тарын қорғау мәселелерін талқылауға шығаруды 
ұсынды.

Жиын соңында Ерлан Қошанов Қоғамдық па-
латаның жаңа мүшелері – 'міржан Қосанов пен 
Қанат Нұровты жұмыстың басталуымен құттықтады.

ҚОҒАМДЫҚ ПАЛАТАНЫҢ 
БЕЛСЕНДІЛІГІ МАҢЫЗДЫ
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«AMANAT»-та аудандар мен 
облысты# ма)ызы бар #ала лар-
ды) әкімі лауазымына пар тиядан 
кандидат "сыну процесі жал-

асуда. 

Мәселен, Ақмола облысында партия-
ның Шортанды аудандық филиалының 
кезектен тыс XLI конференциясы бары-
сында аудан әкіміне лауазымына канди-
дат ретінде Сағындық Шабаров ұсыныл-
ды. Сондай-ақ партияның Жақсы аудан-
дық филиалының кезектен тыс LII кон-
ференциясының қорытындысы бойын-
ша аудан әкімі лауазымына кандидат 
ретінде Алмагүл Кадралина бе кітілді.

Жамбыл облысында партияның Жуа-
лы аудандық филиалының кезектен тыс 
XLI конференциясы делегаттарының 
шешімімен әкім лауазымына кандидат 
ретінде Жалғас Мұртаза ұсынылды. Сон-
дай-ақ осы күні партияның Тұрар 
Рысқұлов аудандық филиалының кезек-
тен тыс XXXIX конференциясы #тіп, онда 
200-ге жуық делегат аудан әкімі лауазы-
мына Ернар Есіркеповті ұсыну ж#нінде 
шешімді қолдады.

«Бүгінде облысымыздағы 131 ауылдық 
округ әкімінің 121-і – «AMANAT» партия-
сының #кілі. Партиядан ұсынылған кан-
дидаттарға үлкен үміт пен зор жауапкер-
шілік жүктеледі. *здеріңіз білетіндей, 
Жамбыл облысында ауыл шаруашылығы 
саласын дамытуға баса назар аударылады. 
Сондықтан кандидаттардың сайлауалды 
бағдарламаларында «Ауыл аманаты» және 

«Жер аманаты» жобалары басым бағыт 
болуы тиіс деген ойдамын», – деді 
«AMANAT» партиясы Жамбыл облыстық 
филиалының т#рағасы Дауыл Бей-
сенқұлов.

Алматы облысында «AMANAT» пар-
тиясы Жамбыл аудандық филиалының 
кезектен тыс конференциясы #тті. Оның 
қорытындысы бойынша аудан әкімі ла -
уазымына кандидат ретінде Нұрлан Ертас 
ұсынылды.

«Біздің #ңірде 54 мыңнан астам, ал 
Жамбыл ауданында 8 мыңға жуық партия 
мүшесі бар. Бұл үлкен күш. «AMANAT» 

мүшелері ашық саяси бәсекелестік пен 
күреске әрқашан дайын. Алматы облы-
сында #зге #ңірлердегідей ауылдық округ 
әкімдерінің сайлауы #тті. Партия #кілдері 
107 округтің 105-інде жеңіске жетті. Бұл – 
әрбір партия мүшесінің қажырлы еңбе-
гі», – деді «AMANAT» партиясы Алматы 
облыстық филиалының т#рағасы Қуат 
Байғоджаев.

Осындай конференция Жетісу облысы 
Кербұлақ ауданында #тіп, онда аудан әкімі 
лауазымына кандидат ретінде Қанат Есбо-
латов бекітілді. Кезектен тыс XV конфе-
ренция жұмысына 177 делегат қатысты.

Қостанай #ңірінде «AMANAT»-тың 
бірден үш конференциясы #тті. Партия-
ның Алтынсарин аудандық филиалының 
кезектен тыс XXXVIII конференциясы-
ның шешімімен Арнұр Сартов әкім лауа-
зымына кандидат атанды. Рудный қала-
сында кезектен тыс XXXIV конференция 
#тіп, онда делегаттардың шешімімен 
Виктор Ионенко қала әкімі лауазымына 
үміткер ретінде ұсынылды. Қарабалық 
ауданында партия филиалының кезектен 
тыс XXXVIII конференциясына қатысқан 
делегат аудан әкімі лауазымына Руслан 
Халықовты ұсынды.

Түркістан облысы Мақтаарал аудан-
дық партия филиалының кезектен тыс 
LV конференциясында кандидат ретінде 
Бақыт Асанов ұсынылды. Шардара ауда-
нында кезектен тыс XLVIII конференция-
да делегаттар әкім лауазымына кандидат 
ретінде Арман Қарсыбаевты ұсынды. Ал 

Созақ ауданында кезектен тыс LI кон-
ференцияда әкім лауазымына үміткер 
ретінде Мұхит Тұрысбеков ұсынылды.

Қарағанды облысындағы «AMANAT» 
партиясы филиалдарының конференция-
ларында үш үміткер айқындалды: Прио-
зерск қаласының әкімі лауазымына – 
Мансұр Ахметов, Осакаров ауданында – 
Руслан Нұрмұханбетов, Ақтоғай ауданын-
да – Руслан Кенжебеков.

Батыс Қазақстан облысында Тасқала 
ауданының әкімі лауазымына «AMANAT» 
кандидаты ретінде Талғат Шәкіров, Қа-
рат#бе ауданында Қадыржан Сүйеуғалиев 
ұсынылды.

Атырау облысы Исатай ауданының 
әкімі лауазымына кандидат ретінде Нұрым 
Мусин, Қызылқоға ауданында Қанат 
Азмұханов ұсынылды.

Барлық кандидат аумақтық сайлау 
комиссиясында тіркеуден #туі тиіс.

КАНДИДАТТАРДЫ ҰСЫНУ 
ЖАЛҒАСУДА
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«AMANAT» БИЗНЕС-ҚАУЫМДАСТЫҚ 
ӨКІЛДЕРІНІҢ БАСЫН ҚОСТЫ

БАЛАЛАР ҚАУІПСІЗДІГІ – 
БАСТЫ НАЗАРДА

«AMANAT» партиясыны� орталы� 
аппаратында республикалы� биз-
нес-�ауымдасты� �кілдері мен м�-
шелеріні� �атысуымен жиын �тті. 

Жиында Президенттің «�ділетті Қа-
зақстанның экономикалық бағдары» атты 
Қа зақстан халқына Жолдауы мен пар тия-
ның «Халықпен бірге» сайлауалды бағ дар-
ламасы жан-жақты талқыланып, бірқатар 
мә селе к$терілді. 

Іс-шара тізгінін қолға алған «AMANAT» 
партиясының Хатшысы Эльдар Тыныш-
бай ұлы осыған дейін барлық облыс пен 
қа ланы қамтыған жиындарда жалпы саны 
600-ге жуық кәсіпкерлік құрылымның $кі-
лі мен басшысы қатысып, 230-дан ас там 
мәселе мен сұрақ туындағанын жет кіз ді. 

Кездесуге «Атамекен» ҰКП, тамақ, 
қай  та $ңдеу, химия $неркәсібі, машина 
жа сау, аграрлық сектор салаларындағы 
биз нес-қауымдастық $кілдері, сондай-ақ 
сарапшылар қатысып, $ңдеуші секторлар 
мен ауыл шаруашылығы саласындағы 
жан-жақты проблемалар мен секторды 
қолдауға және жетілдіруге қатысты бір қа-
тар $зекті мәселе к$терді. 

Отандық бизнесті толғандырып жүр-
ген түйткілдерді анықтай отырып, оны 
ше шудің жолдарын да ұсынды. Партия 
Хат шысы Эльдар Тынышбайұлының ай-
туынша, кездесуге мемлекеттік орган $кіл-
   дері және бизнес $кілдері арнайы ша қы-
рыл ған.

«AMANAT» партиясыны� Отбасы 
және халы�ты әлеуметтік �ор�ау мә-
се лелері ж�ніндегі республикалы� 
ке�е сіні� кезекті отырысында бала-
лар �а арнал�ан мекемелерді� �ауіп-
сіз дігін �амтамасыз ету, мектеп тер-
ді� о�у жылына дайынды�ы және 
�з ге де �зекті проб лемалар тал�ы-
лан ды.

Кеңес т$рағасы, Бала құқықтары ж$-
нін дегі уәкіл Динара Зәкиеваның айтуын-
ша, Білім басқармалары жанындағы ко-
мис  сиялар жыл сайын мектептердің оқу 
жы лына дайындығын және оқу жағдайы-
ның қауіпсіздігін тексереді. Алайда соңғы 
кезде болып жатқан оқиғаларға қарап, бұл 
жұ мыстың тиімділігіне қатысты күмән пай-
да болады.

«Күні кеше Астанада бір оқушы бас пал-
дақтан құлап кетті. Бұған таяныш пен бас-
пал дақ арасында тік қоршаудың болмағаны 
се беп болды. 7 тамызда Астанадағы мек-
теп тердің бірінде 10 жасар баланың үстіне 
фут бол алаңындағы қақпа құлап, қайтыс 
бол ды. 13 қыркүйекте Алматы облысындағы 
ба лабақша аумағында бала ашық жатқан 
сеп тикке құлап, ауруханада к$з жұмды. 
Осы ған байланысты $ңірлік кеңестер бала-
лар дың $мірі мен денсаулығының қауіп сіз-
дігін қамтамасыз ету үшін барлық мектепке 
тек серу жүргізуі қажет», – деді ол.

Бұл ретте Оқу-ағарту вице-министрі 
Еділ Оспан мектептерде кәмелетке толма-
ған дардың қауіпсіздігін қамтамасыз ету 
бойынша қабылданып жатқан шаралар 
туралы баяндады.

«Мониторинг барысында министрлік 
бір қатар мәселені анықтады. Яғни, қауіп-
сіз дік жүйесінің техникалық жағдайы бел-
гіленген талапқа сәйкес келмейді. Мы са лы, 
ел аумағындағы мектептерде шамамен 180 
мың бейнекамера бар. Dкінішке қарай, 
оның 80 мыңы ескірген әрі заман талабына 
сай келмейді. Осыған байланысты ми-
нистр лік жергілікті атқарушы органдарға 
ка мераларды жаңарту бойынша жұмыс 
жүр гізуді ұсынды», – деді ол.

Жиын барысында партиялықтар ба ла-
ларға арналған мекемелердегі жатын орын-
дарында лайықты жағдай жасалуына және 
са нитарлық талаптардың бұзылуына қа-
тыс ты мәселені де назардан тыс қалдыр-
мады.

«Бүгінде балаларға арналған жеке мен-
шік мекемелердің, балалар лагерінің, ба ла-

биз нес құрылымдары партиямен бірлесе 
оты рып шешу міндеті тұр. Субсидия, са-
лық, кедендік кедергілер мен бизнесті 
қол дау бойынша қойылған сауалдарға 
тиіс ті министрліктердің $кілдері жауап 
бе ре отырып, сауалдарды хат түрінде жол-
дауды сұрады. 

Химиктер одағының вице-президенті 
Тах мина Нұғыманова $ңдеу $неркәсібі 
са ласына қатысты бірқатар ұсыныс айтты.

«Қазір орта кәсіпкерлікке жетіп қал-
ған шағын кәсіпкерліктердің салық пен 
бух галтерлік есептерге қатысты $з уәжі 
бар екенін және мұндай кәсіпкерлер түрлі 
ке дергі салдарынан бизнестерін ірі биз-
нес ке $ткізуге қорқатынын жеткізді. Егер 
бұл санатқа $тсе, мемлекеттік қол дау дан 
айырылып, әкімшілік жауапкер ші лік арта 
түседі. Біз осы бағытта кәсіп кер лік туралы 
заңға $згерістер енгізуді ұсы намыз», – 
деді ол.

Нұғыманова атағандай, қосымша құн 
са лығын 16 пайызға $сіруге бизнес $кіл-
дері түбегейлі қарсы екенін жеткізді. 

Бизнес-қауымдастық $кілдері мен 
мем лекеттік органдар $кілдерінің $зара 
еркін пікір алмасу алаңына айналған оты-
рыс осы жылдың шілде-тамыз айларында 
бол ған кеңестердің қорытындысы іспет-
тес. Сол себепті бизнесті дамытудағы 
кей бір қолайсыздықтар мен келеңсіздіктер 
де ортаға салынды.

Жиынды қорытындылаған «AMANAT» 
партиясының Хатшысы Эльдар Жұмаға-
зиев Жолдауда АDК-ті кеңейтуді және 
$зге де $ндірушілер мен қайта $ңдеушілер 
к$лемін арттыруды тапсырғандықтан, 
са лаға барынша қолдау жасау керек екенін 
айтты.

осы мәселенің анық-қанығын тексеруі ке-
рек. Себебі лагерьлер орманда, к$л жаға-
сын да, яғни балаларға жайлы болатын 
жақ сы жерде орналасқан», – деді ол.

Бұл ретте Оқу-ағарту вице-министрі 
Еділ Оспан аталған мәселеге қатысты жіті 
зерт теу жүргізілетінін жеткізді. Сондай-ақ 
ол кей жағдайда жергілікті билік демалыс 
үй лері мен балалар лагерьлерін сенімгерлік 
бас қаруға беретінін, бірақ олардың бастап-
қ ы қызмет ету мақсаты сақталатынын айт-
ты.

Сондай-ақ кеңес мүшелері Мемлекет 
бас шысының балаларға арналған 50 сауық-
тыру лагерін ашу және олардың шы ғар ма-
шылық және зияткерлік әлеуетін дамыту 
үшін 100 жаңа нысан салу ж$ніндегі тап-
сыр  масын іске асыруға қатысты мәсе ле-
лер  ді талқылады. Білім министрлігінің 
мә         ліметінше, 5 инновациялық шығар ма-
шылық орталық пен $нер мектебі ашылған, 
тағы 4 мектеп жыл соңына дейін аяқталады. 
Ал балаларға арналған 50 сауықтыру ор та-
лығы 2026 жылға қарай толық салынады.

Жиын қорытындысы бойынша кеңес 
мәс лихат депутаттарына интернаттар мен 
$зге де балалар мекемелерінің ж$ндеу жұ-
мыс тарына қаражат б$лу мен оны жұмсауды 
ба қылауды ұсынды. «Жастар Рухы» жастар 
қа натына люктерді, аулаларды жарық тан-
дыруды, жол қозғалысы қауіпсіздігін тек-
серу бойынша «Қауіпсіз инфрақұрылым» 
рейд-акциясын $ткізу тапсырылды. Ал 
$ңір лік кеңестер 2023 жылы күрделі ж$ндеу 
жүр гізілген интернаттарға және мектеп тер-
дегі қауіпсіздік шарттарының сақталуына 
мониторинг жүргізуі тиіс.

ұсы ныстарын партия жанындағы сараптау 
ор талығына жолдайтын болады. Dз кезе-
гінде бұл ұсыныстар «AMANAT» партия-
сы ның қолдауымен құзыретті органдарға 
жі беріледі. 

«Осы жылдың шілде-тамыз айларында 
Астана, Алматы, Шымкент қалаларының 
және $зге де облыстар мен қалаларда пар-
тия ның $ңірлік кеңестері базасында са-
лалық вице-министрлер мен отандық кә-
сіп керлердің қатысуымен кеңейтілген 
кеңес  тер $ткізілді. Осы жиындарда әр 
$ңір  лердегі басты проблемаларды анық тап, 

бақ шалардың, оңалту және даму орта лық-
тарының жұмысына қатысты арыз-шағым 
к$п. Жуырда Мәжілістегі «AMANAT» 
пар  тиясы фракциясының отырысында 
ұсы н ылған балалардың қауіпсіздігін қам-
тамасыз ету ж$ніндегі заң жобасы балаларға 
қызмет к$рсететін ұйымдарда тексеру жүр-
гізуге қатысты мораторийді алып тастауды 
жә не лицензиялауды енгізуді к$здейді. Бұл 
қадам балаларға арналған мекемелерге бі-
рың ғай стандарт пен талап белгілеуге мүм-
кіндік береді», – деді Динара Зәкиева.

Осылайша, балаларға арналған лагерь-
лер мен интернат мекемелерінің жағдайын 
жақсарту үшін Бала құқықтары ж$ніндегі 
уәкілдің аппараты $ңірлермен бірге тиісті 
жос пар әзірледі. Атап айтқанда, 163 интер-
нат та, 82 лагерьде және 17 медициналық-
әлеу меттік мекемеде ж$ндеу жұмысын 
жүр гізу қажет. Осы мақсатта $ңірдегі әкім-
діктермен 3 жылға арналған жоспарға қол 
қойылып, онда мекеме атауы, ж$ндеу жүр-
гізу және бюджеттен қаржы б$лу мерзімі 
к$р сетілді. 

Мәжіліс депутаты, «AMANAT» партия-
сы фракциясының мү ше сі Юлия Кучинская 
балалар лагерьлері нің кімнің менші-
гіне тиесілі екеніне қатыс ты мәселені к$-
терді.

«Депутаттардың $ңірлерге жасаған са-
пары барысында Білім басқармалары мен 
б$ лімдері жұмыс істеп тұрған лагерлерді 
сату ға шығарғанын анықтадық. Яғни, атал-
ған мекемелер жеке меншікке $тіп жатыр. 
Са тылған соң бұл нысандардың бұрынғы 
мақ саты сақталатынына ешкім кепілдік 
бер мейді. Бейінді мемлекеттік органдар 

АУДАН ӘКІМІ ЛАУАЗЫМЫНА 
ҮМІТКЕР ҰСЫНЫЛДЫ

Биыл әкімдер сайлауы �тетін �алалар мен аудандарда «AMANAT» 
партиясы филиалдарыны� конференциялары �тіп жатыр. Конференция 
ж&мысына �атыс�ан делегаттар әкім лауазымына &сынылатын кан-
дидаттарды бекітіп, партияны� сайлауалды ба�дарламасын ж�зеге 
асыру барысы туралы есепті ты�дауда.

«AMANAT»-та аудандар мен облыс-
тық маңызы бар қалалардың әкімі лауа-
зымына партиядан кандидат ұсыну 
про  цесі басталды. Мәселен, Жетісу об-
лысында «AMANAT» партиясы Сар қан 
аудандық филиалының кезектен тыс ІХ 
конференциясы $тті. Конференция жұ-
мысына қатысқан делегаттар шеші мі мен 
Сарқан ауданы әкімінің лауазы мы на 
партия кандидаты ретінде Ғалым жан 
Маманбаев ұсынылды.

Сондай-ақ Солтүстік Қазақстан об-
лысында бірден үш конференция $тті. 
Мә селен, «AMANAT» партиясы Есіл 
ау дан дық филиалының кезектен тыс 
XLV конференциясының шешімімен 
ау дан әкімі лауазымына кандидат ретінде 
Мереке Мұхамедьяров, ал партияның 
Ти мирязев аудандық филиалының ке-

зек тен тыс XXXIX конференциясында 
осын дай лауазымға Ерлан Жаров ұсы-
ныл ды.

Қызылорда облысында «AMANAT» 
пар тиясы Шиелі аудандық филиалының 
ке зектен тыс XLII конференциясына 
қа   тысқан делегаттар әкім лауазымына 
Нұржан Ахатовты ұсынды.

Ақт$бе облысында «AMANAT» пар-
тия сы Қобда аудандық филиалының 
ке зек тен тыс ХХХІХ конференциясына 
қа тыс қан делегаттар аудан әкімі лауазы-
мы на Ізгілік Тынымгереевті ұсынды.

Барлық кандидат аумақтық сайлау 
ко миссиясында тіркеуден $туі тиіс. 
Алдағы уақытта аудандар мен облыс тық 
маңызы бар қалалардағы партияның $зге 
де филиалдарында осындай кон фе рен-
циялар $ткізу жоспарлануда.

ПРЕЗИДЕНТ РЕФОРМАЛАРЫН 
ЖҮЗЕГЕ АСЫРУ МӘСЕЛЕСІ 
ТАЛҚЫЛАНДЫ

Еліміздегі саяси және экономикалы� реформаларды кезе�-кезе�і-
мен ж�зеге асыру, ат�арушы және �кілді билік органдарында�ы �зара 
іс-�имылды� о�тайлы тетіктерін әзірлеу – осы және �зге де мәселелер 
25 �ырк�йекте )ара�анды �аласында �ткен барлы� де� гей дегі мәс-
лихаттарда�ы «AMANAT» партиясы депутаттарыны� I )ара �анды об-
лыс ты� форумында  тал�ыланды.

Форум жұмысына 115 мәслихат де пу-
таты, «AMANAT» партиясының Хат шы-
сы Руслан �лішев,  Парламент Мә жі    лі-
сінің депутаттары Бауыржан Сма ғ ұлов, 
Үнзила Шапақ және Арман Қалы қов, 
Қа ра ғанды облыстық мәслихатының 
т$ ра ғасы Нұркен Кобжанов, $ңір әкімі-
нің орынбасарлары Бауыржан Асанов, 
Ермек Алпысов, Ербол �ліқұлов және 
тағы басқалар қатысты.

Іс-шараның ашылу салтанатында с$з 
с$й леген Руслан �лішев Мемлекет бас-
шы сы Қасым-Жомарт Тоқаев жүргізіп 
жат қан реформалар бірреттік акция не-
ме се жағдайға қарай жасалған қадамдар, 
нүк телік шешімдер емес, мемлекетті 

да мытудың сындарлы әрі кешенді ст ра-
те гиясы екенін атап $тті. Оның айтуын-
ша, Президент қоғам мүддесіне сай ке-
ле тін $згерістерді мақсатты түрде жүзеге 
асы рып жатыр.

«Мәслихат депутаттары – «AMANAT» 
партиясы үшін аса маңызды ресурс. Се-
бе бі партияның сайлауалды бағ дар ла ма-
сында қамтылған міндеттерді дәл осы 
де путаттар жүзеге асырады. Түптеп кел-
ген де, барлық партиялық вертикаль мен 
ресурс мәслихат де путаттарының мүд де-
сі үшін жұмыс іс тей ді. Бұл дегеніңіз – 
сарап тамалық, ақ параттық қамтамасыз 
ету және фрак ция лардың жұмысын үй-
лестіру. Пар тия ның және әрбір де пу-
таттың алдында тұр ған басты міндет – 
сай лауалды уә де лер ді жүйелі жүзеге 
асыру. Оның $зегі – мемлекетті дамыту 
жә не әл-ауқатын арт тыру», – деді ол.

Руслан �лішев к$п жағдайда аза-
маттар барлық деңгейдегі депутаттардың 
іс-әрекеті мен жұмысына қарай мемле-
кет тің тұтас қызметіне баға беретінін 
атап $тті. Сондықтан халық қалаулылары 
ат  қарып жатқан лауазымға жауап кер-
шілік пен қарайтынын дәлелдеп, к$пке 
үлгі болуы тиіс. Яғни, қоғамдық мәсе ле-
ле рге қатысты үнемі үн қатып, к$ш ба-
сын  да жүруі, тұрғындардың талапті   ле  гіне 
жедел назар аударып отыруы ке рек.

Dз кезегінде Қарағанды облыстық 
мәс лихатының т$рағасы Нұркен Коб-
жа нов бүгінде «AMANAT» партиясы 
$ңір дегі жетекші саяси күш саналатынын 
атап $тті.

«Бізге жүктелген жұмыстың түпкі 
мақ саты – халықтың әл-ауқатын арт-
тыру. Азаматтармен қарым-қатынас 

жа сау, олардың мүддесін білдіру – депу-
тат күнделікті атқаратын жұмыстың 
$зе гі. Сайлаушылармен үзбей байланыс 
ор натып отыру керек. Сондықтан біз 
үшін бірінші кезекте $ңірдің әлеуметтік-
эко номикалық мәселесі маңызды. Бар-
лық деңгейдегі мәслихаттардың басты 
мін деті – аумақтарды, тұтас облысты 
да мыту жоспарын жүзеге асыруды са па-
лы қамтамасыз ету. Біздің басымдығымыз 
да – осы», – деді ол.

«AMANAT» партиясы Қарағанды 
об   лыстық филиалының т$рағасы, 
Қара ған ды облыстық мәслихатының 
депу та ты Бекзат Алтынбеков адалдық 
пен жауап кершілік әр халық қалаулысы 

ат қа ратын жұмыстың негізге алатын 
қа ғи  датына айналуы тиіс екенін атап 
$т ті.

«Біздің партиямыз түбегейлі транс-
формациядан $тіп, қатарымыз жаңарды. 
Азаматтар бізге сенім артты. Оны биыл 
нау рызда $ткен Мәжіліс пен мәслихаттар 
сай лауында айқын аңғардық. К$пші лік-
тің бізге к$рсеткен қолдауы мен артқан 
се німін ақтауымыз керек. Алайда қоғам-
да қанша адам болса, сонша пікір бар. 
Біздің міндетіміз – әр пікірге құрметпен 
қарау, айтылған мәселелерді тиімді ше-
шу. Dткен сайлауда берген уәделерімізді 
то лық орындауға тиіспіз. «Халық қалау-
лы сы» атағын ақтап, соған сай жұмыс 
іс теуіміз керек», – деді ол.

Форум жұмысы панельдік секция-
лар да жалғасты. Онда экономика, ден-
сау лық сақтау, әлеуметтік қорғау, бі лім 
беру, мәдениет, жастарды қолдау жә не 
$зге де $зекті мәселелер талқылан ды. 

Айта кетейік, биыл маусымда 
«AMANAT» Астанада партиядан сайлан-
ған барлық деңгейдегі мәслихат депутат-
та рының республикалық форумын $т-
кіз ді. Оның жұмысына 3 мыңға жуық 
адам қатысты. Олардың 2,5 мыңы не ме-
се еліміздегі барлық мәслихат депу та-
т ының 77%-ы – жергілікті $кілді ор ган-
дардың аманаттық депутаттары. Форум 
аясында «AMANAT» партия сы нан 
мәслихат депутаттары бейінді ми-
нистрлердің қатысуымен панельдік 
сес сиялар аясында оқыту семинарларын 
$т кізді. Осылайша, «AMANAT» партия-
сы мәслихат депутаттары мен Үкімет 
мү шелері арасында тікелей диалог ор-
натты.

Мемлекет басшысының Жолдауы ая-
сында айтылған $ңдеу $неркәсібі мен 
биз несті қолдау бастамаларын талқылап, 
ел Үкіметі мен бірге шешілу жолдарын 
қа рас   тыру мақсатында арнайы сараптама 
ор талығы құрылып жұмыс істейтіні с$з 
бол ды. Алдағы уақытта бизнес $кілдері $з 

кә сіпкерлік субъектілерінің ұсы ныс тары-
мен бірге Үкіметке жолдайтын бо ла мыз», – 
деді Эльдар Тынышбайұлы. 

Іс-шара барысында мемлекеттік ор-
ган дар тарапынан қойылған сауалдарға 
жауап беріліп, түсіндірме жұмыстары 
жүр гізілді. Алда к$терілген мәселелерді 



Отырысты ашқан Асхат Айма ғам-
бетов 2023 жылғы 9 қазанда  Мәжілісте 
Мін детті әлеуметтік медициналық сақ-
тан дыру жүйесінің проблемасы мен даму 
перспективасы бойынша Үкімет сағаты 

$тетін айтты. Үкімет сағатын дайын дау 
аясында комитет депутаттары елі міздің, 
со ның ішінде Астана қа ла сы ның ме ди-
ци на ұйымдарының жұ мы сы мен тығыз 
байланыс орнатып, проб ле масымен кеңі-

н е н  т а н ы с ы п  ж а т  қ а н ы н а  н а з а р 
ау дарды. 

– Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев былтырғы Жолдауында денсаулық 
сақтау жүйесін жетілдіруге ерекше мән 
берген болатын. Осыған байланысты аса 
маңызды  мәселелерді ретке келтіруге 
ба са назар аударып отырмыз. Ден саулық 
сақтау ұйымдарының проб ле малары 
ұқсас. Бұл медициналық қыз мет к$р се туді 
қаржыландырудың жет кіліксіздігі мен 
медициналық ұйым дар дың креди тор лық 
берешегі, – деді Асхат Аймағам бетов. 

Жиын барысында депутаттар меди-
ци налық қызметтерге тарифтердің нақ-
ты жағдайдан, коммуналдық қыз мет тер-
ге, дәрі-дәрмектерге, тауарларға жә не 
бас қа да бағалардың $суінен артта 
қалуына мән берді. Сонымен қатар ме-
ди  циналық қызмет к$лемін сапасыз 
жос   парлау мен бірқатар медициналық 
қыз  метке сызықтық шкаланы негізсіз 
қол  дану мәселесіне тоқталды. 

Сондай-ақ ақпараттық жүйелерді 
бас қарудағы және олардың арасындағы 
ин тег рацияның болмауына байланысты 
қиын дықтарға, азаматтармен медици-

Дегенмен, салықтық $згерістерде са-
ли қалылық пен сарабдалдық қажет. 5йт-
песе, асығыс-үсігіс, үстірт жасалған ре фор-
ма отандық бизнесті жарға жығып, құр тып 
тынуы мүмкін. Сондықтан қазақ стан дық 
кәсіпкерлер қауымдастығы қазір ден дабыл 
қаға бастады. 

Алдымен, президенттік бастамаларға 
тоқ талсақ. Біріншіден, Қазақстан шетелдің 
жә не еліміздің инвесторларын бірден 
3 жыл ға салықтан және басқа міндетті т$-
лем дерден босататын болды. Бұл игілікті 
пай далану үшін инвестор $ңдеу $неркәсі-
бі не қаржысын салғаны ж$н. Қ.Тоқаевтың 
бай ламынша, бұл – $ңдеу индустриясына 
ай тарлықтай серпін беруге арналған $те 
маңыз ды шара.

Екіншіден, Үкімет салық саясатын 
қай  та қа рап, ауылдағы жұртты $нім $ң деу-
ге ын та ландыруы тиіс. Қазақстанның ай-
на ла сын да $нім $ткізетін үлкен нарықтар 
бар. Он да сапалы азық-түлік тапшы. Сол 
се  беп ті Мемлекет басшысы Қазақстанның 
жа ңа стратегиялық мақсатын – Еуразия 
құр  лығындағы басты аграрлық орталықтың 
бі ріне айналу міндетін қойып отыр. Осы 
мақ сатқа қол жеткізу үшін бірінші кезекте 
$нім ді жоғары деңгейде $ңдеуге к$шу ке-
рек. Алдағы үш жылда агро$неркәсіптегі 
$ң дел ген $нім үлесі 70 пайызға жеткізілетін 
бол ды. 

5йтпесе, мысалы, іргедегі Ресей биыл 
$з тарихындағы рекордтық егін жинады: 
тек бидайдың $зі 130 миллион тоннаға 
же теді. Ол әлемдік нарықты астыққа қа-
рық қылды, $нім құнын құлдыратты. Қа-
зақ стан $з егінін шикізат түрінде сыртқа 
шы ғара берсе, ұтылады. Ал одан ұн, мака-
рон, қытай кеспесін, протеин ұнтақтары 
мен $німдерін, кондитерлік тағамдар жә не 
қосылған құны жоғары $зге тауарлар түрін-
де $ткізсе, кіріске кенеледі.  

Үшіншіден, саяси реформалардың 
маңызды бір бағыты – билік пен бизнестің 
ара сында сындарлы диалог орнату. Қасым-
Жомарт Тоқаев қазіргі $тпелі кезеңде мем-
лекеттік органдардың кемшілікке жол 
бе ріп, кейде асыра сілтеп жатқанына назар 
ау дартты. Себебі реформаларды ілгерілету 
үшін к$п қаржы керек. Ол бизнестен жи-
на  лады. Салықтан жалтарғандар біршама 
ауыр жазаланады. Президент салық са ла-
сында заң бұзғандарды қылмыстық жазаға 
тар туға негіз болатын шекті анықтайтын 
әділ механизм енгізуді тапсырды. 5йтпесе, 
та рап тардың бірі қит етсе серіктесін жа за-
лауға бейім тұрса, $зара сенімге құрылған 
диа лог қайдан болсын? Сондықтан эко но-
ми калық сипаттағы кейбір заң бұзу әре-
кет терін қылмыс санатынан алып тастау 
жұ мысы жалғастырылады. 

Т$ртіншіден, салық тетігі Қазақстанда 
де мократияны дамытуға, соның ішінде 
ор талықтың қатаң диктатын жұмсартып, 
$ңірлерге к$бірек билік беруге, жергілікті 
$зін-$зі басқаруды нығайтуға қызмет ет-
пек. Бұл үшін Жолдауға сәйкес, $зге са-
лық  тар, соның ішінде ең бастысы – қо-
сыл ған құн салығы да $ңірлерге табыс та-
ла ды. Сонда бюджеттің екінші деңгейіне, 
яғ ни облыстар мен үш мегаполистің бюд  -
жетіне кем дегенде 2 триллион теңге қо-
сымша қаражат құйылады.

Сонымен қатар Президент жергілікті 
бюд жетке жиналатын салық бойынша 
кімге қандай жеңілдіктер беру құқығын 
ай  мақтардың $зіне беру мәселесін қа рас-
ты руды жүктеді. Бұл шара аймақтардың 
табысты дамуына айрықша ықпал етеді деп 
кү тіледі. @з кезегінде барлық әкім бюд же-
та ралық қатынастардың жаңа үлгісіне 
к$ шу кезінде салықтық жеңілдіктерді жа-
қын-жуықтарына таратып бермей, мем-
лекеттік мүдде тұрғысынан қарауы шарт: 
«оның біртұтас мемлекетімізге тигізетін 
пайдасы және тиімділігі туралы ойлауы 
керек».

Ал орталықта, Үкіметке керісінше, бұ-
рынғы билік тұсында олигархтарға үлес-
тіріл ген салықтық преференциялардың бір 
б$ лігін алып қоюға тапсырма берілді. Са-

лық жеңілдіктерін беру тәртібі реттеледі. 
Үкі мет салық жеңілдігін сын к$збен зер-
де леп, оның к$лемін кем дегенде 20% 
қыс қартуы қажет. Қалған жеңілдіктер 
же келеген жобалар мен тұлғаларға бай лан-
бай, нақты ереже бойынша берілуі керек.

ҚАНДАЙ САЛЫҚТАР ҚАЙТА 
ҚАРАЛАДЫ?

Салық саясатына жауапты басты орган, 
Ұлттық экономика министрлігі прези дент-
тік бастамаларға үстемелете, $з ұсы ныс та-
рын қосты. 

Бизнесмендерді дүрліктіріп отырған 
бас ты ұсынысы – қосылған құн салығына 
(ҚҚС) қатысты. Бұл салық ж$нінен Қазақ-
стан да ең т$мен салық ставкасы қолда ны-
ла ды: 12% ғана. Мысалы, Ресейде, Бе лару-
сь те, Арменияда – 20%, ал ЭЫДҰ-ға мүше 
да мыған елдерде – 27%-ға дейін жетеді. 
Мұ ның сыртында республикада бұл салық 
аз жиналады. Кәсіпкерлер мен ком па ния лар 
оны т$лемеудің түрлі схемаларын, амал дары 
мен айналма жолдарын тапқан.  

Нақтыласақ, бизнес нысанын ҚҚС 
т$ лейтін ретінде есепке қою үшін оның 
кірі сі белгілі бір шектен асып түсуі тиіс. Ол 
шек Қазақстанда посткеңестік елдермен 
жә не ЭЫДҰ елдерімен салыстырғанда ең 
жо ғары. 2022 жылғы 1 қаңтардан 20 мың 

АЕК-ті немесе 153,1 мың долларды құрай-
ды. Бұл межеден асып кетіп, ҚҚС т$лемеу 
үшін кәсіпкерлер т$л бизнесін б$л шек тей-
ді. Мысалы, бір дүкендер желісінің қа ла-
ның әр б$лігіндегі б$лімшелері жеке ком-
па ния ретінде тіркеледі.

Осы орайда бас экономистің коман да-
сы қосылған құн салығының ставкасын 
12%-дан 16%-ға дейін к$теруді, ал оның 
жо ғарғы шегін, керісінше, түсіруді ұсынып 
отыр. 

«Тәуелсіздіктің алғашқы жылдарында 
Қа зақстанда ҚҚС ставкасы 28%-ды құ ра-
ды. Жылдар $ткен сайын ол т$мендеді. 
Мұн дағы мақсат – тауарлардың, қызмет-
тер дің «к$леңкелі» айналымын қысқарту, 
с$й тіп, салық жиналатын базаны арттыру 
бо латын. Ол сенім ақталмады. 5лемдік 
тә    жірибеде тек әлеуметтік маңызы бар 
жә не «сезімтал» тауарлар $ндірісі үшін ғана 

са раланған, жеңілдікті ставкалар қол да ны-
ла ды», – деп түсіндірді Ұлттық экономика 
ми нистрлігі.

Ведомство корпоративтік табыс салы-
ғы ның (КТС) ставкасын да к$теруге ниет-
ті. Министрлік мамандарының айтуынша, 
Қа зақстанда табысқа салық салудың бә рі-
не бірдей, жалпақ шкаласы қолданылады. 
Мәселен, КТС-тің жалпы ставкасы – 20%. 

Министрлік мамандары табыс тылы-
ғына қарай әр саладан әртүрлі КТС жи-
налуы керек деген ұстанымда. Яғни,  эко-
но мика салаларына байланысты салық 
став каларын сараламақ. Сонда эко но ми-
каның кейбір секторлары, мысалы, қаржы 

бойынша экономиканың басымдыққа ие 
сек торлары, лизинг, білім беру, медицина 
және қызметтің $зге де жекелеген түрлері 
са лықтық жеңілдіктерді қолданады.  

Салдарынан, қаржы министрі Ерұлан 
Жа маубаевтың айтуынша, биылғы 8 айдың 
қо рытындысында республикалық бюджет-
ке небары 8,3 трлн теңге түсіп, жоспар 
89%-ға ғана орындалды. Яғни, сарапшы-
лар дың пікірінше, қолға алынған рефор-
ма ның басты бір мақсаты – бюджетке тү-
сетін салықты арттыру болса керек.

АЗАМАТТАРДЫҢ 
900-дей ЖЕКЕ ҰШАҒЫ БАР

Үкімет осы реформа аясында бұрыннан 
жыр болған «салтанат салығын» енгізуге 
тырыспақ. Бұл салық мысалы, удай қымбат 
ішім діктерге де салынуы мүмкін. Мәселен, 
кейбір тойда бір шишасы 8 миллион теңге 
тұратын шарап құйылғанын әлеужелідегі 
жұрт аузынан суы құри әңгімелеп жүр. 
Тиіс ті видеоайғақтар да бар. 

Ұлттық экономика министрлігі мұны 
рас тады. 

«Халықтың бай б$лігі халықаралық 
тә жірибеге сәйкес сәнді тауарларға жоғары 
салық т$леуі керек. Атап айтқанда, елімізге 
биыл 0,70 литрлік б$телкесі 5 млн 995 мың 
теңге тұратын MACALLAN 50YO вискиі, 
4 225 131 теңге сомасына Cognac Remy 
Mar tin Louis XIII коньягі, бір ш$лмегі 888 
929 теңгеге бағаланатын Сhateau Petrus 
ша рабы әкелінді. Сондай-ақ, шетелден 15 
да на сының құны 143 100 теңге болатын 
Cohiba сигаралары, 40 данасының бағасы 
120 000 теңгені құрайтын Don Antonio 
Churchills сигаралары тасылды. Қазақ стан-
дықтардың меншігінде салтанатты ях та-
лар, жеке ұшақтар бар. Мысалы, Қазақстан 
аза маттарының меншігінде 490 яхта, ком-
па нияларының меншігінде 176 яхта, жеке 
тұлғалардың меншігінде 248 ұшақ, заңды 
тұлғалардың меншігінде 665 ұшақ бар», – 
деді Ұлттық экономика министрлігінің 
мамандары.

Олар қарапайым қазақстандықтармен 
бірдей ставкада ғана жеке табыс салығын 
т$ лей салады. Мемлекеттің байлықтан 
ықылық атқан олигархтан тиынын тиынға 
жалғаған пошташымен бірдей м$лшерде 
салық жинауы әділдік пе?

Жаңа Салық кодексі тек 2025 жылы 
кү шіне енеді деп жоспарланған. Бірақ онда 
ҚҚС және басқа салықтардың артуы мүм-
кін дігіне бизнесмендер қазірден алаң дай 
бас тады. Бизнес әрине, салықтың оффшор-
лардағыдай неғұрлым аз болғанын қалайды. 
Сондықтан әлемдегі ең аз ҚҚС ставкасын 
к$теруге негіз жоқ дейді. Олардың ортақ 
пі кі рін «Атамекен» кәсіпкерлер палатасы-
ның басшысы білдірді.

«Бізге Үкімет ставканы к$теруге түрткі 
бол ған дәйектер мен негіздерді дұрыстап 
ұсын сын. Қазіргі аналитикасы аздық етеді. 
Бұл ҚҚС не үшін к$теріліп жатқанын тү-
сіну үшін керек. Алдын ала есептеуіміз 
бойын ша ҚҚС ставкасын к$теру инф ля-
ция ға соқтырады, сондай-ақ нақты мәнде 
ЖІ@-нің $су қарқынын жылына 1%-ға 
т$ мендетеді. Бұл жайт Мемлекет басшысы-
ның ұлттық экономика к$лемін екі есе ұл-
ғайту туралы тапсырмасын орындауға қауіп 
т$ндіреді. Кәсіпкерлердің басым б$ лігі 
ҚҚС м$лшерлемесін к$теруге қарсы», – 
деді «Атамекен» ҰКП басшысы Райым бек 
Баталов.

5йткенмен, неге ставканы жоғарылату 
осын дай ауыр салдарларға соқтыратынын 
ұлт тық палатаның $зі де егжей-тегжейлі 
тү сіндіріп, сараптамасын ұсынбады.

Салық саласының маманы, Angels Niko 
Advisory консалтинг компаниясының бас-
шысы Вера Капацина ҚҚС және басқа 
са лықтарды арттыру тауарлардың қым бат-
тауына түрткі болады деп отыр. Сондықтан 
жаңа Салық кодексі мен салық реформасы 
ай наласында қызу, қызылкеңірден айтыс-
тар тыс тек $рби беретін түрі бар.

Елдос СЕНБАЙ

Президентті� биыл�ы Жолдауы салы�ты� р�лін к�рт 
арттырды. Ол әлеуметтік, экономикалы�, тіпті сая-
 си жа��ырулар�а серпін беретін тетікке ай нал ма�, 

жа�а реформаларды ж�зеге асыруды� пәрменді бір �$ралы 
болады. Айталы�, салы� саласы ар�ылы мемлекет пен биз-
нес арасында диалог орнатылады. &аза�станды Еуразия 
�$рлы�ында�ы басты аграрлы� орталы� ету де салы� ар-
�ылы ж�зеге асырылады. Инвестор тарту, ��деу ин дус-
триясын дамыту, халы�ты� әл-ау�атын арттыру және бас �а 
да толып жат�ан сан-салалы шаралар салы��а с�йен бек. 

ӘДІЛЕТТІ ЕЛ 

МЕДИЦИНАДА 
МӘСЕЛЕ КӨП

на лық қызмет алу кезегінің $суіне қа-
тыс ты мәселелерді талқылады. 

– Денсаулық сақтау министрлігі бір аз 
мәселені шешіп жатқанын білеміз. Нә ти-
же бар. Бүгінгі кездесудің мақсаты – мә-
селелерді талқылап бірлескен ше шім дер 
әзірлеу, – деді Асхат Айма ғам бетов. 

Жиынға Мәжіліс де пу таттары 
Жұл  дыз Сүлейменова, Гүл дара Нұры-
мова, Нүргүл Тау, Дәулет Мұ қаев, 
Айна Мы сырәлі мова және Денсау лық 
сақтау ми нистрлігі мен Медицина лық 
сақтандыру қорының $кілдері қа тыс-
ты. 

Мәжілісті� 0леуметтік-мәдени даму комитеті Астана 
медицина университетінде отырыс �ткізді. Жиын�а комитет 
т�ра�асы Асхат Ай ма�амбетов жетекшілік етіп, о�ан медицина 
саласыны� маман дары �атысты. 

ӘДІЛ САЛЫҚТАН 
БАСТАЛАДЫ

сек торы (банктер мен микроқаржы ұйым-
дары), ойын бизнесі (казино мен бук ме-
кер лік кеңселер), жер қойнауын пай да-
лану шылар (олигархиялық топтар) қара-
пайым гүл салонымен бірдей м$лшерлемеде 
салық т$лемейді. Олардың табыстылық-
рен табельділігі жоғары болғандықтан, 
жи налатын КТС ставкасы да жоғары бол-
ғаны ж$н. 

Сонымен бірге, бизнес бұл салықтан 
да жалтарудың тәсілін тапты. Салдарынан, 
ми нистрліктің мәліметінше, негізгі став-
ка сы 20% болғанымен, соңғы жылдары 
КТС-тің тиімді ставкасы 2,9–3,8% ара лы-
ғын ғана құрады. Бұлай т$мендеуіне ком-
па ниялардың елде шектен тыс к$п құ рыл-
ған арнайы экономикалық аймақтарда, 
Ас тана хаб сияқты технопарктерде тір ке-
ліп, салықтан босатылуы кері әсер етіпті. 
Сон дай-ақ инвестициялық контрактілер 

Үкімет осы реформа аясында бұрыннан жыр болған «салтанат 
салығын» енгізуге тырыспақ. Бұл салық мысалы, удай қымбат ішім-

діктерге де салынуы мүмкін. Мәселен, кейбір тойда бір шишасы 8 миллион 
теңге тұратын шарап құйылғанын әлеужелідегі жұрт аузынан суы құри 

әңгімелеп жүр. Тиіс ті видеоайғақтар да бар. 
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Осы күні медицина қызметкер-
леріне к�ңілі толғандардың 

қа ра сын кездестіру қиын. Ақ халат ты-
ларды аяусыз сабап, жедел жәрдем 
қыз   меткерлеріне жұдырық ала жүгіре-
тін дер жайлы ақпараттан да к�з сү рі-
не тін болды. Мәселен, жақында Талғар 
қа ласындағы аудандық ауруханада 
әке сінің қайтыс болғанын естіген ұл-

да ры дәрігерді жансақтау б�лімінен 
бір-ақ шығарды. Оның артын ала бере 
әлеуметтік желіде ер адамның ме ди ци-
на қызметкерлеріне былапыт с�здер 
ай тып, кейін дәрігерлерге шабуыл жа-
са ғаны түсірілген видео тарады. Мұн-
дай жағдай бірінші рет болып тұрған 
жоқ. (кінішке қарай, ауруханадағы 
ай қай-шудың арты ажал құшумен аяқ-
талып та жатыр. Есте болса, 2018 жылы 
Ақ т�беде белгісіз біреулер емхана дә-
рігерін жұмыс орнында �лтіріп кеткен. 
Қос танайдағы травматологиялық дис-
пансердің дәрігеріне дер кезінде ал ғаш-
қы к�мек жасамады деп  пациент жұ-
ды рық жұм сап, денсаулығына зиян 
кел тірген еді. Ал былтыр Алматыда 
бұрын ғы ем делу шісі кек алу мақсатында 
гастроэн те ро лог дәрігер Юрий Шум-
ковты аң шы  лық қарумен атып �лтірді. 
Биыл да Қа расай ауданында медбикені 
пышақ тап �лтірген науқастың әрекеті 
жұрт тың жағасын ұстатты. 

ҚАТЕЛІГІН КҮШПЕН ЕМЕС, 
ЗАҢМЕН ШЕШКЕН ДҰРЫС

Соңғы оқиғалардан кейін күні 
кеше Мәжіліс  депутаты, 

«AMANAT» партиясы фракциясының 
мү шесі Гүл дара Нұрымова медицина 
маман дары ның мәртебесін заңмен бе-
кітуді сұрап депутаттық сауал жолдады. 
Бұл заң жо басы заң шығарушы орган-
ның ал ды на бұрын да барды. Алайда ол 
кезде де путаттар құжатты кері қайтар-
ған. (йт кені заңда ақ халаттылардың 
мәр  те бесін �сіру тек қауіпсіздігін қор-
ғауға емес, абайсыздығы мен әре кет-
сіз дігі үшін жауапкершілікті ізгілен ді-

күр делілігі мен қауіптілігі жа ғы нан аз 
ерекшеленеді. Олар науқастың ауру-
ларын �здері арқылы �ткізеді. Нау қас 
үшін алаңдайды, ұйқысыз және ма-
засыз түндерді жұмыстан тыс уа қыт та 
да �ткізеді. (йткені бірде-бір ме ди цина 
қыз меткері науқастың �лгенін қала-
май ды. Т�тенше жағдайдың �зінде 
нау   қасты құтқаруға тырысады. Алайда 
олар дың �здеріне шабуыл жасау жағ-
дай лары к�бейіп келеді. Осындай кезде 
қауіп сіздікті қамтамасыз ететін қолда-
ныс т а заң жоқ», – деп қынжылады 
де  путат.

КАДР ТАПШЫЛЫҒЫ 
ҚОЛДАН ЖАСАЛДЫ

Соңғы жылдары медицина ма-
ман дарының жалақысы к�те-

рі ліп, жұмыс уақыты қысқартылды. 
Со ның арқасында бейінді мамандардың 
де ні түске дейін тегін қызмет етсе, түс-
тен кейін ақылы қызмет к�рсете алады. 
Со ған қарамастан күніне үш сағат нау-
қас қабылдайтын дәрігерлерге сұраныс 
жо ғары. (йткені жеті жылын оқуға 

қыз меткерлері пациенттер мен олар-
дың туыстарының агрессиясынан мүл-
дем қорғансыз. Жедел жәрдем, емхана 
мен ауруханалардағы медицина қыз мет-
керлерінің жұмыс орнындағы қауіп -
сіздігіне кепілдік берілмеген. Жүр   гізіл-
ген әртүрлі сауалнама нәтижесінде 
дә  рігерлердің жартысынан к�бі па-
циен ттердің немесе олардың туыста-
ры ның тарапынан қоқан-лоқы тың-
даған, әрбір бесінші қызметкер кем 
де генде бір рет пациенттердің шабуы-
лы на ұшыраған. Десе де, медициналық 
к� мектің сапасына қатысты сын да 
то ластамай отыр. (кінішке қарай, дәл 
осын дай науқастардың арасында жүр-
гізілген әлеуметтік сауалнамаға қатыс-
қан дардың басым к�пшілігі меди ци-
налық к�мекке қанағаттанбағанын 
к�р сеткен. Оның ішінде материалдық-
тех никалық базаның сапасы, кадр-
лармен қамтамасыз етудің т�мендігі де 
жиі айтылған. Мұның бәрі медицина 
қызметкерлеріне деген сенімсіздікті 
тудырады, соңы агрессияға айналады. 
Сон дықтан медицина мамандарының 
мәр тебесін �сіру үшін саладағы �зекті 
мә селелерді толық шешіп алған дұрыс. 
Осы лай деген Салтанат Мұқан бет па-
на қызы «Медицина қызметкерлеріне 
жа салған шабуылдың к�бі қызмет ба-
бында болады: науқасқа жедел жәрдем 
к�рсетуге барғанда не месе дәрігер 
қабылдауына келгенде. Сондықтан 
қызмет бабындағы ақ халаттының 
қауіпсіздігі шет елдердегідей қам-
тамасыз етілуі керек» деген ойын 
жеткізді.

Денсаулық сақтау министрлігі 
ұсы нып отырған заң жобасында 

дә рігердің немқұрайлығы сал да ры нан 
науқас к�з жұмса, отбасына 1 000 АЕК 
м�лшерінде �темақы т�ленбек. Ми-
нистрлік тиісті заңнаманы �згерту 
мақ сатында арнайы сақтандыру қорын 
құру ды ұсынып отыр. Ең қызығы, �те-
мақы алған емделуші сотқа шағым дан-
байтыны туралы құжатқа қол қоюы 
тиіс. Осылайша, адам �ліміне себепкер 
бол ған ақ халаттының бас бостан ды-
ғы нан айыруды бас бостандығын шек-
теу мен шегеледік. Сонда адам �міріне 
жауап ты сәтте қателік жасаған дәрігер-
дің жазасы �темақымен ғана шектелуі 
тиіс к�рінеді. Мұндай заңмен дәрігер-
лер дің мәртебесін к�теріп, қор ғап 
алдық делік. Ал науқастың құ қы ғын кім 
қорғайды? Мәселен, абай сыз да адам 
қағып кеткен жүргізуші сот талғанда, 
дәрігерге �темақы т�леп, құтылып 
кететін мүмкіндік бергеніміз қан-
шалықты әділ болмақ? Себебі ме ди-
цина саласындағы қылмыстарды қыл-
мыссыздандырудың салдарынан дә-
рігерлер жіберетін қателіктер қазір дің 
�зінде жиі түзетіле бермейді. Он жағ-
дайдың біреуінде ғана дәрігердің қа-
телігін дәлелдеу мүмкін болады екен. 
Оның �зінде бірнеше қайтара арыз жа-
зып, әр есікті қағумен ғана әділдікке 
жету мүмкін. Ал к�п жағдайда ақ халат-
т ы лардың абайсыздығынан бұрын, 
әре кетсіздігінен денсаулығын жоғал-
тып, �мір бойы мүгедек болып қалған-
дар к�п. Соңғы жылдардың �зінде �з 
ісіне жүрдім-бардым қараған мыңнан 
аса медицина саласының маманы 
жауап кершілікке тартылса, жыл сайын 
кә сіптік міндеттерін тиісінше орын да-
мағаны үшін 300-ге жуық іс қозғалады. 
Сон дықтан заңгерлер де дәрігердің 
қауіп сіздігін халықтың денсаулығы 
есе бінен к�теруге қарсы. 

Медицина қызметкерлеріне жа-
салатын шабуыл к�бейді. Бірақ ме ди-
цина мамандарының қауқарсыздығына 
қарағанда дәрігер қателігінен зардап 
шеккендер жетерлік. Сондықтан әлем-
дік тәжірибеге сүйеніп, денсаулық 
сақ тау саласы мамандарының қауіп сіз-
дігін күшейтіп, қателігінен сабақ ала-
тын жауапкершілік жүктеген ж�н бе 
дер сің. Ол үшін сарапшылар айтпақшы, 
�р кениетті елдердегідей ақ халаттылар 
жі берген абайсыздық пен әрекет сіз дік-
тің аражігін ажыратып, қылмыс дәре-
же сіне баға беретін тәуелсіз меди ци-
налық кеңес жұмысын қолданысқа 
ен  гізу де күн тәртібінде қаралуы керек-
ақ. 

ріп, дәрігер тарапынан жіберілген қа-
те лік үшін �темақыны сақтандыру 
қо ры арқылы т�лету нормасы ұсыныл-
ды. Мұндай �згеріс туралы естіген 
халық дә рі гердің қателігін дәлелдеу 
қиын қо ғам да міндетіне немқұрайды 
қарайтын дар дың қатары артып кетеді 
деп бай ба  лам салды. Олай деуге себеп 
те жоқ емес. Дегенмен кез келген жағ-
дайда адам баласына қол к�теріп, ден-
сау лы ғына зиян келтіруді ақтауға тағы 
бол  май ды. 

Депутаттың с�зінше, медицина 
мамандары �лім туралы хабар пси хо-
логиялық және эмоциялық к�ріністерді 
тудыруы мүмкін екенін түсінеді, бірақ 
дәрігерлер құ діретті күшке ие емес еке-
нін ұмытпау керек. (кінішке қарай, 
дәрігердің тә жі рибесі мен мәртебесіне 
қарамастан, алдын алуға болмайтын 
жағдайлар мен процестер болатынын 
айтқан Гүлдара Нұрымова: «Күнделікті 
�з жұмысында дәрігерлер д�рекілікке, 
қорлауға және туыс тарының агрессивті 
жиі шабуыл да рына тап болып жатады. 
Мысалы, үн сіз қалуды немесе жұмыс-
тан шығуды ж�н к�ретін басқа меди-
цина қыз мет кер лері туралы қоспағанда, 
тек Алматы об лысында жедел жәрдем 
қызмет кер ле ріне 12 рет шабуыл жа-
салған», – дей ді. Медицина қызмет-
кер леріне сырқаттарды туыс тары мен 
пациенттердің зорлық-зом былық 
к�рсетуі қалыпты жағ дайға ай налып 
бара жатқанын айт қан де пу таттан 
жұдырық ала жүгірудің се бебін сұраған 
едік. «Оның бірнеше се бебі бар. Мә-
селен, науқастардың дені ме дициналық 
к�мекке �те кеш жү гіне ді. Мұндай 

кезде дәрігерлер ештеңеге к� мектесе 
алмайды. Инсульт, инфаркт се кілді 
жедел т�тенше жағдайларда ме-
дициналық к�мектің тиімділігі уа қытқа 
байланысты болған кезде, есеп бір   неше 
минутқа созылғанда да туыс тары 
дәрігерлерді жазғырады. Сондай-ақ 
науқастың ауырлық дәрежесін ба ға-
ламау салдарынан медициналық к�-
мек тің уақытылы к�рсетілмеуі, меди-
ци на қызметкерінің біліктілігінің т�-
мен дігі, науқастың �ліміне әкеп соқ-
тыр ған терапияның жеткіліксіздігі де 
қол к�теруге алып келетіні рас. Оған 
ме дицина қызметкерлерінің д�рекі лі-
гін де қосып қойыңыз. Осының бәрі 
кей де науқас пен туыстарының физи-
ка лық зорлық-зомбылық жасауына 
алып келеді. Қайткен күнде де дәрі гер-
дің әрекетсіздігін күшпен емес, заңмен 
шеш кен дұрыс», – деп отыр Гүлдара 
Ал да нышқызы.

Депутат бірнеше жылдан бері 
с�з бұйдаға салынып келе жат-

қан медицина  қызметкерлерінің мәр-
тебесін айқындайтын құ жатты қа-
былдау қажеттігі кезек күт тірмейтінін 
ай   та ды. Оның ішінде ме  ди цина қыз-
мет  керлеріне лайықты ең  бекақы т�леу 
мен қылмыстық жауап кер  шілігін ізгі-
лендіру, лауазымдық мін    деттерін ат-
қару кезінде қол сұғыл мау шылығын 
қам тамасыз етіп, дене жа рақатын кел-
тіргендерге жауап кер ші лікті арттыру 
маңызды. «Олардың жұ мысы құтқару-
шы лар мен поли цей лер секілді үнемі 
үлкен психоэмоциялық жә не физи ка-
лық белсенділікті талап ете ді. Алайда 
медицина мамандарының жұ мысы 

Жадыра МҮСІЛІМ 

ИГІ ЖОБАНЫҢ

ДәрігерЌАУIПСIЗДIГIЌАУIПСIЗДIГI
ХАЛЫҚ 
ДЕНСАУЛЫҒЫНАН

Бір аптаны
 ішінде дәрігерлер мен 
нау�астарды
 жа�ындары арасында екі 
бірдей жанжал болды. Со
�ы жылдары 

а�парат к�здерінен м�ндай келе
сіз к�рініс 
жайлы жиі о�итын болды�. Тіпті, адам �міріне 

араша болу�а міндет ал�ан а� халаттылар�а 
нау�астарды
 ж�дыры� ж�мса�аны былай 

т�рсын, ж�мыс уа�ытында жазым етіп, жары� 
д#ниемен �ош айтысуына себепкер болып 

жатыр. Шынды�ында да, дәрігер мен нау�ас 
арасында�ы жанжалды
 жиілеуіне не себеп? 

ар н аған мамандарды тәжірибе емес, 
тео риялық білімге таңып қойдық.

Денсаулық сақтау саласындағы ре-
фор ма дәрігерлердің �міріне қауіпті 
бо ла түсті. Медицина ғылымдарының 
док  торы, профессор Жақсылық Дос-
қа лиев осылай деп отыр. Салдарынан 
са лада кадр жетіспеушілігі туындап, 7 
жыл медициналық білім алған ма-
мандар далада қаңғып жүр. Осылай 
де ген ол: «Қазір дәрігер тапшы. Ауыл-
дың �зінде алғашқы к�мек к�рсететін 
жер де 307 дәрігер жоқ. Аудандық ауру-
ханалар 793 дәрігерге мұқтаж. Ауыл 
түгілі Астанада 1 296 дәрігер жетіспейді. 
Қостанай облысына 570, Алматыға 
400-ден аса дәрігер ауадай қажет. Біз 
осы жетіспеушілікті қолдан жасап 
отырмыз. Бұрын 7 жыл оқып ары қарай 
дәрігер болып жұмыс істейтін. Қазір 
жыл сайын медициналық оқу орнын 
бі тірген 7 мың маманның тек 2 500-і 
ре зидентураға түседі. Себебі, онсыз 
дә рігер бола алмайсың. Сонда қалған 
4 500 адам қайда барады?», – дейді. 
Сон дай-ақ қазір 1 900 медициналық 
ұйым ның 60 пайызы жекеменшік. 
Олар жұмысқа кімді алғысы келеді, �зі 
шешеді. Осындай олқылықтардың 
салдарынан салада бейінді мамандарға 
де ген тапшылық күн �ткен сайын �сіп 
бара ды. Мысалы, науқас жол да ма ны 
күтіп жүргенде аурудың уақыты �тіп 
кетеді. «(зім қызмет ететін қала лық 
ауруханада қант диабетіне шал дық қан 
науқастардың апта сайын ая ғын кесуге 
тура келіп жатыр. Себебі нау қасқа 
алғашқы к�мек қажет кезде ем к�рсетуі 
тиіс дәрігерге бару мүм кін дігі болмаған. 
Осының барлығы реніш ту ғызады. 
Дәрігерге қол к�тергізеді. Сондықтан 
бұл шаруаны жедел шешу керек», – 
деген Жақсылық Досқалиев ме дицина 
мамандарының басын қа тер ге тіккен 
уақытта қызметкердің қауіп сіз дігін 
қарастыру қажет деп санайты нын 
жеткізді. Бұл үшін әрбір ауру ха на ның 
қабылдау б�лімінде полиция пос ты 
жұмыс істеу керек. (йткені жа қын 
жанынан айырылған адамның бар лығы 
бірдей эмоциялық мінез-құл қын 
ұстауы мүмкін емес. Бұдан б�лек, жан-
сақтау б�лімінде жанжалды бол дыр мау 
үшін к�мекке шақыратын да был 
нүктесі болу керек. Науқастың жа  -
қындарына орны толмас қазаны по-
лиция қызметкерін шақыртып, бірге 
естірткен дұрыс. Ал дәрігерге қол к�-
тергендерге жауапкершілікті билік 
�кіл деріне қол к�тергендермен бірдей 
ар қалату маңызды к�рінеді. 

НАУҚАСТЫҢ ҚҰҚЫҒЫН 
КІМ ҚОРҒАЙДЫ?

Мәслихат депутаты Салтанат 
Же налаева да осылай деп 

отыр. Оның с�зінше, қазіргі медицина 

2022 жылды
 11 �а
тарында 
Мем лекет басшысы &асым-Жомарт 
То�аев денсаулы� са�тау, білім беру 
және әлеуметтік �олдау сала ла рын-
да�ы мәселелерді шешу #шін «&а за�-
стан хал�ына» �о�амды� әлеуметтік 
�о рын ��руды тапсыр�ан болатын. 
Осы дан кейін &аза�стан хал�ына 
�оры ��рылды. &орды ��руда�ы ма�-
сат – денсаулы� са�тау, білім беру 
және әлеуметтік �олдау, мәдениет 
жә   не спорт салаларында мемле кет-
тік �олдау шараларынан тыс �о сым-
ша �айырымдылы� к�мек к�рсету. 
Елі мізде осы �орды
 к�мегімен бір-
неше әлеуметтік нысан бой к�теріп, 
м��таж жандар�а к�мек берілуде. 

Жанат ҚАЙЫРҒОЖИНА

Батыс Қазақстан облысында ауыр 
дерт ке шалдыққан 5 азаматқа 1,1 

млрд тең геден астам сомаға дәрілік заттар 
алын ған. Бұл қордың ең ірі бағдарлама-
сы – �мір ге қауіп т�ндіретін және сирек кез-
де сетін аурумен ауыратын науқастар үшін 
дәрілік препараттарды сатып алу қа ғидасы 
бойынша жасалған жұмыс. Ал екі нау қас 
Ресей мен Түркия еліне жолдамамен ем алуға 
жіберіліпті. Олардың еміне деп қор дан 26,8 
млн теңге қаржы т�ленген. Бұ дан б�лек Орал 
қаласындағы облыстық к�пбейінді балалар 
ауруханасына 66,2 млн теңгеге медициналық 
жабдықтар сатып алу жос парлануда. Бұл 
туралы «Қазақстан хал қына» қорының 
ресми �кілі Диас Бей сен бек мәлімдеді. 

Бұдан б�лек БҚО-да алты адамға 44,1 
млн теңгеге протез алынған. Ал 241,2 млн 
тең геге Ақжайық орталық аудандық ауру-
ха насы базасында 1 оңалту орталығын ашу 
жос парланып отырған к�рінеді. 

«Қазақстан халқына» қорының негізгі 
ба ғыты – денсаулық сақтау, білім беру 
бағытында қолдау к�рсету. 

Қордың тағы бір негізгі басым ба ғыт-
тарының біріне білім беру ұйымдарына 
қар жылай қолдау к�рсету жатады. 

– Қордың «Болашақ инженерлер» бағ-
дар ламасы шеңберінде биыл ауылдық ел ді 

мекендерде орналасқан 12 мектепке «Қа -
зақстан халқына» қоғамдық қоры аты нан 
робототехника құрылғылары алы нып, 
үйірмелер ұйымдастырылуда.  «QH 
Болашақ инженерлер моноқалаларда» 
бағ дарламасы шеңберінде Ақсай қала сы-
ның №1, 3, 7, 8 мектептерін робототехника 
құ  рылғыларымен қамтамасыз ету жоспар-
лану да, – дейді БҚО Білім басқармасының 
бас шысы Айгүл Мыңбаева. 

Бұдан б�лек, осы жоба шеңберінде 
биыл Б�кей ордасындағы Мұха-

мед-Салық Бабажанов атындағы жалпы 

орта білім беретін мектепті, Жәнібек ау да-
нындағы Т.Жароков атындағы жалпы орта 
бі лім беретін мектепті, Сырым ауданын-
дағы Қ.Мырзалиев атындағы жалпы орта 
бі лім беретін мектепті жабдықтау жос пар-
ла нып отыр. Бұл білім беру ұйымдарында 
ағым дағы ж�ндеу жұмыстарын жүргізу 
үшін жергілікті бюджеттен қаражат б� лін-
ген. Қазір екі мектепте ж�ндеу жұмыстары 
бас талып та кеткен. 

Қазақстан халқына қорының арқасын-
да «Жаздық сауықтыру және демалыс 
жол  дамасы» әлеуметтік жобасы аясында 
895 бала Еуразия туристік сауықтыру ке-
ше нінде демалған. 

– Алдағы жылдары облыстың білім 
са  ласына қатысты 4 жоба ұсынып отыр-
мыз. Бұ лар – ауылдық елді мекендердегі 
24 мек тептің материалдық-техникалық 
базасын жаңарту, мектептердің спорттық 
құрыл ғы ларын жаңарту, мектеп авто бус-
тарын са тып алу, саз мектептерінің музы-
калық ас пап тарын жаңарту. Қор есебінен 
қаражат б� лініп, аталған жобалар жүзеге 
асса об лыс тың білім саласының дамуына 
елеулі үле сін қосар еді, – дейді білім бас-
қар ма сы ның басшысы Айгүл Rділгерей-
қызы. 

Бұдан б�лек, 2022-2023 оқу жылында 
ха лықтың әлеуметтік осал топтарынан 
шық қан 2 мыңнан астам студент білім беру 
гранттарының иегері атанған. Соның ішін-
де БҚО бойынша т�рт студент Жәңгір хан 
атын дағы Батыс Қазақстан аграрлық-тех-
ни калық университетінде, 25 студент Ба-
тыс Қазақстан инновациялық-тех но ло гия-
лық университетінде, 74 студент М.(те мі-

сов атындағы Батыс Қазақстан универ си-
те тінде, 6 студент М.Оспанов атындағы 
Ба тыс Қазақстан медициналық универ си-
те тінде оқиды. 

– Жастарды спортқа баулу, бұқаралық 
спорт ты дамыту мақсатында қордың к�-
ме гімен спорт кешендері к�птеп салы на-
тын болады. Бір ғана Батыс Қазақстанның 
�зін де Ақсай қаласында, Ақпәтер, Да-
рьинск, Бұлан, Қарауылт�бе ауылдарында 
бес спорт зал ашылды, – дейді «Қазақстан 
хал қына» қорының ресми �кілі Диас Бей-
сен бек.

Қордың қайырымдылық жобалары мен 
бағ дарламалары қоғам �мірінің маңызды 
са лаларына айтарлықтай әсер етіп отыр. 
Мем лекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев қыр күйек айының басында ғана 
«Қа зақ стан халқына» қорының т�рағасы 
Болат Жә мішевті  қабылдады. Сол 
кездесуде қор т� рағасы осы күнге дейін 
жасалған жұ мыс тар туралы баяндады. 

Болат Жәмішевтің айтуынша, қор 
аза маттарымыздың денсаулық сақ-

тау, білім беру, әлеуметтік қолдау, мәдениет 
және спорт салаларындағы негізгі мәсе ле-
лерін шешуге бағытталған жалпы сомасы 
146,5 млрд теңге болатын 40-тан астам 
қайы рымдылық бағдарлама мен жобаны 
қар жыландырады. Сондай-ақ т�тенше 
жағ дайлар кезінде зардап шеккен азамат-
тар ға к�мек к�рсетіледі. Қордың бағдар-
ла малары ауылдық елді мекендер мен 
ша ғын қалаларға басымдық бере отырып, 
елі міздің барлық �ңірінде жүзеге асы ры-
лады. 

Батыс Қазақстан облысы

арнаған мамандарды тәжірибе

МАҢЫЗДЫ МА?МАҢЫЗДЫ МА?

ШАПАҒАТЫШАПАҒАТЫ  КӨПКӨП



– Білуімше, «Самғау» ғылыми-тех  -
нологиялық бастамалар орталығы 
2022 жылы құрылған болатын. Қазір 
орта  лық алға қадам басып, бойын тіктей 
баста   ғаны рас. Осы бір жыл ішіндегі 
бастама   ларыңыз ж#нінде айтып #тсеңіз?

– «Самғау» ғылыми-технология-
лық бастамалар орталығы мемлекет 
басшысының тап   сырмасымен құ  -
рылды. Мұндағы не   гізгі мақсат – ел 
экономи   касы   ның негізгі күре тамыры 
болып келетін «Самұрық-Қазына» 
ұлттық әл-ауқат қоры» АҚ-ның құра-
мына кіретін ірі ұлттық компания-
лардың басын біріктіре отырып, 
олардың ғылыми әлеуетін, ғылыми 
мүмкіндіктері мен басымдықтарына 
негіз беретін орта   лық болып құрылдық. 
Алдағы жоспар  ларымыз да  %те 
ауқымды. Сол мақсатта қазір бірнеше 
тұжырым  даманы әзірлеп, тиісті 
о р г а н д а р м е н  б е к і т у  к е   р е к т і г і 
талқылануда. «Самұрық-Қа  зына» 
ұлттық әл-ауқат қоры» АҚ-на ен шілес 
ұйымдар бойынша  сараптамалар 
жүргізіп, қайсысына қандай тиісті 
жұмыстар жүргізу керек   тігін зерделеп 
шықтық. Одан б%лек, ғылыми әлеуетке 
жұмсалатын қаражат мәселесі де 
талқыланып, нақты бір шешімдерге 
келу үстіндеміз. Мемлекеттік деңгей-
дегі ірі кәсіпорын   дармен жұмыс істеп 
отырғандықтан, тиісінше әр баста-
маның %зі ауқымды болып жатқаны да 
шындық. 

Тағы бір айта кететіні, «Самұрық-
Қазына» ұлттық әл-ауқат қоры» АҚ-на 
еншілес ірі компаниялар, әсіресе жер 
қойнауын пайдаланушы «Taу-Ken 
Samuryq» Ulttyq taу-ken kompaniasy» 
акционерлiк қоғамы, «ҚазМұнайГаз» 
ҰК АҚ, «Қазатом%неркәсіп» ҰАК» АҚ 
сынды мекемелер %здерінің табы-
сының 1 па   йызын ғылым мен техноло-
гияны да  мыту саласына жұмсап оты-
рады. 0ри не, ол қаражат бұған дейін 
түрлі ми нистр   ліктер мен ғылыми 
әлеуеті бар мекемелер негізінде жүзеге 
асып оты   рды. Ендігі кезекте біздің 
орталық сол компаниялардан б%лі-
нетін 1 пайыз  дық м%лшерлемедегі 
қаражатты атал   мыш кәсіпорындардың 
%зінің ғылыми әлеуетін жақсартуға 
бағытта   йтын болады.

– Демек, ендігі жерде жоғарыда ай-
тылған және #зге де аты аталмаған 
еншілес компаниялар ғылымды дамыту 
бағытын «Самғау» ғылыми-технология-
  лық бастамалар орталығына сеніп тап -
сырады дейсіз бе?

– Негізінде солай болып отыр. Ең 
алдымен, «Самұрық-Қазына» ұлт тық 
әл-ауқат қоры» тобына жататын 
компаниялардың барлығына сарапта-
ма жасап шығамыз. Содан кейін ба-
рып, қай мекемеге қандай қажеттілік-
тер туындауы мүмкін немесе қажет 
екенін саралаймыз. Ол қажеттілік ал-
дағы уақытта ел эконо ми касына қан-
дай пайда әкеледі деген сынды ірі к%-
лемде сараптамаларды жасайтын 
бо ламыз. Сондықтан ар  найы мамандар 
мен сарапшылар тобы жасақталу 
үстінде. Ол үшін біз қазіргі уақытта 
ғылым мен бизнестің %зара әре-

кеттесуінің халықаралық жүйе  сін 
зерттеп жатырмыз. Компа нияның 
алдағы жылдарға арналған даму 
стратегиясын әзірлеу және бекіту 
бойынша белсенді жұмыс жүргізілу 
үстінде. Сонымен қатар ғылыми-
техникалық және (немесе) тәжіри-
белік-конструкторлық жұмыстарды 
(ҒЗТКЖ) қаржыландырудың жаңа 
ережелерін әзірлеуге белсенді түрде 
қатысудамыз. 

– ҒЗТКЖ қаржыландырудың жаңа 
ережелері қандай болмақ? Бұл жобаға 
қандай түзетулер енгізілуде?

– Бүгінде Ұлттық мемлекеттік 
ғылыми-технологиялық сараптама 
орталығын тарта отырып, міндетті ғы-
лыми-техникалық сараптама жүр гізуді 
к%здейтін ғылыми-техни калық және 
тәжірибелік-конструкторлық жұмыс-
тарды іріктеу мен қаржы  ландыру 
жүйесін құрдық. Ғылыми-техникалық 
сараптаманы мемлекеттік техно ло-
гиялар ұлттық орталығы бір неше са -
рапшыларды, соның ішінде шетел дік 
мамандарды тарта отырып жүргізеді. 
Ғылыми-техникалық сарап тамадан 
басқа қаржылық сараптама қарасты-
рылып отыр. Оның мақсаты – белгілі 
болған шығындардың негізділігін 
бағалау болып табылады. «Самұрық-
Қазына» қорының ғылыми-техни ка-
лық кеңесі бұл тұрғыда құрамына 
ғылыми қоғамдастық пен %ндіріс %кіл-
дері кіретін, қаржыландыруға %ту 
негіздемелерін алған жобаларды бе -
кітетін болады. Жобаны іске асыру 
бойынша ҒЗТКЖ нәтижелерін Мем -
лекеттік ғылыми-технологиялар ұлт-
тық орталығында міндетті тіркеу жұ -
мыстары қамтамасыз етілетін болады. 
Осылайша, әркез жасалып жат қан 
жұмыстар қызметінің қоры   тын  дылары 
бойынша, Министрліктің жанындағы 
Ғылыми-техникалық кеңесіне есеп 
беріліп отырады. 

Ережелер мәселесін қорытындылай 
келе, осы жерде «Самғау» орталығы 
құрған қаржыландыру тетігі ғылым 
мен технологияны дамыту саласын-
дағы жүргізіліп жатқан мемлекеттік 
саясаттың тәсілдеріне сәйкес екендігін 
атап %ткім келеді.

– Дұрыс-ақ. Ғылыми-техникалық 
және тәжірибелік-конструкторлық 
жұмыстарды қаржыландырудың жаңа 
ережелері толықтай бекітілген бойда 
ғылым мен #ндірістік бизнес толық қуа-
тында жұмыс жасауы үшін тағы не қа-
жет болуы мүмкін? 

– «Самғау» ғылыми-технологиялық 
бастамалар орталығының басты мін  -
дет терінің бірі – бұл процесті ашық, 
инновациялық және біркелкі шоғыр-
ландырылған жүйе ету.

Қаржыландыру ашылған кезде әр-
бір ғылыми жоба іске асырудың әр 
кезеңінде мұқият қадағаланатын бо-
лады. 0рі жұмсалған қаражатқа есеп 
беріледі. Нәтижесі қазақстандық және 
халықаралық сарапшыларды тарта 
отырып бағаланады. Барлық мүдделі 
тұлғаларға ыңғайлы болу үшін жақын 
арада әр кезең цифрландырылып, 

арнайы портал іске қосылады. Қазір 
«Самғау» ҒТБО «Самұрық-Қазына» 
компаниялар тобына кіретін кәсіп  -
орын дарды инновациялық және 
технологиялық диагностикалау бо-
йын ша шағын пилоттық жобаны іске 
қосып жатыр. 

– Пилоттық жоба туралы айтып 
берсеңіз. Бұдан қандай нәтиже күтуге 
болады?

– Инновациялық және техно  ло-
гиялық диагностика кәсіпорын дардың 
технологиялық мәселелерін анықтауға 
мүмкіндік береді. Осылай ша, олардағы 
мәселелерді шешу үшін ғылыми-
зерттеу ресурстарын тарту, ғылым мен 
%ндірістің %зара әрекет тесуін қам-
тамасыз ету және иннова циялық тех-
нологиялар трансферті тағы бар. Ол 
үшін әріптестеріміз ұйымдардың 
ғылыми-техникалық, кадрлық, ма-
териалдық-техникалық әлеуеті туралы 
жалпы ақпарат алу мақсатында кә-
сіпорындарға барып қызметкерлер 
арасында сауалнама жүргізді. Сауал-
намаға «Самұрық-Қазына» ұлттық 
әл-ауқат қорының» 11 порт  фельдік 
компаниясының 94 ұйымы қатысады. 
Нәтижесінде, «Самғау» ғылыми-тех -
но логиялық бас  та малар орталығы кә-
сіп орын дардың инновациялық-тех но-
логиялық диаг  нос  тикасы бойын   ша 
пилоттық жоба ны жүргізудің бірқатар 
бағыт   ын айқындап алмақпыз. Енді 
осы ған сай Қазақстанның жетек ші 
ғылы ми-зерт теу институттары мен 
жоғары оқу орын дарының %кілдері 
арасынан тиіс  ті сарапшыларды да 
анықтап алып отырмыз. Демек, ар-
найы тартылған мамандар мен шетел-
дік сарапшы  лардан б%лек, отандық 
ғылым сала сын    дағы ма мандар тобын 
жасақтау дамыз. «ҚазМұнайГаз» АҚ 
келісімі бойынша пилоттық режимде 
инно вациялық-технологиялық диаг-
нос тиканы жүргізудің алғашқы алаңы 
«ҚазақОйл Ақт%бе» компаниясы бол-
ды. «Самғау» ғылыми-технологиялық 
бастамалар орталығының қызмет-
керлері шақырылған сарапшылармен 
бірге кәсіпорын қызметімен танысып, 
%ндірістік процестердің ерекше лік-
терін зерттеп, кәсіпорынның техно-
логиялық міндеттерін анықтады. Енді 
«ҚазМұнайГаздың» еншілес кәсіпорны 
«Қазақтүрікмұнай» компа ниясында 
инновациялық-техноло  гиялық диаг -
нос тика жүргізбекпіз. Сондай-ақ 
мұнда кәсіпорынның бар техно ло-
гиялық ресурстары мен процес теріне, 
деректерді басқару және %ндіріс 
процесіне әсер етуі мүмкін басқа фак-
торларға егжей-тегжейлі талдау жа-
саймыз. Содан ке йін ғана ғылыми 
ұйымдарды қажетті технологиялық 
мәселені шешуге тар тамыз. Бұл жұ  -
мыстардың барлығы ел эко номи ка-
сының дамуына және %нді рістегі 
ғылымның %рлеуіне үлесінің зор бо-
латындығына сенімім мол. 

– 1ңгімеңізге рақмет!

Сұхбаттасқан
Бердібек ХАБАЙ

ҚАЗАҚША
ОРТАЛЫҚ 
АШҚАН 
КРИСТИНА

Қазақ тілінде оқытатын ерекше 
балаларға арналған ABA-терапия 
кабинетін ашқан Кристина Воро-
новская мемлекеттік грант бұрын-
нан ойда жүрген ісін ашуға септігін 
тигізгенін айтады. 

– Мен %зім ерекше баланың 
анасымын. Қарағанды қаласында 
аутизм диагнозы бар балаларды қа -
зақша оқытатын арнайы орталық 
болмағаннан кейін кабинет ашсам 
деген ой туындады. Алғашында 
«Бизнес бастау» курсынан %тіп, сер-
тификат алдым. Бизнес-жо   бам ды 
жасап, мемлекеттік грант алуға 
%тініш бердім. Жобам грант иегері 
атанып, 1 380 000 теңге қайтарымсыз 
қаражат алдым. Грант алу маған 
оңай болды. Gйткені бұл саланы 
ұзақ зерттедім. Талдау жаса  дым. 
Баламды жетелеп, Қараған   дыдағы 
аутизм дерті бар балаларды оқы -
татын барлық орта   лықты аралап 
шықтым. Т%рт жылдай уа қытым 
сонымен кетті. Бірақ бар ған орта-
лықтардың бар лығы да орыс тілінде 
болды. Қазақ тілінде оқытатын ор-
талықты маусым айында аштым, сол 
уақыттан бастап осы арнайы каби-
нетте жұмыс істеп жатырмын. Бү  -
гінде мұнда 10 бала оқиды. 0р балаға 
жеке уақыт б%лемін. Күніне бір бала 
2-3 сағат тәлім алады. Каби нетті 
жалға алып отырмын. Ата-аналар 
оқу қаржысын т%леп тұрады. Бір 
үйде екі ерекше баласы бар болса, 
тегін оқиды. Бұл жобаның мен үшін 
тиімділігі зор. Мен басқа балалармен 
қатар %з ба ламды да оқытып, жетіл-
діріп жатырмын. Екі-үш айдың 
%зін де біраз жетістікке жеттік, – 
дейді Кристина. 

Мемлекет берген грантқа Крис-
тина кабинетке керекті жабдық тар 
сатып алған, ал оқу құрал да   рына %з 
қаржысын жұмсаған.

– Бұл кәсіпті кеңейтіп, кабинетті 
арнайы орталыққа айналдырсам 
деген де ойым бар. Сол үшін тынбай 
еңбек етіп жатырмын. Қазір ерекше 
балалары бар екі ана ABA-терапевт 
мамандығы бойынша білім алуда. 
Арнайы оқуды бітіргеннен кейін 
әлеуметтік кәсіпкер ретінде менің 
қарамағымда жұмыс істейтін бола-
ды, – дейді кәсіпкер.

Биыл кәсіпкерлікті дамыту ж% -
ніндегі 2021–2025 жылдарға ар   нал -
ған ұлттық жобаны іске асыру үшін 
Қ а р а ғ а н д ы  о б л ы с ы  б о й ы н ш а 
191 грант қа 263,58 миллион теңге 
қаражат б%лінді.

– Осы уақытқа дейін 148 грант 
иесін тапты. Алдымызда үшінші лек 
тұр. Онда 55 грант беру жоспарда. 
Гранттар кестесіне сәйкес, business.
enbek.kz. порталында %тінім қа-
былдау 2023 жылдың 11 қыр  күйе-
гінен 22 қыркүйегіне дейін жүр -
гізілді. Жаңа бизнес-идеяларды іске 
асыруға грант халықтың әлеу меттік 
осал топтары қатарын  дағы адам-
дарға конкурстық негізде бері леді. 
Ол санатқа атаулы әлеу  меттік к%мек 
алушылар, к%пбалалы от   басылар, 
асыраушысынан айырылу жағдайы 
бойынша әлеуметтік т%лем алу-
шылар, қоныс аударушылар, қан-
дастар, еңбекке жарамсыз к%р се-
тілімі жоқ мүгедектігі бар адам    дар, 
мүгедек баланы тәрбиелеп отыр-
ғандар жатады. Үш жылдан аз уақыт 
жұмыс істейтін жеке кәсіп керлер де 
мемлекеттік қолдауға ие бола ала-
ды, – дейді Қарағанды об лысы 
бойынша Еңбек мобиль ділігі орта-
лығының б%лім басшысы Фа  раби 
Мұхтаров.

1дебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ,
Қарағанды облысы

�ара�анды облысында кәсіпкерлікті 
дамы ту ж�ніндегі 2021–2025 жылдар�а 
арнал�ан �лт ты� жобаны іске асыру 
жал�асуда. Ба�дарлама аясында мемлекеттік 
грант алып, кәсібін д�� гелеткендер саны 
арт�ан. Биыл осы ма�сатта 191 грант беру 
�шін 263,58 миллион те�ге �а ражат б�лінді. 
Грант м�лшері – 1 380 000 те� ге. Б�гінде 
грант�а �атысушыларды� биз нес-жобаларын 
�арау ж�ніндегі �алалы� және ауданды� 
комиссияны� шешімімен 148 адам�а жалпы 
сомасы 204,2 миллион те�ге грант берілген. 
�ара�анды �аласында�ы мемлекеттік 
�олдау�а ие бол�ан кәсіпкермен тілдесуді� 
сәті т�сті. 

Төлеген 
ОРАШЕВ: 

Осыдан бір жыл б�рын 
Мемлекет басшысы 
�.То�аевты� тапсырмасы 
бойынша «Сам�ры�-
�азына» �лтты� әл-ау�ат 
�орыны� жанынан «Сам�ау» 
�ылыми-технологиялы� 
бастамалар орталы�ы 
��рыл�ан болатын. 
Мекемені� �азіргі 
стратегиялы� ба�ыты 
мен ал�аш�ы пилотты� 
жобалары туралы 
орталы�ты� 
бас директоры 
Т�леген Орашевпен 
с�хбаттасты�.

ӨНДІРІСТІК ТЕХНОЛОГИЯ ӨНДІРІСТІК ТЕХНОЛОГИЯ 
ЕЛ ЭКОНОМИКАСЫНА ЕЛ ЭКОНОМИКАСЫНА 
ЕРЕКШЕ СЕРПІН БЕРЕДІ ЕРЕКШЕ СЕРПІН БЕРЕДІ 
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Камила ЕРКІН 

КӨҢІЛДІ АУЛАП, КӨҢІЛДІ АУЛАП, 
Со��ы кезде к�лікті Армения, 

Грузия, Дубайдан тасымал дай-
тын делдалдар әлеуметтік желі-
лерде �ызметін жарнамалап 
әлек. Неге десе�із, ішкі нары�-
та�ы с$ранысты� к�птігі сон ша-
лы�, 10-20 жыл пайдала ныл �ан 
к�ліктер де жылдам «ие сін» та -
уып кетіп жатады. %ндіріс �зі    міз-
   де де бол�анымен, отан ды� 
�нер        кәсіп мемлекетті� �ыр уар 
�олдауына �арамастан, ішкі на   -
ры�     ты� �зін толы� �амти алма   -
ды. Тіпті, 'кімет �аржы б�л гені-
мен, автосалондар же�іл      детіл -
ген несиемен сату�а к�лік таппай 
�инал�анын к�рдік. Аза    матта   -
рымыз айлап кезекте т$р ды. )а-
 зір �ытай авток�ліктері �аптады 
деп �ынжыламыз. Де  генмен �а-
    за�станды�тар на     ры�   та �ан         дай 
да бір ассорти     мент ті� пайда бол-
        �анына �уа    нуда. Ал гео саяси ах -
уал   ды� әсе     рінен бос �ал�ан ре-
сей        лік зауыттар нары� �а бе йім     -
деліп, �ытайлы� к�лік терді �$     -
растыру�а к�шті. )а  за�      стан ны� 
ке лесі �адамы �андай болма�?

 2033 жылға қарай Қазақстанда он 
жылдан асқан машиналардың үлесі – 
80%, 20 жылдан асқан маши на   лардың 
үлесі 56%-ды құрайды. Ал 3 жылдан 
ас пайтын жаңа к�ліктердің үлесі не-
бәрі – 8,2 пайыз. Jusan Analytics сарап-
шыларының зерттеуінде соңғы 20 жыл-
  да елдегі авток�ліктер са  ны үш есе 
�с        кені айтылған. Мыса лы, 2003 жылғы 
1,14 миллионнан 2023 жылғы 1 қаңтар-
дағы жағдай бо йынша 3,9 миллионға 
дейін жет кен. Рекордты к�рсеткіш 
2014 жыл дың ортасында 4 млн данадан 
ас там болып тіркеліпті. Бұл рубль дол  -
лар мен теңгеге қатысты әлсіреген тұс-
пен сәйкес келеді.

2010 жылға дейін Қазақстанда жыл 
сайын 2-3 мыңға жуық автомо  биль �н-
дірілді. Мұның �зі жалпы к� лемнің 
10 пайызына жетпейтін к�р сеткіш бол  -
ды. Одан кейінгі ке  зеңде нарық негі  -
зінен импорт есебі нен то    лық   тырылған. 
)сіресе, 2006 және 2007 жыл   дары Гер  -
мания мен Жапониядан келген пайда-
ланылған к�ліктер 400 мыңға т�мен  деді.

АРЗАН К�ЛІК ТАПШЫЛЫҒЫНЫҢ 
АЛҒЫШАРТЫ

2008 жылы елге оң рульді ав то   мо -
биль дерді әкелуге тыйым са лын ған  -
дықтан, импорт екі есеге т� мен деді. 
2010 жылы Қазақстан Ке ден одағына 
кіргеннен бастап «ес кі» к�ліктерге са  -
лынатын кеден  дік баж айтарлықтай 
�сіп, он жылдан аса пайдаланылған 
ав    ток�лік им порты тиімсіз бола түсті.

Сарапшылар 2014-2015 жылдар-
дағы жағдайды ерекше атап �теді. Бұл 
кезде рубльдің теңгеге әлсіреуіне бай  -
ланысты Ресейден салысты р малы түр  -
де т�мен бағамен екі есе к�п   теген жаңа 
және пайдаланылған машина әкелінді.

2016 жылы алғашқы тіркеу және 
кәдеге жарату үшін т�лем енгізіл   ген-
нен кейін Қазақстанға үш жастан асқан 
машиналарды әкелу �те қым батқа түс-
 ті. Осыдан бастап Қазақ станның авто -
мо   биль нарығы негізі нен отандық �н-
ді   ріс немесе жаңа автомобильдер 
им   пор ты есебінен толтырыла бастады. 
Сонымен қатар елде сапалы және ар  -
зан авток�   ліктердің тапшылығы пайда 
болды.

ҚАЙТАЛАМА НАРЫҚТА 
«КЕДЕНСІЗ» К�ЛІК К�П

Ұлттық статистика бюросының мә-
  ліметтерінше, 2006-2007 жылдары 
шетел   ден әкелінген к�ліктің орташа 
бағасы от 3-5,5 мың АҚШ долларына 
дейін �згерген. 2008-2015 жылдары 
автомобильдер 15-20 мың АҚШ дол  -
ларына дейін қымбаттады. Осы ара   -
лықта тіркелген машиналар саны да екі 
есеге жуық қысқарғанын к� ре  міз, яғни 
он жыл ішінде импорт  тық к�ліктер 
400 мыңнан 150-200 мыңға т�мендеді.

Сарапшылардың айтуынша, қа зақ-
стандық авток�лік нарығы 2010 жыл ға 
дейін негізінен «ескі» ма      ши  налардан 
құ ралған. Дегенмен табиғи ескіруіне 
байланысты есеп тен шығарылған к� -
ліктерге қарамас  тан, жыл сайын тірке-
  летін автомо    бильдер саны азайды. 

Қайталама нарықта сату және са  -
тып алу бойынша келісімшарт  тардың 
60%-ы он жылдан астам уақыт пайда  -
ланылған автомобильдер болған. Са  -
туға қойылатын барлық автомо    бильдің 
шамамен 20%-ы немесе 500 мыңға 
жуығы кеденсіз, яғни басқа елдерде, 
не  гізінен ЕАЭО-та тіркелген. Қазақ  -
стан  ның қайта   лама нарығында кеден  -

сіз қолда   ныс та болған Toyota және 
Lada маркалы авток�лігі к�п.

Сарапшылардың болжамына сәйкес, 
2033 жылға қарай 10 жылдан асқан к�-
ліктер саны 9 пайызға ар тып, 80% болса, 
20 жылдан асқан к�ліктер 6 пайызға 
артып, 56%-ға дейін жетуі мүмкін. The 
Jusan Analytics болжамына сәйкес он 
жыл дан кейін нарықтың жарты  сынан 
к�бін (54%) «ескі» ша  ғын класты ма ши-
налар құраса, т�рттен үш б�лігі (78%) 
«ес кі» орта класты к�ліктерден құралады. 
Ал қол   даныста 20 жылдан асқан крос  -
соверлердің үлесі 24%, жол талға   майтын 
к�ліктердің үлесі 54% болмақ.

ОТАНДЫҚ НАРЫҚТА ТОП 
ЖАРҒАНДАР

Қазақстандық автобизнес қа уым  -
дас тығының мәліметтері бо     йын       ша, 
2023 жылдың маусым айын   да жаңа ав  -
то мобильдер сатылымы 15 мыңнан 
ас     ты. Қазақстандық ав то к�лік дилерлік 
орталықтары ар қылы 15 892 жеңіл 
авто к�лік пен жеңіл коммерциялық 
тех     никаны, сон дай-ақ 943 жүк к�лігі 
мен авто   бусы сатылған. Бұл 2022 жыл  -
ғы мау   сыммен салыстырғанда 41,2 па-
йыз    ға к�п. Жыл басынан бері барлығы 
83 235 жаңа к�лік сатылды, бұл к�р  сет-
  кіш �ткен жылдың осы кезеңімен са-
лыс    тырғанда 60,2 пайызға артық.

Нарықтың барлық дерлік қа   ты  су-
шысы алғашқы жартыжылдықты сәтті 
аяқтап, сатылым бойынша оң сальдо 
к�р сеткен. Осылайша, 2013-2014 жыл-
  дар    дағы жаңа к�ліктерді сатудың ре -
корд  тық к�рсеткіштеріне жақындады. 
Қауымдастықтың бол   жамы бойынша 
биыл барлық типтегі к�лік құралдары-
  нан кемінде 150 мың бірлігі сатылады.

2023 жылдың маусым айында са-
тылым бойынша топ жарған: Hyundai 
4229 авток�лік (+67,2%), Chevrolet ти -
ражы 4 042 бірлік (-1,5%), Kia – 
2 502 авток�лік (+90,1%). Сонымен 
қа тар осы жылдың алғашқы алты 
айын     да еліміздегі са    ты   лымы бойын   ша 
ТОП-10 қатарына бірден 4 қы    тайлық 
авток�лік маркалары енген. Олар: 
Chery, Jac, Changan, Haval. Chery ди -
лерлері 890 к�лік сатты (+185,3%). 
Маусымның ең к�п са тылатын бес 
брен  дін Jac - 808 бірлік (+164,1%) 
жабады. 

Сарапшылардың айтуынша, Ресей-
   дегі Volkswagen, Lada, Reno маркалы 
к�ліктерді шығаратын зауыт тар жұмы-
   сын тоқтатқанын Қытайдың к�лік 
зауыт    тары барынша ұтымды пайда   -
ланып отыр. Qйткені олар тапшылық 
туындаған к�лік нарығына �з �німдерін 
жеткізіп, ішкі нарықта сұранысы әл   -
сіреген «ескі» модельдегі қозғалт қыш   -
пен жұмыс істейтін к�ліктерін шетелдік 
нарыққа �ткізуде. 

Маусым айындағы ең танымал мо  -
дель    дер рейтингінде нарыққа жаңа  дан 
ұсынылған Chevrolet Onix бірден 
1 396 бір лігі сатылып, екінші орынға 
шық    ты. Алғашқы орында әлі де Chev-
rolet Cobalt (1 947 бірлік), үшінші 
орын да Hyundai Tucson (1 263 бірлік).

2023 жылдың бірінші жарты жыл  -
дығында ТОП-10 бастайтын Chevrolet, 
Hyundai, үшінші по зи цияда Kia, Chery, 
бесінші орында Toyota. Haval маркасы 
алтыншы орынға к�шті, Сhangan же  -
тінші орында. )рі қарай қытайлық Jac 
пен Exeed маркасы орналасса, ондықты 
Lexus к�ліктері жабады. 

Ал ең танымал ТОП-3 модель: 
Chev rolet Cobalt, Hyundai Tucson және 
Kia Sportage. )рі қарай тізім бойынша: 
Chevrolet Nexia (3 697 бірлік), Hyundai 
Elantra (3 547 бірлік), Hyundai Santa Fe 
( 3  2 6 2  б і р л і к ) ,  H y u n d a i  S o n a t a 
(2 784 бір  лік),  Chery Tiggo 7 Pro 
(2 173 бір       лік), Hyundai Bayon (2 137 бір-
 лік) және Kia Sorento (2 034 бірлік).

Сонымен қатар қытайлық бренд-
тер дің нарықтағы салмағы айтар   лық-
тай �суде: биылғы жылдың ма  мыр 
айын  да олардың үлесі барлық сатылған 
жаңа автомобильдердің 19,5 пайызына 
жетті .  Осылайша,  қазақстандық 
нарықта 4-ші, 5-ші және 6-шы орын-

дард ы қытайлық Chery, Haval және 
Chan gan иеленді, ағымдағы жылдың 
мамыр айының қорытындысы бойын -
ша сату к�лемі 665, 626 және 517 авто  -
мо     биль, 8-ші және 10-шы орындар-
E x e e d  ( 3 7 9  а в т о ) ж ә н е  G e e l y 
(258 ав    томобиль).

Қазақстанның автонарығын тал дау 
және мониторинг орта    лы   ғы   ның бас 
директоры Артур Мис   карянның пікі -
рінше, қытайлық ком     паниялар Қазақ-
станда сатылымды арттыруды жалғас-
тырады. Сонымен қатар, Қа   зақстанда 
т�менгі емес, орташа баға сегментіндегі 
автомобильдер саты  латынын атап �тті: 
олар еуропалық және жапондық �н-
дірушілердің шы  ғарылған модельдерін 
алмас   ты рады. Біздің нарықта арзан 
«қы тай   лық к�   ліктер» жоқ. Ішкі на ры-
ғында кей   бір жергілікті �нді руші лер 
к�п жағ   дайда арзан әрі шағын жиын -
тық   тағы электрлі к�ліктер мо дель    дерін 
ұсынады. ҚХР мұндай техни каға тұ   -
тынушылық сұранысты ынта   лан  ды  -

рып келді. Сарапшылардың ай     туынша, 
әдетте мұндай модельдері тұ    тыну-
шылық қасиеттер жиынты    ғына, техни-
     калық сипаттамаларына, сондай-ақ 
қауіп сіздік талаптарына байланысты 
Қытайдан тыс нарық    тарда сертифи -
кат талмайды. 

ҚЫТАЙДА К�ЛІК К�П, 
«КЕМЕ» ЖОҚ

Аспан асты елінің к�ліктері елі міз-
де ғана емес, әлемдік нарықта да айтар-
лықтай сұранысқа ие бола бас  таған. 
Moody's  агенттігінің мәлімет тері 
бойын     ша, Қытай авток�лікте   рінің 

жыл  дық экспорты 2021 жылы Оңтүстік 
Кореяны, 2022 жылы Гер ма   нияны, ал 
биыл Жапонияны ба сып озбақ.

Financial Times басылымы бұл бет-
бұрыс еуропалық, америкалық, жапон 
мен оңтүстіккореялық ком па   ниялар-
дың үстемдігінің аяқтал   ғанын білдіреді 
десе, The New York Times Қытайдың 
авто  к�лік экспор  тын шектеп отырған 
та сымал кеме  лерінің жеткіліксіздігі 
деп жазады. Ха   лықаралық сарапшы   -
лардың пікі  рінше, елдің автомобиль 
�неркәсі  біндегі терең құрылымдық 
проб  ле малар оның жаһандық нарықта 
үс тем   дік етуіне алғышарт болып отыр.

Қытай зауыттарындағы �ндіріс пен 
жергілікті сұраныс арасындағы сәйкес-
сіздік ішінара қате болжам   ның нәти-
жесі дейді мамандар. Се    бебі нарықта 
ішкі жану қозғалт     қыш   тары бар авто -
мобильдер сұра       нысы күрт т�мендеп, ал 
электро  мобиль  дерге деген қызы  ғу-
шылық керісінше арта түскен. Деген -
мен барған сайын урбаниза ция  лана 

түскен ондағы қа ла халқы бірлес   кен 
жо   лау шылық се рвистерді құп к�   ріп, 
электр к�лік   теріне де сұраныс бә      сең       -
деген. 

Қытайдағы Chrysler-дің бұрынғы 
басшысы Билл Руссо осы құбы   лыс  тың 
салдарынан елде авто�нер кә   сіптің 
қуаттылығы жоғары зауытта ры қажет  -
сіз қалу қаупіне ұшы            раға    нын ай   тады. 
Елдегі жеке секторды қолдаушы �нер -
кә   сіптік саясат пен инвестициялар 
Қы   тайдың осы са  ладағы бәсекеге қа    -
білет       тілігін арт   тырғаны с�зсіз. Отан    -
дық �нді  рушілер, соның ішінде электр 
к�   ліктер бойынша чемпион сана  латын 
BYD қазір шетелдік авто   мобиль �н -
дірушілерден асып түсіп, тіпті сырт  қы 
нарықтарға назар аудара бастаған.

Соңғы мәліметтерге сәйкес, жи -
һаздан бастап тұрмыстық электро  -
никаға дейінгі қытайлық тауарлар   дың 
жалпы экспорты 2023 жылдың ал -
ғашқы сегіз айында 5,5 пайызға т�мен-
  деді. Бірақ Қытайдың авто   мобиль 
�неркәсібі үш жылдың ішін де экспорт-
 ты т�рт есеге арттырған. Биыл шілде 
айында Қытайдағы автомобиль экс-
пор  ты 86 пайызға �сті.

Қытайдың к�птеген тауарының 
экспорты құлдыраса да, шетелге тасы   -
малданатын авток�ліктер саны азай -
май тұр. Керісінше, �з халқы бас тар -
тып жатқан бензинмен жұмыс істейтін 

автомодельдердің шетелдік сатылымы 
айтарлықтай �скенін атап �ту қажет.

Жақында The New York Times 
Қытай авток�ліктері экспортының 
одан әрі артуына тасымалдаушы ке-
мелердің болмауы ғана тосқауыл болып 
тұрғанын жазды. Басылым   ның Қы -
тайдағы репортеры Кейт Брадшер соң-
ғы кезде жергілікті ха  лық арасында 
электрлі к�ліктерге деген сұраныс арт-
қа нын айтады. Қазір Джинлинг кеме 
жасау зауыты тәулік бойы жұмыс істеу-
де. Ал Янцзы �зенінің бойында орна-
лас қан верфте 5000 немесе одан да к�п 
к�    лікті бір уақытта тасымалдауға мүм -
кіндік беретін автомобиль кемеле   рінің 
флоты салынбақ.

Қытайлық авто�ндірушілер Ук  раи -
нада соғыс басталғаннан бері авто мо   -
бильдерді пойыздармен та сы  мал дап-
ақ Ресей нарығында үс   темдік ете 
бас    тады. Сонымен қатар Азия, Аустра-
лия, Оңтүстік Америка және Мексика 
нарық тарында ау    қым  ды үлеске ие бол-
ды. Сарап шы  лар «Трамп дәуірінен 
қалған тариф тер АҚШ-тағы сатылы м-
дарды те же   се, керісінше, тасымал дай   -
тын кемелер жеткілікті болған   дық тан, 
Еуропаға үлкен серпіліс жа  сайды» де -
ген пікірде. 

Аспан асты елі �з нарығындағы ке-
леңсіздікті �зге тұсынан тиімді пай-
далана алған. Себебі ондағы қуат ты   -
лығы жылына шамамен 15 мил лион 
ішкі жану қозғалтқышы бар автомо      -
бильдер шығаруға мүм кіндік беретін 
зауыттар, бүгінде шетелдерге 4 мил -
лион      нан астам к�лік экспорттап отыр. 
Қытайда автоб�лшектерге қажетті бо-
лат пен электроника арзан, бұл �нді -
руші     лерге айтарлықтай жеңілдік бере -
ді .  Сонымен қатар жылдар бойы 
жергі лікті �зін-�зі басқару органда    ры 
ком     па  нияларға тегін жер учаске  лері 
мен н�л пайызға тең пайыздық несие-
лер және басқа да субсидиялар беріп 
келген. Нәтижесінде, қозғалт   қыштары 
«ескі» модельмен жасалса да, сапасын 
жақсартып, техноло  гиясын жетілдірген 
қытайлық авто к�    ліктер халықаралық 
шараларда әлем назарын �зіне ау-
дартты.

Лондондағы VesselsValue кеме қа-
тынасы туралы мәліметтер компа    ния-
сы қазір BYD және Chery сияқты 
қытайлық бренд к�ліктерінің бар  лық 
тапсырысын 170 авток�лік та сымал-
дайтын кемеге орналас    тыр ғанын жа-
рия лады. Бұған дейін еуропалық және 
сингапурлық жүк та сы малдау же лілері 
Қытайда авто    мобиль экспорты �ркен  -
дегенге дейін жылына т�рт кеме ге ғана 
тап сырыс берілген екен.

КӨЛІГІ ҚАУЛАП... КӨЛІГІ ҚАУЛАП... 

2023 жылы сатылған ТОП-10 к�лік моделі
(Қазақстандық автобизнес қауымдастығының 

мәліметі)

Қазақстан авток�лік нарығында сатылған ТОП-5 бренд (2023 жыл, қаңтар-маусым)
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Тарихқа к	з жүгіртсек, еліміздегі ар  хео-
      логиялық ескерткіштер адамның кесірінен 
жаппай бұзылудың мынадай бірнеше ірі 
сатысын бастан 	ткерген: Бірінші – пат-
шалық Ресейдің қазақ даласын отар лау -
дағы басты құралы – казак отрядтары мен 
жаппай қоныстанған келімсектердің қа зақ 
даласында алтын іздеп, арнайы түрде 
обаларды шахталық әдіспен жаппай то  -
науы. Кейбір казак жасақтарының құра-
мында мыңға дейін адам болған делінген 
дерек бар. Осы XVIII ғасырдың ортасы мен 
XIX ғасырдың аяғында казак жасақта -
рынан тыс қазақ жеріне әртүрлі мақсатпен 
келген экспедициялар, саяхатшылар ел 
мұрасын сұраусыз әкетіп отыр  ған.

Екінші – кеңестік кезеңдегі тың игеру 
уақыты. Жоспарды асыра орындау үшін 
қажетті, қажетсіз мақсатта жерлер жырты-
лып, бар-жоғы үш жылда елімізде мыңда-
ған ескерткіш мәдени ландшафтысымен 
бірге бұзылды. Бірақ бұл кезеңде Қазақ-
стан бойынша археологиялық барлау 
жұмыстары жүргізіліп, нәтижесінде 
1960 жы лы алғаш рет Қазақстанның 
архео   логиялық картасы жасалған еді.

Егемендік алып, етек-жеңімізді жия 
бас  таған жылдарда археологиялық ескерт-
кіштер жаппай бұзылу мен тоналудың 
үшінші ірі сатысынан 	туде. Бұл кері про-
цесті дер кезінде тоқтатпасақ, келер ұрпақ 
ал дында кешірілмес күнәға батарымыз 
айдай анық.

Жыл басында Парламент Мәжілісінің 
VII шақырылымының сол кездегі депу  таты 
Мақпал Тәжмағамбетова палата ның соңғы 
отырыстарының бірінде осы мәсе лені 
к	терген болатын. Онда ол 	з кезегін де 
заңсыз археологиялық қазба жұмыс тары-
ның к	бейгенін айтып, дабыл қаққан еді. 

«Бүгінде ежелгі қорымдарға т	ніп тұр-
ған қауіп 	те к	п. Бүкіл Қазақстан бойын-
ша заңсыз археологиялық қазба жұмыс -
тарының саны к	беюде. Оның ішінде 
«қара археологтардан» келетін залал же-
тер лік. Мысалы, Жетісу облысындағы 
Қа   пал қорығын, Маңғыстау облысындағы 
ескі қорымдарды қазып, барлық құнды 
бұйымын алған соң оларды ашық-шашық 
тастап кетіп жүр. Мамандардың айтуын-
ша, мұндай заңсыз әрекеттермен археоло-
гиялық зерттеу жүргізуге лицензиясы бар 
кейбір ұйымдардың 	здері де айналысатын 
к	рінеді. Ал еліміздің кәсіпкерлері Арқа-
рлыдағы петроглиф таңбалары бар ежелгі 
тастарды үгітіп, құрылыс материалы ре  -
тін де пайдаланып жүр. Кейбір 	ңірлерде 
диқандар мен малшылар қорымның үс-
тіне мал жайып, жер жыртып тастаған 
оқиғалар да жиі кездеседі. Тағы бір мәселе 
еліміздегі кейбір тарихи-мәдени нысан 
мемлекет тізіміне енбеген. Осылардың 
нәтижесінде археологиялық жәдігерлер 
еркін сауда айналымында жүр. Табылған 
ежелгі бұйымдарды кім к	рінген емін-
еркін шетелдерге әкетуде. Мұны бақылап 
жатқан ешкім жоқ», – деген еді. Сондай-
ақ Мақпал Мазаққызы 	з с	зінде 	ңірлер-
 дегі тарихи мұраларды қорғау инспек  -
циялары қауқарсыз болып отырғанын, 
	йткені тарихи-мәдени мұра объектіле  -
рінің жай-күйін қадағалауға қараушылар 
бекітілгенін айтып 	тті. Алайда қарау шы -
лардың жұмысы, штаттық саны, т	лем-
ақысы, к	лігі және жанармайы заңды 
түрде бекітілмеген екен.

«Мәдениет және спорт министрлігінде 
археологиялық зерттеумен айналысуға 
лицензиясы бар 176 серіктестік тіркелген. 
Археологиялық жұмыстарға арнайы ма -
ман  дан  дырылмаған мекемелерге ли  цен -
зиялардың жаппай берілуі салдарынан 
қаншама жауапсыздық болып отыр. Осын-
дай жағдай тарихи және мәдени ескерткіш-
  терді реставрация жасау кезінде де болып 
отыр. Мінеки, архелогия мен геральдика 
саласындағы атқарылар ке шенді әрі жүйелі 
шаруаларды Үкіметтен күтіп жүргенімізде 
бар құндылығымыздан айырылып қалар 
жағдайға жеттік», – деген еді ол. 

«ҒЫЛЫМДА «АҚ», «ҚАРА» ДЕГЕН 
ТҮСІНІК БОЛМАЙДЫ»

Осы ретте біз осы мәселені жиі к	теріп 
жүр   ген, археолог Айбар Қасенәлінің пі-
кірін сұрадық. 

«Ең алдымен «қара археология» деген 
с	з ді біз қолданбауымыз керек. Себебі 
археология – бұл ғылым саласы. Ал ғы  -
лымда я «ақ», я «қара» деген түсінік бол -
майды. Мысалы, қара физика немесе қара 
филология деп айтпаймыз. Сондық тан 
«қара археология» деген ұғым пайда лануға 
келмейді. ?рине, бұл с	з тіркесі к	не 
жәдігерлерді сату, иемдену т.с.с. әре-
кеттермен байланысты болған  дықтан 
айтылып жүр. Оның 	зінде ол ұғым «чер-
ные археологи» дегеннен тікелей аударыл-
ған. Ал іс жүзінде мұндай әрекеттерге заң 
аясында белгіленген ұғым бар. Ол – заң-
сыз археологиялық жұмыстар. Қазақ стан-
ның бір 	лкесінде заңсыз қазба жұмыстары 
кең жайылған, ал басқа бір 	лкесінде жоқ 
деп айтуға келмейді. Aйткені біздің қолы-
мызда ресми статистика жоқ. Ресми ста-
тис тика болған күннің 	зінде ол жердегі 
сандар шындыққа қаншалық саяды – оны 
білу 	те қиын. Шын мәнінде, бұл үлкен 
мәселе. Біз күні бүгінге дейін Қазақстанда 
неше тарихи-мәдени мұра бар екенін нақ-
ты айта алмаймыз. Неге? Aйткені оның 
күні бүгінге дейін ортақ ақпараттық база  сы 
жасақталмаған. ?рине, Қазақстан ар хео  -
логтары тарапынан бірлі-жарым тал  пыныс 
болған. Оның 	зі аяқсыз қалып отыр. 

Ендігі бір мәселе, ол археологиялық 
қазба жұмыстарына берілетін рұқсат. 
Жал  пы, археологтардың арасында лицен-
зия беру қағидаларын қатаңдату керек 
деген ұсыныстар жиі айтылады. Бірақ ол 
заңсыз қазба жұмыстарының мәселесін 
шешіп бере алмайды. Лицензиялаудың ең 
әлсіз тұсы – заңды тұлғаға берілетінінде. 
Яғни, заңды тұлға белгілі бір археологтың 
атынан лицензия алуға 	тініш білдіреді. 
Алайда ол археолог кейін ол мекемеден 
жұмыстан шығып кеткен күннің 	зінде 
лицензия мекемеде қала береді.

Заңсыз археологиялық жұмыстарды 
айт пағанда біз 1 жылда елімізде неше 
ескерткіш зерттеліп жатқанын да айта 
алмайтын қауқардамыз. Ондай статистика 
тек 2021 жылға жүргізілген», – дейді ол.

ТУРИСТ БОЛЫП КЕЛІП 
ТАРИХЫМЫЗДЫ ТОНАП ЖҮР

 Ақпарат және мәдениет министрлігіне 
қарасты Мәдениет комитетінің Тарихи-
мәдени мұра басқармасына археологиялық 
зерттеумен айналысуға лицензияны қан -
дай тұлғаларға берілетінін сұрағанымызда 
«қолданыстағы заңнамаға сәйкес архео-
логиялық жұмыстарға лицензияны мем-
ле кеттік ұйымдармен қатар белгілі бір та-
лаптарға сай келетін жеке ұйымдар да ала 
алады», – деген жауап алдық. 

«Бұл ретте лицензияға үміткер ұйым-
ның ғылыми дәрежеге ие, сонымен қатар 
салада тәжірибесі құжаттармен расталған, 
салалық еңбек тәжірибесі бес жылдан кем 
емес ғылыми жетекшісі болуы талап еті-
леді. Елімізде лицензиясы бар жеке және 
мемлекеттік ұйымдар жүргізетін археоло-
гиялық жұмыстар Мәдениет және спорт 
министрлігі жыл сайын қалыптастыратын 

жоспар негізінде жүзеге асырылады. Бұл – 
тарихи-мәдени мұра объектілерін қорғау 
және пайдалану саласындағы уәкілетті 
ор ганға республика аумағында жүргізіліп 
отыр ған қазба жұмыстарын қадағалауға 
ықпал ету мақсатында енгізілген шара. 
Қолданыстағы заңнамаға сәйкес жоспарға 
енбеген қазба жұмыстарын жүргізуге жол 
берілмейді», – делінген жауапта.

Ал ?лкей Марғұлан атындағы Архео  -
логия институтының бас директоры Ақан 
Оңғарұлы мұндай заңсыз қазбалардың 
жаппай етек алуына ескерткіштерді қор-
ғау   дың мемлекеттік жүйесінің әлсіздігі 
себеп дейді.

«Бүгінде археологиялық мұралардың 
жойылуының қауіпті жаңа факторы пайда 
болды. Ол – еш рұқсатсыз жүргізілетін 
то наушылық қазбалар. Бұл қазбалардың 
жаппай етек алуына ескерткіштерді қор-

ғау дың мемлекеттік жүйесінің әлсіздігі 
ықпал етуде. Жекелеген адамдардың (к	-
бі не ауқатты) сату үшін ежелгі бұйымдарды 
табу мақсатындағы тонаушылық қазбалар 
жасауы соңғы жылдары 	те жиіледі. Заң-
сыз жолмен тапқан, негізі мемлекеттің 
мен шігі болып саналатын жәдігерлерді 
интернет сайттар арқылы жекелей сату 
қалыпты үрдіске айналып отыр. Қазақстан 
бойынша осылай сауда жасайтын к	мбе 
іздеушілердің интернет сайттары, жеке 
парақшалары, форумдары, бейнетүсі-
рілімдері бар. Археологиялық жәдігерлер-
дің еркін сауда айналымында жүруіне 
шектеу қоятын кез келді.

Тарихи ескерткіштердің тоналғанын, 
тіп ті жергілікті әкімдік пен полиция б	 лім-
 шесінің 	зі білмей қалып жатады. Се бе бі 
қарамағындағы ескерткіштердің са нын, 
қайда орналасқанын және тарихи құн -
дылығын білмейтін ауыл басшысы к	п.

Осыдан бірнеше жыл бұрын солтүс-
тіктегі к	ршімізде металл детектормен 
қаруланған к	мбе іздеушілер мен тонау-
шылық қазбалар жасау мемлекеттік дең-
гей дегі мәселеге айналып, әр деңгейде 
қо ғам болып талқылап, соңында рұқсат 
етілмеген металл құралмен іздеу жүргізгені 
үшін 500 мың рубльге дейін айыппұл салу 
мен 6 жылға дейін бас бостандығынан 
айыратын заң қабылданды.

Бүгінде археологиялық мұраларды 
жи наумен айналысатын сол жеке кол-
лекцио нерлер мен әуесқойлар біздің заң-
дағы олқылықты, шекараның ашықтығы 
және жұрттың ақпаратпен толық қам  -
тылма ғанын пайдаланып, Қазақстан 

жерінде 	з әрекетін емін-еркін жал ғас-
тыруда. Яғни, археологиялық жәді  герлер 
түріндегі ұлт тық құн дылық  та рымызды 
турист ретінде келіп, ел аралап, тиынға 
сатып алып, шетке әкетуде. Тіпті, жер-
гілікті әуесқой к	мбе іздеушілер тобы 
құрылып, кейбірі ауқымды түрде то-
наушылық қазбалар жасап жүр», – дейді 
ол. Сонымен қатар институттың бас 
директоры ескерткіш тердің қорғалуы 
мен сақталуына жер-жер дегі 	кілдіктерді 
тарта отырып, партиялық бақылау жасау 
да қажет екенін жеткізді. 

«Мұраларымызды сақтаймыз десек, 
жаппай дертке айналмай тұрғанда, тонау-
шылық қазбалар мен металл детектормен 
қаруланған к	мбе іздеушілерді құрықтау 
қажет. Ескерткіштердің құндылығы мен 
оны бұзған жағдайда қандай жауапқа 
тартылатынын білмейтін ел азаматта-
рының кейбірі тонаушыларға к	мектесіп, 
кездейсоқ тапқанын оларға сатып, биз-
неске айналдырып та жүр.

Бұл жерде елден 	з заманында шетке 
әкетілген мәдени құндылықтарды қайта-
ру – реституция мәселесі қайта туындай-
ды. Осы мәселемен шағын жұмыс тобы 
айналысып, әкетілген құндылықтардың 
(тек археологиялық жәдігерлер емес, оған 
қоса антропологиялық және палеоостео  -
логиялық топтамалар да) толық тізімін 
жасау және халықаралық құжаттар мен 
құндылықтар сақталған елдің заңдарына 
сүйене отырып, олардың түпнұсқаларын, 
не к	шірмелерін жасату арқылы қайтару  -
дың жолдарын іздеуі тиіс деп санаймын. 
Бұл бағыттағы жұмыстар Қызылорда 
облы сы әкімдігінің қолдауымен басталып, 
аталмыш облыс аумағында жарты ғасыр 
бұрын қазба жүргізген археологиялық 
экспедициялардың Мәскеуге әкетілген 
жәдігерлерінің к	шірмелері жасалынды. 
Музейлер арасындағы халықаралық 
байла   ныс  ты нығайту, мәдени құн   дылық  -
тарды заңсыз саудалау, құндылықтарды 
табылған еліне қайтарту мәселелерінде 
Халықаралық музейлер қауымдастығының 
Қазақстандағы 	кілдігі – ИКОМ Қазақ-
станның алар орны ерекше.

Елдегі тарих және мәдениет ескерт-
кіштерінің қорғалуы мен сақталуына об-
лыстық әкімдіктер жанындағы тарихи-
мәдени мұраларды қорғау мен пайдалану 
мекемелері (әр облыста формасы әртүр-
лі – инспекция, б	лім, орталық, т.б.) 
жауап ты. Сонымен қатар ескерткіштердің 
сақталуына қатысты дабыл қағуы тиіс 
қоғамдық ұйым – тарих және мәдениет 
ескерткіштерін қорғаудың Қазақ қоғамы 
да бар. Қоғамдық ұйымдар ішінен ес  керт-

кіштерді, соның ішінде к	п түрінің бірі – 
петроглифтерді табу, сақтау мен қорғау 
мәселелерімен айналысып жүрген «Охот -
ники за петроглифами» (Жартастағы су-
реттерді қорушылар) ұйымы белсен   діле-
рін ғана білемін.  Ескерткіштердің 
қо  р     ға      луы мен сақталуына жер-жердегі 
	кіл  діктерді тарта отырып, партиялық ба-
қылау жасау да қажет сияқты. 

?р жер иесі немесе оны пайдаланушы 
сол территориядағы ескерткіштерді қор  -
ғау міндеттемесін түсінуі және қазу не то-
нау фактілерін к	ргенде жергілікті әкім  -
дік   терге, музейлерге, болмаса облыс   тық 
ес   керткіштерді сақтау және қорғаумен 
айналысатын мекемелерге хабарлауы тиіс. 
?кімшілік құқықбұзушылық кодексінің 
247-бабына сәйкес, жер телімінің иесі 
немесе жылжымайтын мүлік иесі 	з жері-
  нен мәдени құнды жәдігерлерді тауып 
алған жағдайда арнайы сыйақыға мемле  -
кетке қайтаруы тиіс. Кездейсоқ түрде ол  -
жаға ие болған, не істерін білмей отыр   ған 
азаматтар да жергілікті музейлер мен 
ескерт   кіштерді қорғау инспекцияларына 
хабарлағаны дұрыс», – дейді ол.

Сондай-ақ Ақан Оңғарұлының ай  -
туын   ша, тарих және мәдениет ескерт   кіш-
 терін қорғаудың тағы бір жолы – облыстар 
бойынша әр деңгейдегі есепте тұрған 
және жаңадан ашылған тарих және мәде  -
ниет ескерткіштерін жаппай инвентари-
зациядан 	ткізіп, Қазақстанның архео-
логиялық нысандарының ұлттық тізімін 
дайындау қажет. 

«?рине, әр облыста әр жылдарда әр 
деңгейде дайындалған 	ңірдегі тарих 

ҚАЛАЙҚАЛАЙ  
ЖҮГЕНДЕЙМІЗ?ЖҮГЕНДЕЙМІЗ?

Заңсыз археологиялық жұмыстарды айт пағанда біз 
1 жылда елімізде неше ескерткіш зерттеліп жатқанын да айта 

алмайтын қауқардамыз. Ондай статистика тек 
2021 жылға жүргізілген.

«ҚАРА АРХЕОЛОГТАРДЫ» «ҚАРА АРХЕОЛОГТАРДЫ» 
�лан-байта	 жеріміз ежел-

ден Еуропа мен Азияны жал�ап 
жат	ан к�пір іспетті, т�рлі мә -
де     ниет то�ысында орналас-
	ан ды	тан, елімізді� әр ��і-
рінде 	!нды жәдігерлер мен 
к� не ескерткіштерді кездес-
тіру 	иын емес. Оларды� әр-
	айсысы тарих �шін аса ма�ыз-
     ды. Дегенмен осы тари хи 
	!нды м!раларамызды 	ан-
шалы	ты са	тап, 	ор�ай алып 
ж�рміз? Мамандар со� �ы уа-
	ыттары 	!нды жәдігер    ле рі-
міз    ді тонайтын «	ара архео-
логтарды�» к�бейгенін жиі 
ай      тып келеді. Біз де осы мәсе-
леге назар аударып к�р дік. 

Наурызбек САРША

және мәдениет ескерткіштерінің жинақ-
тары баспадан шығарылған-ды. Бүгінде 
бұл мәліметтер жаңа ескерткіштердің 
ашы луымен толықты. Ескерткіштер жи  -
на   ғын облыс емес, әр аудан бойынша жіті 
барлау жасап, құжаттау 	зекті болып отыр. 
Осы ақтаңдақтардың Оңтүстік Қазақ  стан 
облысы бойынша орнын толтыру мақса -
тында Қазақстанда алғаш рет 2004 жылы 
археолог М. Елеуовтің бастама   сымен 
дала лық барлау жұмыстарының нәтиже  -
сінде «Оңтүстік Қазақстан облысының 
археологиялық картасы. 1 том. Түлкібас 
ауданы» атты әкімшілік ауданның жинағы 
баспадан шықты. Кейіннен 2008 жылы 
аталған археолог бастаған топ жеке кә  -
сіпкер – «Абди компани» АҚ-тың прези  -
денті ?.Бимен-диевтің қаржылай қол-
дауы мен Оңтүстік Қазақстан облы   сының 
Созақ ауданындағы Қарақұр ауылдық 
окру гінде археологиялық барлау жұмыс  -
тарын жүргізіп, «Қарақұр ескерткіштері» 
атты ауылдық округтің ескерткіштер 
жинағын шығарып, кітапты 	з ауылының 
қазынасын біле жүрсін, қорғай жүрсін 
деген мақсатпен тұрғындарға таратқан. 
Бұл жұмыстың нәтижесінде бір ауылдық 
округтің аумағынан 61 ескерткіш жаңадан 
табылып, ғылыми айналымға енгізілді.

Бұл бағыттағы археологиялық барлау, 
есепке алу, құжаттауды әр әкімшілік аудан 
бойынша ұзақ жыл бойы жүргізіп, дайын-
даған әзірге Жамбыл, Батыс Қазақстан 
және Ақт	бе облыстары ғана болып отыр. 
Сондықтан республика бойынша бізге 
белгілі 25 мыңнан астам тарих және мә-
дениет ескерткіштерінің саны т	рт-бес 
есе 	суі мүмкін. Республикалық маңызы 
бар мемлекеттік тізімдегі 218 нысанның 
саны да артары анық. Жоғарыда мысал 
келтіргендей, бұл жаппай науқанға бизнес 
	кілдерін де тарту маңызды.

Есепте тұрған және жаңадан ашылған 
археологиялық ескерткіштердің бұзылуын 
бақылап, жиі мониторинг жүргізу 	те қа -
жет. Менің ойымша, жыл сайын ғылы   ми 
мониторинг пен сараптамаға сүйенген 
ұлт  тық баяндама дайындалып, сонда ай-
тыл ған жетістіктер мен кемшіліктер бо-
йын   ша келер жылғы осы саладағы жос  -
пар лар бекітілуі қажет сияқты. Мы салы, 
жыл сайын ел бойынша жойылу дың жо-
ғар ғы сатысында тұрған нысанның тізімі 
жасалып, сол тізімге және туристік клас-
терлер мен бағыттарға сай зерттеу, консер-
вациялық және реставрациялық жұмыстар 
жасалынса екен», – дейді институт бас-
шысы.

 «Петроглифтерді аулаушылар» ерік   -
тілер қоғамының үйлестірушісі, журна  -
лист Ольга Гумирова мұндай заңсыз қазба 
жүргізушілер құнды жәдігерлерімізге 
айтар      лықтай орасан зауал тудырып отыр -
ғанын жеткізді. 

«Aз басым бүкіл Қазақстан үшін жауап 
бере алмаймын, бірақ Алматы мен Жетісу 
облыстарында археологиялық ескерткіш-
терді сақтауда мәселе 	те к	п. Сақ пен 
түр кі қорғандарын, қола дәуірінің қорым-
 дарын, к	не қоныстарды тонап жатқан 
қара қазушыларда ғана емес. Ілебалық 
қорымындағы несториандық кресттер, 
сақ қорымдарынан алынған зергерлік 
бұйымдар мен қару-жарақтар қара базарда 
сатылып жатыр. Баянжүрек аймағында, 
Қуғалы алқабында, Даубай жотасы айма-
ғында, Сары	зекте, Шүйлі таула рында, 
Арқарлыда 	зіміз археологиялық жойыл-
ған қорғандарды тіркедік. Тіпті, бір-екі 
рет жергілікті полиция мен шекарашы  -
лардың к	мегімен мұндай қара жер қаз  -
ған дарды жазаладық та. Мәселе жер   гілік ті 
заңдардың сақталмауында, олар заңсыз 
қазбалар үшін, археологиялық ескерт   кіш-
  тер аумағында металл іздегіштерді пайда -
ланғаны үшін жазалау керегін білмейді. 

Тағы бір мәселе: бірнеше жыл бұрын 
ескерткіштерді қорғау туралы заңға 	згер-
 тулер енгізілді. Оған сәйкес ескерткіштер 
құжаттандырылғаннан кейін ғана мем-
лекет қорғауына алынады және дәл осы 
куәландыруға 	те аз қаражат б	лінеді. 
Яғ ни, қорғандар, сызбалар шоғырлары 
мен к	не қоныстар облыстардың архео -
логиялық ескерткіштерінің мұрағат   та   -
рында к	рсетілмеген және тиісінше мем  -
лекет тарапынан қорғалмаған. Олай болса 
олардың жойылуына байланысты ешкім 
жауапкершілікке тартылмайды деген 
с	з», – дейді құнды жәдігерлердің жоқ-
таушысы.

ТҮЙІН:
«Қара археологтар» үшін құнды 

жәді  герден бұрын, оны сатудан түсетін 
пайда маңыз ды. Еліміздегі заңсыз қазба 

жүргізе   тіндердің басым б8лігі – 
ресейліктер және отан     дық 

жалдамалылар. Кей кездері олар    дың 
тапқан жәдігерлері Еуропа мен Ресей    дегі 

аукциондарға шығып жатады.
>лемнің барлық дамыған елінде 

тарихи жәдігерлерді барынша сақтап, 
8ткеніне құр   метпен қарайды. Мысалы, 

Жапония секілді шағын елдерде әрбір 
ескерткіш бақылауға алынып, тексеріліп 

отырады. >рқайсы   сының 8з құжаты 
бар. Тіпті, айына бір рет арнайы адамдар 
барып, ол жерді тазалап, жағдайын біліп 

отырады. Ал біздегі қаншама құнды 
бұйым ұстағанның қолында, тісте геннің 

аузында кетті екен?! 
«Bткенге топы  рақ шашсаң, 

болашағың саған тас атады», – деген 
даналық с8зден сабақ 

алсақ екен.
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НӘУБЕТ

Президент Қ.Тоқаевтың «Саяси қуғын-сүргін Президент Қ.Тоқаевтың «Саяси қуғын-сүргін 
құрбандарын толық ақтау жөніндегі мемлекеттік құрбандарын толық ақтау жөніндегі мемлекеттік 
комиссия құру туралы» 2020 жылғы комиссия құру туралы» 2020 жылғы 
24 қарашадағы №456 Жарлығы негізінде 24 қарашадағы №456 Жарлығы негізінде 
«Жамбыл облысы әкімдігі жанындағы саяси «Жамбыл облысы әкімдігі жанындағы саяси 
қуғын-сүргін құрбандарын толық ақтау жөніндегі қуғын-сүргін құрбандарын толық ақтау жөніндегі 
облыстық комиссия» құрылып, жұмысын бастап облыстық комиссия» құрылып, жұмысын бастап 
кетті. Жұмысты әр тараптандыру мақсатында кетті. Жұмысты әр тараптандыру мақсатында 
облыстық мәдениет, архивтер және құжаттама облыстық мәдениет, архивтер және құжаттама 
басқармасының жанынан 4 кіші жұмысшы тобы басқармасының жанынан 4 кіші жұмысшы тобы 
құрылды.құрылды.

БАЛАЛАРҒА ТӨНГЕН

дысында, тәрбиеленуші 14-15-16 жаста-
  ғы балаларды оқуға жіберу, колхоздарға, 
заводтарға жұмысқа орналастыру арқы-
лы санын азайту жұмыстары қарқынды 
жүргізілді. Балалардың денсаулығын 
жақ сарту үшін Халық денсаулығы ко-
мис сариаты жанынан құрылған ауру-
ханаларға жатқызылды. Тәрбиесі қиын 
балаларды НКВД-ның жанынан құрыл-
   ған арнайы балалар үйіне жіберді. Соны-
мен қатар балалар үйінің сапасын, мате-
  риалдық жағдайын жақсарту бойын ша 
жұмыстар атқарылды. Осы жылдар ара-
лығында к*птеген балалар үйінің ди -
ректорлары, меңгерушілері мен тәрбие-
 шілер әкімшілік, қылмыстық  жауап       кер-
шілікке тартылып жатты. Се     бе  бі тексе -
рушілер келгенде балалар     дың саны бас-
қа, тексеру барысында бас қа цифр 
шығып отырған. 0рі балалар үйі   нің 
материалдық жабдықталмауы, қыс мез -
гі   ліне дайын болмауы, азық-түлікпен 
қамтылмауы де себеп болған. Оған бір 
мысал, Жуалы ауданы, Высокое село  -
сын    дағы балалар саны 1934 жылы 900-
ден асқан; ал 1935 жылы тексеру комис-
    сиясы 761 бала санаған, содан ди                   ректо-
     рын 139 баланың тамағына мемле   кеттен 
артық қаржы алып отыр ған         сың дар деп 
қылмыстық жазаға тарт     қан. Шын  туай  -
тында, 139 бала балалар үйінде та    мақтың 
жетіспеуінен және балалар үйі  нің толық 
жабдық  талмауы   нан қайтыс болған. 
Республикалық комиссия *з есептерінде 
қайтыс болған балалар тура   лы ешқандай 
ақпарат бер  меген. Ақпарат болған күн -
нің *зінде хаттамаға енгізіл   меген. Осын-
дай оқиға Шу ауданында да болғандығын 
құжат  тардан қарап отыр мыз.

Республикалық деңгейдегі балалар 
комиссиясының екі жылдық жұмысы  -
ның қорытындысы бойынша:

1936 жылдың 1 қаңтарында Халық 
ағарту комиссариатына қарасты 193 ба-
лалар үйі болды. Оның:

Мектеп жасындағы балалар үйі – 84.
Мектеп жасына дейінгі балалар үйі – 20.
Тәртібі қиын балалар үйі – 2.
Аралас балалар үйі – 87.
Т ә р б и е л е н у ш і л е р д і ң  с а н ы 

35 172 бала.
Құжаттардан к*ріп отыр ға   ны мыз-

дай,  1932 жылы қараусыз қал ған 
балалар саны 30 000 мыңнан 1934 жылы 
95 000 мың  ға жетіп жығылған, балалар 
үйінің саны 383-ке жеткен. Осы цифр-
лар қазақ даласындағы нәубеттің қалың 
бұқараға қатты тигенін к*рсетсе, қарау-
    сыз қалған балалардың 90 пайызға 
жуы ғы – *зіміздің қарак*здер. Аштан, 
суық тан, аурудан *лгенінің есебі жоқ, 
жа з   ыл  маған, мүмкін бар шығар, бірақ 
біздің жұмысшы топ кездестірмеді. 
Қол да бар архивтік құжаттар әлі де 
зерде леуді қажет етеді. Қаралған ма-
териал дардың ішінде жалпы Қазақ-
стандағы балалар үйінің қаржы     лан  -
дырылуы,  материалдық базасын 
жақ                       сар  ту, қысқа дайындығы, оқу құ-
рал  да рымен, музыкалық аспаптармен 
қам тылуы, денсаулығы жоқ балаларды 
ау рухана ларға б*лу және тәртібі нашар 
балаларды арнайы тәртіптік орындарға 
орна    лас       тыруы бойынша материалдар 
бар.

0улиеата уезіне қатысты материал    -
дарды негізінен республикалық статис    -
ти    калық к*рсеткіштерден б*ліп алып 
қарастырып, Алматы және Оңтүстік 
Қазақстан облыстарының есептік құ-
жат      тарынан жинастырдық.

Одновременно с этим Президиум кон-
статирует: 

1. Наличие большого количество де   -
тей, находящихся в тяжелом положении в 
связи с постигшим недородом Казакской 
АССР (число этих детей доходит по пред-
       варительным данным по Казакстану до 
30 000. перекочевавших из Казакстана в 
Среднию Волгу до 6 000 чел. И неко     торые 
количества в Зап. Сибири и Кир гизкой 
АССР).

2. Констатировать, что со стороны 
руководящих органов в Казакской АССР 
до этого времени не приняты необхо    ди-
мые меры к улучшению положения де-
тей, и связи с чем большое количество 

их нахо   дятся в тяжелых материальных 
условиях, часть занимается нищенством 
и никакие меры по устройству их не при-
нимаются.

3. Считать, что обследование подтвер-
   дило полное бездеятельность казакских 
ор ганов (ДТК, НЕпресс, НКздрав,) в деле 
помощи детям. 

Председатель Деткомиссии
 при ВЦИК К. СЕМАШКО

Отв: Секретарь Деткомиссии
 При ВЦИК АРАНОВИЧ

Жоғарыда к*рсетілген хаттамалық 
тап сырмаларға сай, Қазақ АССР аума   -
ғында жаппай балалар үйлері ашыла 
бас тады және жетім, қараусыз қалған 
ба лаларды жан-жақтан жаппай жинау 
жұмыстары 1932 жылдың күзінен бас -
талып кетті. Балалар үйлері аудан, облыс 
орталықтарымен қатар теміржол бойын-
дағы ірі елді мекендерде, үлкен жол 
бойын дағы тораптық орталықтардан 
ашы  лып жатты. Ашылған балалар үйі 
мен жиналған балалар саны туралы 
архив тік құжаттар бойынша цифрларға 
үңілсек, мынадай мәселер алдымыздан 
шығады. 

1933–1936 жылдардағы Қазақстан    -
ның *лкелік комитеті ВКП(б) Халық 
Ағарту және Халық денсаулығы комис  -
сариаттарының есептері бойынша:

01.01.1933 жыл. 
Жалпы балалар үйінің саны – 282
Халық Ағарту комиссариатына 

қарайтыны – 256
Халық Денсаулығы комиссариатына 

қарайтыны – 26.
Тәрбиеленушілердің саны – 35 291 

бала.
Жыл соңында тәрбиеленушілердің 

саны 61 192-ге жетті.

01.01.1934 жыл. Жалпы балалар 
үйінің саны – 374.

Халық Ағарту комиссариатына қа     -
райтыны – 312.

3. Очеред – Туркестанские, Перовские 
и Казалинские уезды».

Аталған *ңірлерден тізім бойынша 
рэвакуацияға ілінген балалардың жалпы 
саны 2029 (осыған 25% тізімге ілінбеген 
балаларды тағы қосса, 507 бала, барлығы 
2 536 бала).

Олар 1923 жылы 27 маусымда Самара 
губерниясына – 786, Орынбор губ. – 
483, Саратов губ. – 42, Қазан губ. – 139, 
Сибирь. губ. – 27, Челябинск губ. – 36, 
Москва губ. – 60, Нижный-Новгород 
губ. – 27, Рязань губ. – 19, Уфа губ. – 60, 
Орал губ. 56, Торғай губ. – 41, Омск 
губ. – 23, Воронеж губ. – 25, басқа да 
губернияларға 160 бала кері қайтарыл  -
ған. Соның ішінде 0улиеата уезіндегі 
балалар үйі мен жекелеген тұрғындардың 
қолында тәрбиеленген 741 бала болған 
(Түркістан облыстық архиві 160-ф. 27-
тіз. 396-іс. 5-бума).

Себебі 1921–1922 жылдары ашар    -
шылық кезінде Еділ бойында, Ресейдің 
Қазақстанмен шекаралас аудан да-
рында болған қатты ашар    шы  лықтан 
зардап шек     кен халық оң  түстікке қарай 
Қазақ   стан мен Lзбек  станның аумағын 
бетке алып үдере к*шкені белгілі. Ба-
ла   лар Ко мис сиясы ашыққан бала  лар-
ды осы *ңір   лерге  әкеліп,  уездер 
бойын ша бала лар үйлері мен жеке тұр-
  ғындарға бағу мақ   сатында таратқан 
болатын.

Жалпы, Қазақстандағы ашаршылық 
жайлы айтылғанымен, балалардың тағ    -
ды  ры туралы ақпарат жоқтың қасы. Жо-
ға       рыдағы берілген ақпараттарға қа  рай 
отырып жиырмасыншы жылдар  дың ба   -
сында 0улиеата уезінде жетім балалар     -
дың арнайы үйі болғандығын аңғаруға 
болады.

1926–1927 жылдары 0улиеата қала     -
лық-уездік Балалар комиссиясының 
отырыс             тарында балалар үйінің мате    -
риал     дық жағдайын жақсарту және 
қарау   сыз жүрген (безпризорник) бала-
лар мен жұмыс жүргізу туралы мәселелер 
қаралған. Бірақ та балалар үйінің саны 
мен тәрбиеленушілер туралы ақпарат 
кездеспеді.

Голощекиннің 1925 жылы «Қазақ   -
станда «Кіші октябрь революциясын» 
жа сау керек» деген қажетсіз саяси к*зқа-
расымен қатар Қазақ даласында 1927–
1928 жылдары жаппай ұжымдастыру 
(колхоз құру) шарасының қарқын алуы, 
дін *кілдерін ашық қудалау, бай-кулак-
тардың және орта шаруалардың мал-
мүлкін тәркілеу (асыра сілтеу болмасын, 
аша тұяқ қалмасын), қазақ халқын *зі-
нің негізгі шаруашылық жүргізу тәртібі-
нен айырудың салдары отызыншы жыл-
д а р д ы ң  а ш а р ш ы л ы ғ ы н а  ә к е л і п 
соқ                                тыр      ған дығы тарихтан белгілі.

«Саяси қуғын-сүргін кезіндегі түрлі 
зорлық-зомбылық, саяси науқандар мен 
аштық кезінде Қазақстаннан кетуге 
мәжбүр болған босқындарды, дәстүрлі 
дін *кілдерін зерттеу ж*ніндегі» кіші 
жұмысшы тобының алға қойған мақ-
саты – 0улиеата *ңірінде 1920–1953 жыл-
       дардағы қуғынға ұшыраған дін *кілдерін, 
діни орындарды анықтау, нәубет жыл    -
дары аштықтан қайтыс бол  ған адамдар-
    дың жерлеу орындарын нақ  тылау және 
жетім қалған балаларға ар налған балалар 
үйлері мен тәр     бие      ленушілердің тағдыры 
туралы архив қорларына зерделеу жұ-
мыстарын жүргізу.

Lздеріне жүктелген жұмысты атқару 
барысында Жамбыл, Түркістан облыс      -
тарының, Алматы қаласындағы мемле    -
кеттік және Президент архивтерінде 
тақырыпқа сай сақталған қорларға зер -
де леу жұмыстарын жүргізіп жатыр. 
Жам был облысы құрылғанға дейін, яғни 
1939 жылға дейін облыс Алматы және 
Оңтүстік Қазақстан облыстарының құ    -
ра      мында болған. Ал архивтік құжаттарда 
0улиеата бойынша аталмыш екі облыс-
тың жалпы статистикасы беріліп отыра-
ды. Нақты ақпаратты б*ліп алу қиынды-
ғы туындауда. Сонымен қатар топ 
мү           ше   лері ашаршылық жылда рындағы 
жерлеу орындарын анықтау және ел 
жадында сақталған нәубет жылдарына 
қатысты материалдар жинау мақсатында 
облыс к*лемінде елді мекендерді аралап 
к*нек*з қарттармен, *лкетанушы-
тарихшылармен кездесулер ұйым   -
дастырды.

Ашаршылық қазақ даласына кеңес    -
тік биліктің орнауымен қатар келді де    -
сек артық болмас. Кеңестік жүйедегі 
мем        ле       кеттік экономиканы қалыптас     -
тыру саясатында кеткен қателіктермен 
қа тар асыра жоспарлау және жоспарлы 
экономиканы таңдау халықтың әл-ау  -
қатын т*мендетіп жібергені белгілі. 
Сон     дай-ақ азамат соғысы да елдің еңсе-
 сін т*мендеткен болатын.

Ашаршылықтың алғашқы белгілері 
1921 жылы біліне бастағанымен 1922–
1923 жылдары Ресейдің оңтүстік аума    -
ғында, Украина мен Қазақстанның сол-
  түс    тік аумақтарында ашаршылық жалпы 
белең алды. Ашаршылыққа қатты ұшы  -
рағандар қарапайым шаруалар мен жа -
тақтар болды. Халық азық-түлік іздеп, 
ішкі *лкелер мен басқа к*ршілес елдерге 
жаппай к*ше бастады.

Нәубет жылдардың (1921–1923 жж, 
1932–1934 жж.) қиындықтары мен қасі-
ретін к*п тартқан балалар болды.

1923 жылы Сырдария облыстық 
халық ағарту б*лімі, инспекция б*лімі 
т*мендегідей ақпарат береді: «Ввиду 
того, что 1921, 22 году, вследствие 
голода, дети частично были переданы 
местному населению на содержание- «в 
дети» и токовые в списки по рэвакуации 
дети не попали, так как не жили в 
учереждениях Н.К.П. Потому областная 
инспекция пологает, что списки должны 
быть увелечены на 25% и необходимо 
широко оповестить всех об эвакуации.

Списки храниться в  областном 
Инспекции.

План рэвакуации следующии:
1. Очередь – гор. Ташкент, Таш -

кентскии уезд и Мирза-Шульскии уезд.
2. Очередь – Аулиеатинские и Чим -

кентские уезды.

ағыл  ғаны туралы ақпараттар тарай бас-
тайды. 

Елдің қалалық аймақтарына бос  қын  -
дармен қатар қараусыз бала   лардың к*п-
теп ағыла бастағанын, балалар үйі мен 
қараусыз қалған ба    лаларға қатысты қол да 
бар архивтік құжаттарға сүйенер болсақ: 

(Алматы. Мемлекеттік архив. 5-қ. 
№21 тізбе. №84-іс)

МОЛНИЯ
СЕКРЕТНО
МОСКВА ДЕДКОМИССИИ ВЦИК
Связи резким продовольственным 

зат руднением крае имеется большой 
наплыв города беспризорных голодающих 
детей требуется срочная особая помощь 
настаеваем немедленном отпуске нам 
этой цели минимум двести тысяч те-
леграфьте.

 
 ЗА ПРЕДКАЗЦИКА ДЖАНГИЛЬДИН
______________________________
 
«25 марта 1932 года гор. Алма-Ата 

Дом Правительства, КЦИК.
 С ч е т  №  2 5 0  Го с  о б ъ е д и н е н и е 

Деткомиссии. 

Балалардың аштыққа шалдыққаны 
туралы Қазақстаннан Мәскеуге шыққан 
алғашқы телеграмма негізінде жан-жақ-
ты зерделеу жұмыстарын жүргізе келе, 
1932 жылы 27-мамырда қараусыз қалған 
балалардың тағдырын шешкен орта -
лықтың №6 құпия протоколы толты-
рылады.

Протоколдан үзінді:
   
Секретно
ПРОТОКОЛ № 6
Заседания Президиума Деткомиссии 

при ВЦИК
 от 27 мая 1932 г.
Приемствована: Члены Пленума 

и Президиума Деткомиссии при ВЦИК
т.т. Семенко, Санченко, Аранович, 

Симановскии.
Представители: Наркопросса …. тов. 

Корнецова
НКЗдрава ….
НКСнаба РСФСР….
Слушали: Результаты ознакомления с 

пополнением детей в Казакстане (т. Сав-
ченко).

Постановили: 1. Заслушав доклад тов. 
Савченко о результатах ознокомления 
о плененным детей в Казакстане и под    -
тверж дая предедущее постановление 
Пре     зидиума, считать не верной установку 
НКПросса и НКздрава в вопросе концен-
    трации их внимания на Среднюю Волгу и 
отсутствие оказания реальной помощи 
Казакстану. 

Қазақстанның атқарушы билігі 
1931 жыл    дың бірінші жартысы мен 
1932 жылдың наурызына дейін елдегі 
ашаршы     лықтың белең ала бастағаны 
ту  ралы орталық комитетке ақпарат бер-
  меуге тырысқан, негізгі себеп – ор -
талық  тың берген экономикалық жос       па-
рын орындау.

Билік халықтың қаншалықты ашық-
  қанын жасырғанымен қазақтың зиялы 
қауымы нәубеттің алдын алу, бетін қай  -
тару үшін қаншама күш салғанын біле-
міз. Қазақстанды ашаршылық жайлаға -
ны туралы және Ресей Федерациясының 
Еділ бойына, Батыс Сібірге, Қырғыз-
станға, Lзбекстанға қарай халықтың 

Халық Денсаулығы комиссариатына 
қарайтыны – 62.

Т ә р б и е л е н у ш і л е р д і ң  с а н ы  – 
96 483 бала.

17.01.1934 жыл. Жалпы балалар 
үйінің саны – 383.

Халық Ағарту комиссариатына қа-
райтыны – 308.

Халық Денсаулығы комиссариатына 
қарайтыны – 47.

Балалар ауруханасы – 28.
1934–1935 жылдары республикалық 

деңгейдегі балалар комиссиясы (дедко    -
миссия) *лкедегі балалар үйіндегі тәр   -
бие   ленушілердің денсаулығы, білім 
алуы және балалар үйінің жабдықталуы 
бойынша бірнеше рет тексеру- бақылау 
жұмыстарын атқарып келді. Қорытын   -

Онда 0улиеатадағы балалар үйі мен 
тәрбиеленушілер саны т*мендегіше:

(Алматы. Мемлекеттік архив. 30-қ. 
№2 тізбе. №1580-іс).

Ескерте кететін жайт архив мате  -
риал дарының қайта-қайта қарау бары    -
сында жылдар *ткен сайын жазулары        -
ның к*мескі тартуына байланысты 
кейбір с*здерді дұрыс оқи алмадық. 
Кес    тені визуалды қалай к*рсек, сол 
күйінде толтырдық.

Қ. ДАУРЕМБЕКОВ,
Жамбыл облысы әкімдігінің мәдениет, 

архивтер және құжаттама басқармасы 
«Тарихи-мәдени ескерткіштерді қорғау

және қалпына келтіру дирекциясы» 
директоры, тарихшы 

Уполномочно Крайкома ВКП(б) 19/Х 1933 год. Сведение количество детей и список 
д/домов Аулие Атинском районе

Р/с Найменование интернат    Количество детей    Из них дети откочевников
№ 

1  Карлмаркс    200   80
2  Жен(скии) интернат   150   150
3  Белокульск д/й    125   125
4  С-Кошче    86   86
5  Совпарт    141   141
6  Дет. санатория    84   84
7  Дет. больница    102   102
8  Дт. к     63   63
9  Профтехн    50   30
10  Гродеково    212   212
11  Коштубе    177   177
12  Михайловка    150   80
13  Курасишсово    109   109
14  Акыртобе    200   100
  
 ИТОГО     1 849   1 539



БІЗДІҢ СҰХБАТ

– Қазіргі кезеңде қазақ киносы тақы-
рыбында талас-тартыс к�п. Оның себебі де 
жоқ емес. 90-жылдармен салыстырғанда �су 
байқалады. Бірақ саны артқанмен сапасыз 
дүниелердің шеті к�рініп қалатыны жасырын 
емес...

– С�зіңіздің жаны бар. 90-жылдармен 
салыстырғанда отандық кино�ндірісіміз 
ілгері жылжыды. Авторлық туынды лары-
мыздың біразы әлемнің үздік кинобәйге-
лерінде жеңімпаз атанып, к�к байрағы-
мыз ды желбіретті. Алайда қазақ киносы-
ның қазіргі тынысына к�ңілім толады деп 
айта алмаймын. !рине, жақсы туындылар 
жоқ емес. Дегенмен үлкен экрандарға 
жолдама алып, к�рермен назарына ұсыны-
лып жатқан мейнстрим бағытындағы 
фильмдердің басым к�пшілігі сапасы 
жағынан да, мән-мағынасы тұрғысынан 
да сын к�термейді. Киноға үш қайнаса 
сорпасы қосылмайтын шоу-бизнес 
�кілдері келіп, үлкен экранымызды ақша 
к�зіне айналдырды. Қалталарын қалың-
дата түсу үшін мәңгілік �нерді ысырып, 
біркүндік �німді алға қойған олардың 
кино саласынан білімінің таяздығы 
байқалады. Ең �кініштісі, қолына алғаш 
рет камера ұстағанның бәрі киноның 
әліппесін меңгермей жатып, �здерін кино-
режиссер деп атаудан еш қымсынбайтын 
болды. 

Біз Т.Жүргенов атындағы Қазақ ұлттық 
�нер академиясында кинорежиссер, 
кинооператор, киносуретші, кинотанушы 
сынды тағы басқа кино саласының маман-
дарына 4–5 жыл к�лемінде білім беріп, 
кәсіби білікті кадрларды дайындаймыз. 
Мәселен, бес жасар балаға М.!уезовтің 
романын оқуға бермейді ғой. Біріншіден, 
балаға әліппе үйретуден бастайды. !ліп-
пені меңгерген соң шағын әңгімелерді 
оқытады. Осылайша, бала роман оқуға 
бейімделеді. Бұл – оқу. Ал түсіру �нері 
одан да күрделі. 7зіңіз әліппені меңгермей, 
роман жазамын деп айтпайсыз ғой. Ал 
�кінішке қарай,  кинода осындай 
жағдайлар кездеседі. !уесқой режиссерлер 
кино тілін үйренбей, бірден режиссер 
болғысы келеді. !лі киноның әліппесін 
меңгермей жатып кино түсіру – сауаты 
ашылмаған адамның роман жазуымен тең 
деп есептеймін. 

– Кинотеатрларда ұсынылған фильм-
дері міздің басым к�пшілігі комедия жан-
рында түсірілген. Одан �зге жанрлардың 
шетте қалуының себебі неде деп ойлайсыз?

– Комедия жанры тек бізде ғана емес, 
бүкіл әлемде сұранысқа ие. 7йткені ол – 
т�мен жанр. Бұл жанрда кино түсіру арзан. 
К�п жағдайда заманауи оқиға т�ңірегінде 
�рбитін сюжеттерден құрылатын комедия-
лық фильмдер арнайы тігілетін костюм, 
қымбат декорация, компьютерлік графи-
каны қажетсінбейді. Сол себепті экран 
арқылы табыс табуды к�здеген про-
дюсерлер үшін комедия – экономикалық 
тұрғыда ең тиімді жанр. Парадокс болғанда 
бізде аталмыш жанрдың �зі толыққанды 
дамымаған. Комедияның түрлері к�п: 
лирикалық комедия, эксцентрикалық 
комедия, қара комедия... Біздің үлкен 
экранымызда тек комедияның субжанр-
ларының бірі – отбасылық комедия ғана 
кеңінен қанат жайған.

 Отандың киногерлеріміз расымен 
комедияның шебері болса, неге бүгінгі 
қоғамның түйткілді мәселелерін сатира 
арқылы к�теріп, қара әзіл арқылы саяси 
мәселелерді сынға алмасқа?! Неге осыдан 
бір ғасыр бұрын �мір сүрген Чарли 
Чаплин, Бастер Китон сияқты күлдіріп 
отырып жылататын, к�рерменге ой 
тастайтын, толғандыратын фильмдер 
түсірмеске?! Біздің кинотеатрларымыз 
болса, отбасының т�ңірегінен аспайтын, 
ешкімге кедергі келтірмейтін, саясаттан 
алшақ, әйтеуір к�рерменнің қалтасын 
қағатын туындылар к�рсетуде. Онда да 
Голливуд пен Болливудтың тізесі әбден 
шығып, таптаурын болған сюжеттерін 
қайталап, «белден т�мен» қалжыңдарға 
құрылған, мәнсіз, мағынасыз ыржыңға 
толы фильмдерді ұсынуда. !рине, осыдан 
он жыл бұрын коммерциялық фильм дері-
міздің к�бейгеніне қуандық. Сан болса, 
сапа болар деп үміттендік... Ал қазір қарап 
отырсам, бұл бағытта ешқандай прогресс 
жоқ, тек регресс бар.

– Ал экшн, триллер мен қорқынышты 
кинотуындылар елеусіз қалған жоқ па? Бұл 
жанр түрлеріне сұраныс бар ма?

– Сұраныс бар, бірақ ұсыныс жоқ. Дәл 
қазір кинотеатрларымызды әуесқой ре-
жис серлер жаулап алған. Киноға КВН мен 
шоу-бизнестен келген олар әзірге комедия 
жанрынан аса алмайды. К�рерменді ешбір 
әзілсіз кірпік қақтырмай, тапжылтпай 
ұстап отыру – қиын шаруа. Ол үшін 
драматургиялық шеберлік, кәсіби білік-
тілік қажет. 

– (зіңіз айтпақшы, бүгінгінің режис-
серлері – индивидуалистер. (нерде 
индивидуалист болу маңызды ма?

– Қазір қазақ режиссерлері ғана емес, 
әрқайсымыз индивидуалиспіз. Бұрын ата-
бабаларымыз халық үшін, ел үшін, ортақ 
іс үшін жүкті жұмыла к�теретін. Халық 
тұрғанда �з мүддесін кейінге шегеретін. 
Ортақ дүние үшін бар күшін жұмсауға 
дайын болды. Ал бүгінгінің адамдары 
ондай емес. «Бірінші мен, одан кейін бас-
қалар» деген ұранмен �мір сүру қалыпты 
жағдай. Бұл – батыстан келген психология. 
7йткені капитализмнің заңдылығы сон-
дай. 7кінішке қарай, біз қазір «Адам 
адамға – қасқыр» болған заманда �мір 
сүрудеміз. 7нерде де индивидуализм алға 
шыққан. Мүмкін �мірде индивидуалист 
болмауға болатын шығар. Бірақ �нерде 
индивидуалист болмау қиын секілді. 7йт-
кені �нер адамдарының әрқайсы сының 
МЕНІ бар. Сол МЕНІ арқылы әлемге 
�зінің айтарымен б�лісіп, ой-толғауларын 
ортаға салады. Сонысымен де олар қызық. 
Сонысымен де к�рермен үшін орны б�лек! 
Мысалы, Микеланджело Антониони, 
Робер Брессон, Пьер Паоло Пазолини, 
Андрей Тарковский, Жан-Люк Годар, 
Дәрежан 7мірбаев, Серік Апрымов 
сияқты ешкімді қайталамайтын, дара 
суреткерлер ғана тарих беттерінде �шпес 
із қалдырады.

БАТЫСТЫҚТАР ШЫНАЙЫЛЫҚТАН 
ҚОРЫҚПАЙДЫ

– Тарихи-биографиялық фильмдер 
жайлы пікіріңіз қандай? Есімі ел есінде 
жатталған тұлғалардың экрандағы бейнесі 
бұрмаланып, к�рермен тарапынан сынға 
ұшырап жатады...

– 7кінішке қарай, біздің ең үлкен 
кемшілігіміз – белгілі бір тарихи тұлғаны 
қастерлеп к�рсету. Тұлға болмысын таспа-
лауда ол жайлы қалыптан тыс ой айтып, 
сыни пікір білдіруге болмайды. Мысалы, 
Абай Құнанбайұлының �мірі мен шы-
ғарма шылығына негізделген екі к�ркем 
фильм экранға шықты. Одан �зге 
сериалдар да бар. Алайда олардың бір де 
бірінен Абайдың шынайы болмысын 
к�рмейміз. Бала Абай қалай дана Абай 
болды? Ол да ет пен теріден жаралған пен-
де емес пе? Жалпы, ешқашан құламаған 
адамның емес, құлағаннан кейін қайта 
тұра алған адамның �мірі қызықты. 
Ешқашан қателеспеген тұлғаның емес, �з 
қателігін ұғынып, дұрыс жолға түсе білген 
кейіпкердің болмысы тартымды. Ал біздің 
фильмдеріміздегі Абай бейнесі шынайы-
лықтан алшақ, демек бірден ғұлама болып 
дүниеге келіп, философ кейпінде к�ктен 
түскендей, кіршікшіз қалпында бейне-
ленеді. К�рермен жасандылықты әрдайым 
сезеді. Сондықтан отандық тарихи 
фильмдерімізді к�руге құлшыныстары аса 
болмайды. 

 Ал осы тұрғыда шетелдік тарихи 
туындылар несімен ұтады десеңіз, олар �з 
тұлғаларының кіршіксіз емес болмысын 
к�рсетуден қымсынбайды. Керісінше, кез 
келген адамның жәй ғана пенде екенін 
алға тартады. Сонысымен де олардың 
кейіпкерлері әлдеқайда шынайы, әлде-
қайда түсінікті әрі к�рерменге жақын 
болады. Мысалы, Милош Форманның 
Моцарт пен Сальеридің арасындағы 
бақталастыққа негізделген «Амадей» атты 
фильмі бар. Бірақ бұл фильмде Моцарттың 
адами пенделік, жағымсыз қырлары да 
к�рсетіледі. Ал сіз оны к�гілдір экран 
артында жан-тәніңізбен жақсы к�ріп 
отырасыз. 7йткені ол еш боямасыз, бол-
мысы шынайы. Батыстықтар шынайы-
лықтан қорықпайды. Олар сонысымен де 
ұтады. 

– Тарихымызға қатысты к�рсететін 
дүние де, ашылмаған тақырыптар да к�п. 
Алайда соңғы жылдары жарыққа шыққан 
тарихи туындыларымыз халықтың к�ңілінен 
шықпады. «Қыз Жібек» фильмінің деңгейіне 
жететін туындылар неге жоқ?

– Біріншіден, тарихи фильмді түсіру 
кәсіби біліктілікті, екіншіден, терең 
білімді қажет етеді. Режиссерлеріміз 
білімді ғой. Бірақ олардың басым к�пшілігі 
�здеріне батыстың �мір сүру фило софия-
сын, әдебиетін, діні мен ділін әбден сіңіріп 
алған. Мен олардың фильмдерінен 
қазақилық таба алмаймын. 7з ұлтының 
болмысы мен дүниетанымын сезінбейтін, 
салт-дәстүрін білмейтін режиссерден ұлт-
тық туынды күтудің қажеті жоқ. Мысалы, 
С.Қожықов, Ш.Айманов, М.Бегалин, 
А.Қар сақбаев сынды ұлттық кинорежис-
сурамыздың негізін қалаған тұлғалар, 
нағыз дала академиктері еді. Олар ұлттық 
құндылықтарымызды бойларына бесік 
жырымен сіңіріп, ауыз әдебиетімізді 
жүректерімен сезініп �скен еді. Сондықтан 
олардың туындыларынан қазақтың иісі 
аңқып тұратын. Ендігі үмітіміз – жастарда. 
Ендеше режиссураға енді ғана қадам 
басқан жас дарындарымызды оқуға қа-
был дарда оның кино тіліне икемділігімен 
қатар, қаншалықты ұлттық фоль клоры-
мызды, салт-дәстүрімізді, т�л әдебиетімізді 
меңгергенін, дүниетанымымызды қай 
деңгейде �з бойына сіңіргеніне мән 
беруіміз қажет секілді. Егер біз ұлт ретінде 
болмысымызды жоғалтқымыз келмесе, 
экранымызды дереу түрде қолға алуымыз 
тиіс. Ұлттық туындыны �з ұлтын жан-
тәнімен сүйетін суреткер ғана жарыққа 
шығарады.

 Тарихи фильмдеріміздің дамымай 
жатқан тағы бір себебі қаражатқа келіп 
тіреледі. Тарихи фильмді жарыққа шығару 
үшін заман лебін сезіндіретін қымбат 
декорация, арнайы костюмдер, әшекей-
бұйымдар, к�пшілік түсірілімдер, қару-
жарақ, грим, компьютерлік графика 
керек. Кей жағдайларда білдей бір қаланы 
салып шығу қажет. «Қыз Жібек» фильмі 
неге тарихта қалды? Себебі фильмді бүкіл 
ел болып түсірді. Бір ғана режиссердің, 
оператордың немесе костюмердің еңбегі 
ғана жатқан жоқ мұнда. Қыз Жібек таққан 
әшекейлердің барлығын фильм түсіріліп 
жатқанын естіген халық �здері әкеліп 
берген екен. Сұлулық пен әсемдікті 
ардақтаған ұлтымыздың к�з тартар 
қол�нерін, рухани қазынасын к�рсетіңдер 
деп сақтап келген алтын-күміс бұйым-
дарын, қымбат асыл заттарын, кілемдері 
мен ер-тоқымдарына дейін сыйға тартқан 
екен. 7кінішке қарай, соның бәрі қолды 
болып, бүгінгі күнге дейін «Қазақфильмде» 
тек Қыз Жібектің сәукелесі ғана сақталған. 

– Кеңес заманында кинорежиссерлер 
авторлық кино түсірмес бұрын, бойындағы 
тәжірибесін жанрлық фильм түсіру арқылы 
дәлелдеуі шарт болған екен. Бүгінгі кино-
нарықта бұл үрдіс сақталған ба?

– 7кінішке қарай, бұл үрдіс сақталған 
жоқ. Қайта жандандырсақ жақсы болар 
еді. Барлығы біліктіліктен басталады. Ал 
біліктілік қайдан шығады? Кәсіби білік-
тілік тек кино алаңында жинаған тәжірибе 
арқылы ғана келеді. Ешкімнен бір сәтте 
керемет режиссер шыға қоймайды. 
Мысалы, кескіндеме �нерінің ұлы 
тұлғалары ретінде тарихта қалған Винсент 
Ван Гог, Пабло Пикассо, Сальвадор Дали 
іспеттес суретшілер заңдылықтарға қарсы 
шығып, �зіндік мәнерлерін қалыптас-
тырмай тұрып академиялық білім алған. 
7здерінің кәсіби білік тілігін дәлелде-

геннен кейін ғана жаңа ағымдарға бет 
бұрған. Сол сияқты есімі әлемге әйгілі 
Андрей Тарковскийдің �зі де авторлық 
киноға бет бұрмас бұрын �з білік тілігін 
жанрлық кинода сынап к�рген. 

 7кінішке қарай, бүгінде ре жиссер 
болу сәнге айналып кетті. Қазақстанда 
кинорежиссура ма ман  дығына жалпы 

есеппен алғанда елуге жуық студент 
қабылданады. Мектеп қабырғасынан 

кеше ғана түлеп ұшқан олар бірден: 
«Мен автор лық кино түсіргім 
келеді» дейді. Авторлық кино 
түсіретіндей баланың біліктілігі, 
тә жі рибесі жоқ. Ол әлемге нені 
айтқалы келді? Бастысы, қалай 
айтпақшы? Себебі кинода не 
а й т а т ы  н ы ң м е н  қ о с а ,  қ а л а й 

айтатының да маңыз ды. 
– Қазір ай сайын кино саласында 

аса тәжірибесі жоқ әншілер мен 
блогерлер тү сір ген фильмдердің 
премьерасына барамыз. Бірақ идеясы 

әлсіз. Мұндай сарындағы «әлсіз» 
туындылардың к�беюіне не себеп?

– Негізінде,  қазақ киносына 
мемлекет тарапынан жыл сайын қыруар 

қаражат б�лінеді. Қазақ ұлттық киноны 
қ о л д а у  о р т а л ы ғ ы  ж ы л  с а й ы н 
киносценарийлердің питчингін �ткізіп, 
режиссерлердің кино түсіруіне жол ашып, 
отандық киномыздың дамуына барынша 
қолдау к�рсетуде. Алайда, әлемнің үздік 
фестивальдерінде жүлделі болып жүрген 
бұл фильмдердің бірде-бірі мемлекетіміздің 
кино театр ларында к�рсетілмейді. Себебі 
кинотеатр лар жекеменшік студияларда 
әуесқой режиссерлердің түсірген арзанқол 
коме дия ларын к�рсетуді ж�н санайды. 
Айна лып келгенде, бұның бәрі сол баяғы 
кино прокатқа қатысты заңның жоқты-
ғында. Олар ешкімнен не к�рсетеміз, 
қашан к�рсетеміз деп сұрауға тиісті емес. 

7йткені кинотеатрлардың ешқайсысы 
мемлекетке тиесілі емес, жекеменшік. 

Сұраныс ұсыныс тудырады дейді ғой. 
Ол – қате пікір. Негізінде, к�рерменге 
альтернатива ұсынуымыз тиіс. К�рерменде 
таңдау мүмкіндігі болуы керек. Менің 
ойымша, экранға кәсіби деңгейде 
түсірілген, айтар ойы бар, мән-мағынасы 
терең, ұлттық болмысымызды беретін 
туындыларды к�птеп к�рсету қажет. Кино 
мәдениетін к�теріп, к�рермен талғамын 
қалыптастыру аса маңызды. Себебі 
экраннан ұсынылатын туындылардың 
деңгейі қандай болса, к�рерменнің де 
деңгейі сондай болмақ.

ХХІ ҒАСЫРДА КИНО (НЕРІ ЖАЙЛЫ 
ПDННІҢ БОЛМАУЫ – ПАРАДОКС

– Кино мәдениетін к�теру қажет дейсіз. 
Арзанқол комедияларды к�ріп әдеттенген 
к�рерменнің талғамын қалыптастыру үшін 
қандай шаралар қолдануымыз тиіс?

 – Бүгінгі экран – бұрынғы ата-әженің 
р�лін атқарады. Баяғыда балалар ата-
әжелерінің қолында тәлім–тәрбие алып, 
дүниетанымдарын қалыптастыратын. Ал 
бүгінгінің балалары экран алдында 
тәрбиеленеді. Біріншіден, біз экраннан не 
к�рсетіп отырғанымызды сүзгіден �т кізуі-
міз керек. Екіншіден, балаға жастайынан 
кино әліппесін үйретуіміз керек. Яғни, 
кино тілінен бастап, киноны қабылдау 
деңгейіне дейін. Қарап отырсаңыз, мектеп 
бағдарламасында негізгі пәндерден б�лек, 
қосымша музыка �нері, бейнелеу тарихы, 
еңбекке баулу сияқты қосымша пәндер де 
оқытылады. Алайда кино �неріне қатысты 
бірде-бір пән, ең болмағанда факультатив 
сабақ жоқ. ХХІ ғасырда кино �нері жайлы 
пәннің болмауы – парадокс. Қазір еңбек-
теген баладан еңкейген қартқа дейін 
экранның алдында отырады. Бұл бәріне 
мәлім. Сондай заман бола тұра біз кино 
мәдениетін сіңірмейміз. Кино тілін 
үйретпейміз. Экран �нерін идеология 
құралы дейміз ғой, негізінде ол – атом 
бомбасынан да жойқын қару. Иә, бомба 
жарылса, бәрін күл-талқанға айналдырып, 
бір-ақ сәтте жоқ қылып жібереді. Ал экран 
болса адамзат санасын білдіртпей, 
біртіндеп жойып жіберуге қауқарлы. 

– Соңғы жылдары прокатқа шыққан 
«Аватар», «Барби» сынды фильмдерге к�п-
шілік жоғары бағасын берді. Мәселен, 
«Барби» фильмінің жарнамасы үшін 
түсірілімге кеткен шығыннан екі есе к�п 
қаржы жұмсалған. Яғни, маркетингті тиімді 
қолданған...

– Иә, біріншіден прокат заңын қолға 
алу маңызды. Екіншіден, еліміз қателес-
песем былтыр кино саласына 5 млрд, биыл 
3 млрд б�ліп жатыр. Бірақ қаражат 
фильмдерді түсіруге ғана б�лінеді. Кино 
жарыққа шыққаннан кейін оның жарна-
масына, дистрибуциясына бірде-бір тиын 
қарастырылмаған. Бұл – парадокс. Ойлап 
қараңызшы, нанды пісіріп аласыз да, бірақ 
сатуға шығару үшін нан қоятын с�реңіз 
жоқ. Кинодағы жағдай да осы. Сіз фильмді 
экранға шығара алмасаңыз, к�рермен оны 
қалай к�реді? 7зіміздің ұлттық туынды-
ларды к�руге халық зәру. Алайда жарнама-
ның жетіспегенінен, дистрибуция жоқты-
ғынан осындай жағдайға ұшырап отырмыз. 
Ал блогерлердің киногерлерден артық-
шылығы – олардың миллиондаған ауди-
ториясы бар. Кей жағдайда қосымша 
қаржы қажет етпейді. 7здерінің парақша-
ларына бір пост жарияласа жеткілікті. 
Миллиондаған аудиториясы сол фильмді 
к�руге барады. 

– Үш жылда отандық киноға 17 млрд 
теңге б�лініпті. Dсіресе, «Қазақфильмге» 
тікелей қатысы бар факт. Бірақ осыншама 
қаражатқа түсірілген фильмдер неге к�рер-
мен назарына ілікпейді?

– Киноңызды прокатқа шығару үшін 
кинотеатрлармен келісім жасап, 1–2 жыл 
алдын кезекте тұруыңыз тиіс. Ал прайм-
тайм уақытын алу тіпті қиын. Батыстың 
фильмдері тұрғанда әрине, қазақтың 
фильмін менсіне қояры шамалы. Бұл 
жағдайды қалыпқа келтіру үшін ұлттық 
кинотуындыларымыздың к�рсетілуін заң 
жүзінде міндеттеуіміз керек. 

 Баяғыда марқұм Сатыбалды Нарым-
бетов ағамыздың к�зі тірісінде «Аманат» 
фильмі к�рсетілді ғой. Бір күні кинозалдың 
алдында тұрсам, ағамыздың к�ңілі түсіп 
кетіпті. Жағдайын сұрасам: «Қазір 
«Аманат» фильмі кинотеатрларда жүріп 
жатыр. Бірақ менің фильмімді түнгі сағат 
00:00-ге қойыпты», – дейді. 

«Аманат» – қазақ халқының тарихын, 
қасіретін к�терген фильм ғой. Мұның 
барлығы сол – кинотеатрлардың мемлекет 
еншісіне тиесілі емес екендігінде. 
Сондықтан мемлекет кинотеатрларға 
«осыны қой» деп ештеңе айта алмайды. 
Мысалы, Оңтүстік Корея киносының 
тарихына үңілер болсақ, оларда да бізге 
ұқсас жағдай болған. 7з фильмдерін ешкім 
к�рмеген. Бірақ олар заңмен жұмыс істеді. 
Кинотеатрларға жылына 365 күн бар 
болса, соның 103 күнінде экранда корей 
киносы ғана к�рсетілуге тиіс деп міндет-
теді. «Егер сендер біздің елде прокатпен 
айналысқыларың келсе, ендеше ұлттық 
киномызды к�рсетіңдер» деп талап қойды. 
103 күн – бір жылдың 30 пайызы. Бұл 
үлкен жетістік, меніңше. !бден �здерінің 
киносын к�ріп, еттері үйренген корей 
халқы батыстан келген фильмдерді 
менсінбеді. Оңтүстік Кореяда жанрлық 
түрлену бар. Кино саласындағы үлкен 
жетістігі ретінде «Паразиттер» фильмін 
атауға болады. Алты бірдей Оскарды 
Оңтүстік Кореяның фильмі иеленді. Ал 
Америка керісінше идеяны қазір корей 
фильмдерінен алады. Оңтүстік Кореяда 
дистрибуциямен айналысатын мамандар, 
арнайы компаниялар бар. Ал бізде жоқтың 
қасы. Олар біздің туындыларымызды 
шетелге шығарумен айналысатын еді. Біз 
осы мәселені қолға алуымыз керек. 

ҚАЗІР ҚАЗАҚ ТІЛІ ДЕП АЙҒАЙ САЛАТЫН 
ПОПУЛИСТЕР К(БЕЙГЕН...

– Дубляж тақырыбына ойыссақ. 
Биылдан бастап орыс тілінде түсірілген 
фильмдердің бәрін заң жүзінде қазақ тіліне 
аудару міндеттелді.  Бірақ фильмді 
мемлекеттік тілде к�ргісі келетіндер түнгі 
сеансқа баруға мәжбүр...

– Жаңадан заң шыққанда біз, демек, 
кинотанушылар осы дубляж мәселесіне 
қатысты дабыл қаққан едік. Заңда 
«Мемлекеттік тілде дубляж жасалсын 
немесе қазақ тілінде субтитр берілсін» деп 
к�рсетілді. Дубляж бен субтитр арасында 
таңдау болған жерде, әрине екінші таңдау 
болады. Дубляж жасау – фильмнің жарты 
қаражатын талап етеді. Ал субтитр жасау 
үшін аса к�п қаражат кетпейді. Сол 
айтқанымыздай-ақ болып шықты. Қазір 
фильмдерді қазақ тілінде субтитрмен беріп 
жүр. Онда да грамматикалық, техникалық 
қателіктер �рбіп жүреді. Бұл жағдайға бас 
қатырып отырған ешкім жоқ.  Ол 
фильмдердің субтитріне кімнің жауапты 
екенін де білмейміз. Сондықтан осы 
мәселені де қайта қарастыру қажет деп 
есептеймін. Дұрыс заңсыз ешкімнен 
ешнәрсе талап ете алмаймыз. 

 Қазір қазақ тілі деп айғай салатын 
популистер к�бейген. Сіз орыс ұлтының 
�кіліне барып «неге қазақша с�йлемейсің?» 
деп айтқаныңыздан, ол қазақ тілінде 
с�йлеп кетпейді. Оларға қазақ тілінде 
с�йлейтіндей жағдай жасауымыз қажет. 
Қысқасы, қазақша с�йлемейтіндей 
мүмкіндік қалдырмау керек. Ол үшін 
экран тілі қазақша с�йлеуге тиіс. Ал біздің 
қазір істеп жүргеніміз күлкілі жағдай. 
Бүгінде қазақтардың біразы тіпті ана тілін 
білмейді. 7йткені олардың экран арқылы 
к�ретін ресурстары – орыс, ағылшын, 
түрік және т.б. тілдерде. Контенттің бәрі 
қазақшаланса, жағдай басқаша болар еді. 
Абай күндері, Рухани жаңғыру, конферен-
ция, симпозиум деп әлемге жар саламыз. 
Бірақ шындығына келгенде біздікі – құр 
айқай. Қажеті – нақты іс! Егер біздің экра-
нымыз қазақ тілінде с�йлеп, бүкіл әлем 
әдебиеті қазақ тіліне аударылса, кітап-
ханамыз қазақтілді кітаптармен к�птеп 
толықса, бұл қазақылықтың бастауы болар 
еді. 

– Контент туралы айтып қалдыңыз. Осы 
тұста балалар анимациясы жайлы не айтар 
едіңіз? Балаларға арналған контент деңгейі 
қандай?

– Анимация жағдайы мүшкіл. 7зі-
міздің анимациялық т�л туындыларымызға 
мұқтажбыз. Қазақ тілінде к�рсетілетін 
туындылар жетіспейді. Былтыр ғана 
«Қазақ анимациясы» шығармашылық 
бірлестігі құрылды. Аталмыш саланы 
дамыту мақсатында мемлекет бюджетінен 
1 млрд теңге б�лінді. Алайда қазірге еш 
нәтижесін к�рмедік. 

 «Балаларымыз қазақ тілінде с�йле-
мейді» дейміз. Олар қазақ тілінде с�йлесін 
десек, ең алдымен әлем анимациясын 
қазақ тілінде с�йлетуіміз керек. Сонда ғана 
біз әлем �нерінің ішінде жүре алатын едік. 
Керісінше, қазір әлем �нері �зінше б�лек, 
ал біз қуыста қалып қойған секілдіміз. 

– Dңгімеңізге рақмет!

Сұхбаттасқан
Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ
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Дана �МІРБЕКОВА

кинотанушы:

Экран –Экран –
жойқын қаружойқын қару

Көгілдір экран – тәрбие 
құралы. Тіпті, идеологияның 
қайнар көзіне айналғаны 
қашан. Адамзатты рухани 
аштықтан сақтап, жаңа 
дүниелерді ашуға мүмкіндік 
беретін өнер түрі. Әлемде ай 
сайын жүздеген фильмнің 
тұсауы кесіліп, көрерменге 
жол тартады. Дегенмен 
киноиндустрия саласында 
айтылар сын–пікір де аз 
емес. Кино – ұлы өнер 
болғандықтан, оны 
көрерменге лайықты 
деңгейде жеткізе білу де 
маңызды. Жақында осы 
салада жылдар бойы қызмет 
етіп келе жатқан маман, 
тәжірибелі киносыншы Дана 
Әмірбековамен сұхбат 
құрған едік. 
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РУХАНИЯТ

ҮЗДІК ӨНЕРПАЗДАРДЫҢ 
БАСЫН ҚОСТЫ

ҚИЛЫ ТАҒДЫРЛАР 
МЕКЕНІ

Жоба ұлттар мәдениетін бірік-
тіру, сақтау және дамыту, әлем ел-
де рінің тарихи мұралары мен мә-
дени құндылықтарына құрметпен 
қарауға негізделген. Халықаралық 
му зыка фестивалі еларалық достық 
бай ланыстарды кеңейту мен нығай-
ту ға және "нер саласындағы халық-
ара лық ынтымақтастықты дамыту-
ға арналған. Фестиваль бағдарла-
ма  сында шетелдік әртістердің 
кон  церттері, кинок"рсетілімдер, 
сән дік-қолданбалы "нер к"рмесі 
жә не шеберлік сабақтарын "ткізу 
жос парланған.

– ALEM SAZ – к"птеген елдің 
мә дениетін әртістердің керемет 
шы ғармашылық ынтымақтастығы 
ар қылы бір платформада біріктіре-
тін халықаралық фестиваль. Был-
тыр жоба Қазақстан мен әлемнің 76 
елі арасындағы дипломатиялық 
қа тынастардың 30 жылдығына, 
Азия дағы "зара іс-қимыл және се-
нім шаралары ж"ніндегі кеңестің 
құ рылғанына 30 жыл толуына орай 
және қазақ халқының аңызға ай-
нал ған әншісі және Қазақстан мен 
КСРО-ның еңбек сіңірген әртісі 
Роза Бағланованың 100 жылдығын 
мерекелеу аясында ұйымдастырыл-
ған. Биыл да ALEM SAZ халықара-
лық "нер фестивалі "з жалғасын 
тап ты, – дейді «Қазақконцерт» 
кон церттік ұйымының директоры 
Ақтоты Райымқұлова. 

Айта кету керек, "нер ұжымы 
биыл бұдан басқа бірнеше жоба 
"т кізді. Мемлекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаевтың моноқалаларды 
жан-жақты дамытуға бағытталған 
тап сырмаларына сәйкес, «Ел бірлігі 
– Жаңа Қазақстан» жобасын қолға 

лары на барып, 17 мың шақырымдай 
жол жүріп "тіп, қалалар мен ауыл-
дық жерлерде шамамен 50 мыңға 
жуық к"рерменге "нерін к"рсетті. 
Осы лайша, "нер ұжымы мәдени 
сая сатты ауқымды түрде жүзеге 
асы рып келеді. Биыл да жоба "з 
жал ғасын тауып, 2023 жылдың нау-
рыз-сәуір айларында «Қазақ кон-
церт» ұжымы еліміздің батыс "ңір-
ле рінде гастрольдік сапарларда 
бо лып қайтты. Атап айтатын бол-

лар арасындағы таланттарды анық-
тау, шығармашылық қабілеттерін 
арттыру мен дамытуға қажетті жағ-
дай жасап, «Қазақконцерттің» та-
ны мал "нер жұлдыздарымен бірге 
"нер к"рсету мақсатымен "ткізілген 
жоба еді. Осы жылы да «Арман асу-
лары» фестивалін жалғастырға лы 
отыр мыз, – дейді концерттік ұйы-
мы ның директоры.

Естеріңізде болса, биыл жаңа 
құрам дағы аты аңызға айналған 
«Гүлдер» ән-би ансамблінің тұсау-
ке сер-концерті "тті. Жобаға дайын-
дық кезінде «Гүлдер» ансамблінің 
мұра ғаттық материалдары мұқият 
зер деленіп, топтың «алтын қоры-
нан» ең үздік н"мірлер іріктеліп 
алын  ды. Сонымен қатар барлық 
жас тағы к"рермендер үшін қызық-
ты әрі түрлі жанрдағы шығармалар 
мен жаңа музыкалық-хореогра фия-
лық жұмыстар да қолға алынды. 
Ан самбльдің видеоқұжаттары сақ-
талғанымен, ұйымдастырушылар 
архивтік құжаттарды ақтарып оты-
рып, сол кездердегі қазақ би "не-
рін де қолданылған қимыл-қозға-
лыс тары мен би түрлеріне қатысты 
құнды мәліметтерді таба алмаған. 
Жаңа ансамбльді жаңғырту жоба-
сын жүзеге асыру мақсатында 
ұжым  ға шығармашылық оқу орын-
дарының түлектері де тартылыпты. 
Тәжірибелі тәлімгерлер – бас ба-
лет мейстер Анвара Садықова және 
жобаның к"ркемдік жетекшісі әрі 
дирижері Серік Дәулетов арнайы 
шақырылған. 

Елордада ALEM SAZ II Халы
аралы
 музыка фестивалі бас-
талды. О�ан �аза
стан, Т�ркия, Жапония, Венгрия, Германия, 
Пә кістан, Испания және Ресейді* е* �здік +нерпаздары 
атысып 
жатыр. Фестиваль Мәдениет және а
парат министрлігіні* және 
Сырт
ы істер министрлігіні* 
олдауымен, сондай-а
 Роза Ба�-
ланова атында�ы «�аза
концерт» мемлекеттік концерттік 5йы-
мыны* 5йыт
ы болуымен +туде. 

ал  ған. Аталған жобаның негізгі 
мақ  саты – "ңір тұрғындары үшін 
мә    дени құндылықтардың қол же-
тім ділігін қамтамасыз ету, "нер 
қай раткерлеріне қолдау к"рсету 
жә не ұлттық "нерді дәріптеу. Был-
тыр жаңадан құрылған Абай, Ұлы-
тау, Жетісу облыстарына, Қызыл-
ор да облысына, Павлодар, Қара-
ған ды, Алматы, Петропавл қала-

сақ, Маңғыстау, Батыс Қазақстан, 
Аты рау, Ақт"бе облыстарының 
ор талығы мен моноқалаларында, 
со нымен қатар бірқатар аудандар 
мен елді мекендердің халқына «Қа-
зақ  концерт» "нер ұжымы концерт 
қой ды. Жоспарға сай, ұйымның 
та нымал әртістері мен шығарма-
шы лық ұжымдары "ңір к"рермен-
дері не әр түрлі бағыттағы концерт-
тік бағдарламаларды ұсынды. Жал-

Сондай-ақ, «Қазақконцерттің» 
"нер ұжымы АҚШ-тың Вашингтон, 
Францияның Париж, Бельфор, 
Лион, Швейцарияның Женева, 
Бе льгияның Брюссель, Хорватия-
ның Загреб, Словенияның Любля-
на, Австрияның Вена, Мажарстан-
ның Будапешт қалаларында әлем-
дік турне бойынша арнайы кон-
церт тік бағдарламаларды ұсынды. 
Іс-шараға белгілі опера әншісі, 
Қа    зақстанның еңбек сіңірген қай-
рат кері Медет Чотабаев, виолон че-
лист, Шанхай музыка консерва то-
рия сының магистранты Талғар 
Шал   қарұлы, «Қазақконцерт» со-
лис тері және TURAN фольклорлы-
этнографиялық ансамблі қатысты. 
Сонымен қатар әртістер Oзбекстан, 
Қыр ғызстан елдерінде де "нер к"р-
сетіп қайтты. Ал маусым айында 
Astana Musical театры 17-ші халық-
ара лық мюзикл фестивалінде 
(DIMF) «Роза Бағланова» мюзиклі-
мен сәтті "нер к"рсетіп, «Үздік 
ха     лықаралық мюзикл» номина ция-
сын жеңіп алды. Ал қойылымда 
Роза Бағланованың р"лін сомдаған 
актриса Зарина Макина үздік әйел 
р"лі үшін жүлдеге ие болды. Ол 
Анг лия, Германия және Фран ция-
дағы әріптестерінен басым түсті. 
Бай қау – жыл сайын Оңтүстік Ко-
реяның Тэгу қаласында әлемнің 
түк пір-түкпірінен театрлар мен 
шы ғармашылық ұжымдарды жи-
най тын беделді халықаралық мю-
зикл фестивалі. Биыл ол 17-ші рет 
"тті. Astana Musical ұжымы оған 
ал ғаш рет қатысты.

Кербез ЕСІМ

пы «Ел бірлігі – Жаңа Қазақстан» 
жо басы аясында 2025 жылға дейін 
28 аудан, 29 моноқала, 20 облыс 
ор талығының тұрғындары кезең-
ке зеңмен қамтылатын болады. 

– «Қазақконцерттің» ерекше 
к"ңіл б"ліп "ткізетін жобаларының 
бірі «Арман асулар» республикалық 
фес тивалі. Былтыр күз айында, 
мүм     кіндігі шектеулі дарынды бала-

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ

ҚАЗАҚТАРДЫҢ ҮЛЕСІ 
БАСЫМ

Бүгінде облыс орталығын-
да ғы №1 Қызылорда ар-

нау  лы әлеуметтік қызметтер 
к"р   сету орталығы коммуналдық 
мем лекеттік мекемесінде, яғни, 
қарт тар мен мүгедек жандардың 
ин тернат үйінде тағдыр теперішін 

тап қан Балта Естібаев. Ол "ткен 
жы лы осы орталықта "зімен тағ-
дыр лас, орыс ұлтының "кілі Раи-
са Григорьевнамен шаңырақ к"  -
теріпті. 

Балта ағамыз жастайынан 
же тім қалып, тағдырдың сан-
соқ  пақ жолынан "ткен. Кіш кен-
тай кезінен апасының қолында 
тәр биеленген оның "мірде жібер-
ген қателіктері аз емес. Бүгінде 
со ған "кінетінін айтады.

қан  дай кінәрат болмаған. Екі 
жас тан асқан уақытында әкесі 
құ да жолы береді. Сол күні қо-
нақ тар тарқаған бойда жүгіріп 
жүрг ен кішкентай Кенжегүл аяқ 
ас тынан белгісіз сырқатқа шал-
ды ғып, қатты ауырып қалыпты. 

«Сол күні мен қатты ауырып, 
дер тім асқынғасын марқұм әкем 
мен анам дәрігерге қаратыпты. 
Дә рі герлер арнайы жолдамамен 
Ал маты қаласына жіберіп, сол 
жа қ та жұлынымнан сарысу ала-
ды. Осы жағдайдан кейін сал 
бо    лып, арбаға таңылып қалдым. 
Мұ ны сол кездегі дәрігерлердің 
қа те диагнозының кесірі деп ой-
лаймын. Себебі кейіннен ес біл-
гесін, біраз жерге қаралғанымда, 
екі жарым жасар баланың жұлы-
ны нан сарысу алу "те қате шешім 
еке нін айтқандар болды. Oткен 
іс ке шара жоқ. Содан бері тағды-
рым темір арбаның үстінде "тіп 
ке леді. Oзім сол күні маған к"з 
ти ген деп есептеймін. Дер уақы-
тын да емшіге қаралғанымда жағ-
дайым басқалай болатын еді деп 
ойлаймын. Қайбір жылдары Қы-
    зылорда қаласына арнайы ке ліп, 
ем-дом жүргізген қытай дә рі гер-
леріне қаралдым. Олар тек сере 
келе, менің әлі де аяқтан тұрып 
ке  туге мүмкіндігім бар екенін 
ай тып, Қытай еліне барып ем-
делу і ме кеңес берді. Бірақ емнің 
ақы сы "те қымбат. Қазіргі жағ-
дай да оны менің қалтам к"тер-
мей ді», – деп мұңын шақты Кен-
 жегүл Маханбетова.    

Тағдырдың жазуы болар, 
1993 жылы анасы ауыр 

сыр қаттан к"з жұмса, 1994 жылы 
әке сі, ал 1995 жылы қарашаңы-
рақ ты ұстап тұрған ағасы қайтыс 
бо лыпты. Осылайша, үш жыл 
қа   тарынан ауыр қазаға ұшыраған 
шаңырақтан береке қашады. 
Соңында ағасының қырық күн дік 
асын "ткізгеннен кейін Кен же гүл 
алты баласымен жесір қал ған 
жеңгесінен рұқсат сұрап, үй ден 
кетіп қалған. Содан бергі тағдыры 
осы орталықпен тығыз байла-
нысты.

Кенжегүлдің әкесі ақын кісі 
болыпты. Кейіннен әкеден дары-
ған талант Кенжегүлдің бойынан 
байқала бастайды. Жабыққан 
сәттерінде ақ параққа мұң-зарын 
"леңмен "рнектеп, жанына медет 
та бады. Бүгінде ақынның қорын-
да 70-ке жуық "леңдері бар. Бір-
не ше "леңдеріне ән де жазылып, 
жер гілікті әншілердің орын-
дауын да халыққа танылып та 
үл герген. Талант иесі ақындықпен 
қатар, ән айтуға да бейім. Түрлі 
мүм кіндігі шектеулі жандарға 
ар налған байқауларда жүлделі 
орын дардан к"рініп келеді. Тіпті, 
еселі еңбегі еленіп, «Мәдениет 
май талманы» дәрежесі де бері-
ліп ті. Oткен жолы қала аумағында 
жеке шығармашылық кешін де 
"ткізген. «Мен бір жаралы аққу» 
деп жырлаған ақын қыз осы ор-
та лықта "зімен тағдырлас адам-
дардың қилы тағдырын қамтыған 
алғашқы кітабын да жазып, де-
меу шілердің к"мегімен жарыққа 
шы ғарыпты. 

Ес білгелі "з аяғымен жүруді 
ар мандайтын Кенжегүл әлі де 
дер тінен айығатынына үмітпен 
қа райды. Жарты ғұмыры қарттар 
үйін де "ткен талант иесі қалған 
"мі рінде жеке баспанаға қол жет-
кізіп, шығармашылығын дамыту-
ды армандайтынын айтып қалды. 
Қайырымды жандардан медет 
кү тетінін жасырмады.

Қалай дегенде де, талай тағ-
дыр ды тоғыстырған орталықта 
тұ рып жатқан жандардың әрбірі-
нің жанарынан жылулыққа деген 
мұқтаждық аңғарылады. Бірі әке, 
бірі ана бақытын аңсаса, енді бірі 
пер зентінің қамқорлығына зәру 
еке нін іштей ұғындық. 

Қызылорда облысы

�ызылорда 
аласында�ы 
арттар �йінде та�дырды* теперішін к+ріп, жал�ызды
ты жанына 
серік еткен 
арияларды* 
арасы 
алы*. 7сіресе, сан 
илы та�дырды* басын 
ос
ан орталы
та 

аза
тарды* �лесі басым. Б5л жайт 
илы та�дырлар мекеніне бас с5

ан адамны* к+*іліне 
кірбі* 5ялатады.

к"р ген 164 жан тұрмыс кешіп 
жа тыр. Халықаралық қарттар 
кү  ніне орай "мірдің қатал сы ны-
на ұшыраған сондай жандардың 
тұр мыс-тіршілігін к"збен к"ру 
үшін аталмыш мекенге арнайы ат 
ба сын бұрдық. 

Мекеме ауласына кіргеннен 
тал дың к"леңкесін саялаған қа-
рия лардың жанарынан мұң бай-
қал ды. _лдекімді күткендей жан-
жағына жаутаңдап қарайды. 
Пай ғамбар жасына жеткенде 
жал ғыздықпен жолдас болған 
жан дардың қилы тағдыры жа-
ның ды тебірентеді.

Алдымен аталмыш мекеме 
ди ректорының кабинетіне бас 
сұқ тық. Бізді жылы шыраймен 
қар сы алған мекеме басшысы 
ор талықтың жұмысын жан-жақ-
ты түсіндірді.

«Мекемеде түрлі тағдыр ие ле-
рі тұрмыс кешіп жатыр. Кейбірі 
жас тайынан тұлдыр жетім қалған 
жан дар болса, келесісінің туған-
дары бар. Бүгінде орталықта 56 
мү гедек кісі тұрады. К"п жағдайда 
осы кісілердің туыстары кездесу-
ге жиі келеді. Негізінен мекеме-
ден медет сұрап келетіндердің 
к"п    шілігі ішкілікке салынып, 
от басынан баз кешіп, теріс қы-
лық қа бой алдырған жандар. 
Со ның ішінде к"пшілігі адапта-
ци я дан жеткізіледі. Зиянды әдет-
ке бой алдырып, айықпас дертке 
ду шар болғандар да кездеседі. 
Қазіргі уақытта орталықта сондай 
он кологиялық сырқатқа шал-
дық қан 5 адам тұрып жатыр. 
Ме кемені мекен еткен адамдарға 
бес түрлі қызмет к"рсетеміз. Со-
ның ішінде т"рт мезгіл тамақ, 
киім-кешекпен қамтамасыз ету 
жә не медициналық, психо ло гия-
лық к"мек ала алады», – дейді 
ме кеме директоры Раушан Ысқа-
қова. 

Жалпы бұл орынға Қы-
зыл орда облысымен 

қа тар Тараз, Шымкент қалалары 
мен "зге де аймақтардан келіп, 
тұ рып жатқан жандар жетерлік. 
Негізінен орталықтың қызметіне 
жү гінгендердің ең жасы 38 жаста 
бол са, егдесі 90-ға таяп қалған. 
Оның ішінде 120 қазақ болса, 27 
орыс және 12 кәріс тұрып жатыр. 
Сон дай-ақ татар, "збек ұлтының 
"кіл дері де бар.

ОРТАЛЫҚТА ОТБАСЫН 
ҚҰРҒАНДАР ДА БАР

Орталықта тұрып жатқандар 
арасында "зінің екінші жартысын 
тауып, отбасын құрған жандар да 
кез деседі. Бүгінде орталықта сон-
дай т"рт отбасы шаңырақ к"те-
ріп, тату-тәтті тұрып жатыр. 

Соның бірі – тағдырдың ай-
дауымен осы мекемеден медет 

«Осы орталықта тұрып жат-
қаныма 4-5 жылдай болды. Бір 
жыл бұрын қазіргі жұбайым Рай-
са Григорьевнамен танысып, осы 
жер де бас қостым. Арнайы б"лме 
бе ріп, б"лек отбасы болып отыр-
мыз. Жағдайымыз жақсы. Ор та-
лық тың қызметі к"ңілден шы ға-
ды. Мекеме қызметкерлері қол-
дан келгенше к"мектерін аянып 
жатқан жоқ. Oзіме келер болсам, 
"мір дің к"птеген бұралаң жол да-
рын к"рдім. Басымнан талай 
қиын дықтар "тті. Аш жүрген 
кез дерім де болды. Бес жасымнан 

бас тап жетім "стім. Ес білгенше 
апа м ның қолында тәрбиелендім. 
Есейе келе, апам келін түсіріп, 
ба лалары аяқтанды. Сол себепті "з 
еркіммен осы орталыққа ке лу ге 
шешім қабылдадым. Со дан бе рі 
осы жерді паналап келемін», – деп 
жан сырымен б"лісті Балта Есті-
баев.

Орталық тұрғыны "зінің 
қиындыққа толы "мірін 

дұш панына да тілемейтінін ай-
тады. Жастарды татулыққа, бір-
лік ке шақырып, әрбір адам тек 
жақ сылық жасауға ұмтылса деген 
ті легін жеткізді. Oмірге адам бо-
лып келгесін, адам болып кет кен-
нен асқан бақыт жоқ деп ойын 
тұжырымдады.

АРБАҒА ТАҢЫЛҒАН ТАЛАНТ
Аталмыш орталықта ерекше 

тағ дыр иелері де тұрмыс кешіп 
жа тыр. Соның бірі – дүниеге сау 
бо лып келіп, сал болып қалған 
Кен жегүл Маханбетованың "мір 
жо лы "згеше "рнекке толы.

Кейіпкеріміз Қызылорда об-
лы сына қарасты Жалағаш ауда-
ны, Жаңаталап ауылының тума-
сы. Бұл орталыққа 1996 жылы 
1 қа зан айында келіпті. Содан 
бе рі 27 жыл бойына осы жердің 
тұ рақты тұрғыны.

Анасы 45 жасында босанғанда 
Кен жегүлдің денсаулығына еш-
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ЕРЕЙМЕНТАУДА ХАЛЫҚ ШУ КӨТЕРДІЕРЕЙМЕНТАУДА ХАЛЫҚ ШУ КӨТЕРДІ

ТҰРҒЫНДАР КҮН САЙЫН
�МІРІН Б�ЙГЕГЕ ТІГЕДІ

Ерейментау ауданы Еркіншілік ауыл-
  дық округіне қарасты Еңбек ауы    лында 
бүгінде үш жүзге жуық адам түтін түтете-
  ді. Ауылдың дәл түбінен �тетін теміржол 
ауылды облыстық маңызы бар жолмен 
б�ліп тұр. Түйінді мәселеде сең қозға л  -
ған    дай болып, былтыр облыс әкімі Ер -
мек Маржықпаевтың бастамасымен 
жо ба лық-сметалық құжаттамаға қаржы 
да б�лінген. Алайда «Қазақстан темір 
жолы» акционерлік қоғамы �здеріндегі 
нұс қаулыққа сүйеніп, �ткел салудың 
бас қа шартын айтқан. Бірақ бұл шартқа 
ауыл тұрғындары түбегейлі қарсылық-
тарын білдірген. Егер жыл соңына дейін 
тараптар �зара келісімге келе алмаса, 
б�     лініп қойған қаражат мемлекет қазы   -
насына қайта оралуы да бек мүмкін. 
Тұрғындар мұндай жағдай бола қалса 
кейін қаражат беріле ме, берілмей қала 
ма деп тағы алаңдап отыр. Ауыл тұрғын  -
да рының айтуынша, қысқы ақ түтек бо-
ран дарда Еңбек ауылы кәдімгі адам аяғы 
баспайтын аралға айналып шыға келеді. 
Ауыл сыртқы �ркениеттен мүлдем қараң 
қалып, азық-түлік, дәрі-дәрмек, жанар-
жағармай сияқты қарапайым қажет тілік-
 тердің алдыру үлкен мұңға айнала ды. 

– Біздің ауылдан трассаға дейін не-
бары 800 метр ғана. Алайда жолдан �туге 
теміржол кедергі келтіріп тұр. Осыдан 
бір   талай жыл бұрын бұл жерде теміржол 
�ткелі болыпты. Бірақ оны кейін жауып 
тастаған. Содан бері тұрғындар қысы-
жазы теміржолдың үстінен кесіп �туге 
мәжбүр. Қыстыгүні жолды тұтастай ом -
бы қар басып қалады. Қазып �туге тура 
келеді. Қысқы боран мен к�ктемгі су 
тас    қыны кезінде біз �ркениеттен мүл  де 
қол үзіп қаламыз. Жедел жәрдем к�лігі, 
азық-түлік жеткізген к�ліктер, тек темір-
  жол �ткеліне дейін ғана келе алады. Бізге 
теміржол �ткелін кесіп, дәрігер мен 
азық-  түлікті қарсы алуға тура келеді. 
Кей     де тіпті пойыз келіп қалып қауіпті 
жағдайға ұшырап қалу қаупі де т�неді. 
Пойыз келіп қалғанда ауыр мотоциклмен 
рельстердің арасында мықшыңдап 
құлап, бензин құйылған конистра  -
ларымыз т�гіліп, әбігерге түскен сәттері-
 міз к�п. 3р сәт сайын қайғылы жағдайға 
ұшырауға шақ қалып жүреміз, – дейді 
Еңбек ауы лының тұрғыны Айбек Хуат. 

Б�ЛІНГЕН ҚАРАЖАТ
БЮДЖЕТКЕ ҚАЙТАРЫЛА МА?
Тұрғындар теміржолға қатысты түйін 

шешімін тапса, болашағы жоқ ауыл-

дардың қатарынан емес екенін жеткізді. 
Ауылда мектеп, мәдениет ошағы, мешіт, 
медициналық пункт сияқты әлеуметтік 
ме кемелер қызмет етеді. Бірнеше шағын 
шаруа қожалықтары бар. Ауылдың жол -
дарына біртіндеп асфальт т�селіп, к�ше-
 лерге жарық шамы ілінген. Былтыр та-
лай жылдан бері қордаланған ауызсу да 
тартылып, тұрғындар орталықтан  ды  -
рыл        ған таза ауызсуға қол жеткізіпті. 
Ауыл тұрғындарының жылдар бойы 
айта-жаза жауыр болған мәселені үш-
т�рт жылдан бері Ақмола облыстық 
мәсли    хатының депутаты Бекім 3кімов 
те шешуге тырысып жүр. Мәслихат депу-
  татының айтуынша, ауыл тұрғындары 
«Қазақстан темір жолы» акционерлік 
қоғамының басшылығымен де, облыс 
әкімдігімен де бірнеше мәрте кездесіп, 
үлкен жиындар �ткізілген. Алдағы жұма 
күні мәселе «Қазақстан темір жолы» 
�кілдерінің қатысуымен �тетін жиында 
тағы талқыға түспек. 

– Осыдан екі жыл бұрын біз Мәжіліс 
депутаты Мәди Елубаев, облыстық мәс-

 лихат т�рағасы, Еркіншілік ауылдық 
ок ругінің әкімі болып Астанада «Қазақ-
  стан темір жолы» ұлттық компаниясы 
басшылығының �кілімен кездесіп мән-
жайды жеткіздік. Олар �з құжаттарына 
сүйенді. Осы кездесудің алдында Ал-
маты облысының Шамалған стан са-
сында теміржол �ткелінде пойыз авто -
бус  ты соғып кеткен. Осыған бай ланысты 
К�лік және коммуникация министрі 
теміржол �ткелінен айналып �ту бұйры-
ғын шығарған. «Қазақстан темір жолы» 
бұл жерден теміржол �т келін ашу үшін 
ауылдан сегіз ша  қырым қашықтықтағы 
осы теміржолдың 103 шақырымындағы 
басқа �ткелді жапқан жағдайда салуға 
келісім бе ретінін жет кізді. Бірақ бұған 
жер   гілікті тұрғын дардың келісімі қажет. 
Яғни, жиын �ткізіп, Еркіншілік ауыл-
дық округі халқының келісімін алу ке-
рек. Бірақ онда тұратын 4 500 адам бұған 

үзілді-кесілді қарсы. Ал ол жерде мем-
лекеттік маңызға ие к�мір тұйығы мен 
үл кен астық элеваторы бар. ?ңірдің 
барлық астығы осы жерден �тетіндіктен 
оны еш жабуға да болмайды. Осы жұма 
күні «Қазақстан темір жолы» ұлттық 
ком  паниясы басшылығы �кілдерімен 
тағы бір мәрте кездесіп мәселені шешуге 
ниеттіміз, – дейді Бекім Серікұлы. 

Облыс әкімдігі �кілдері мен мәс-
лихат депутаттары аталған теміржол 
учаскесі олардың қарауында болған-
дықтан ма    гист   ральді тораптың Пав-
лодар б�лімі   нің басшылығымен кез-
десіп, осы мә  селе бойын   ша �зара 
ке            лі сімге келгендей бол   ған. Алайда дәл 
осы жерде тиісті ма    ман    дардың шала-
ғайлығы тағы бір кедер   гісін келтіріпті. 
Ауыл тұрғында     рының пайы    мынша, 
бұған келісімге келген соңғы жи на  лыс  -
тың хаттамасы емес, алдыңғы хат   тама 
кетіп қалғаны себеп болған. 

– Бәрін келісіп, техникалық сипат   -
тама жасауға құжаттарды �ткізіп қойған-
 быз. Дәл осы құжаттың негізінде жоба  -
лық-сметалық құжаттама жасалу керек 
болатын. Мәселе ж�нінде бұрынғы об-
лыс әкімі Ермек Маржықпаев та жақсы 
білетін. Облыс әкімімен кездесу кезінде 
ауыл тұрғыны Айбек Хуат мәселе к�те   -
ріп, жобалық-сметалық құжаттама  ны 
жасауға қаржы сұраған. Қаржы мәселесі 
дереу шешімін тауып кезекті мәслихат 
сессиясында жедел түрде б�лінген. 
«Қазақ   стан темір жолынан» техсипаттама 
ке ліп, ал онда бұрынғы хаттама бойынша 
алдымен 95 шақырымдағы �ткелді бұ-
зып, одан кейін 103 шақырымда салу 
қажеттігі жазылыпты, – дейді депутат 
Бекім 3кімов. 

«Қазақстан темір жолының» бұл 
жауа    бына қанағаттанбаған 3кімов құ-
жатты облыстық мәслихат депутатына 

беріп, ол «ҚТЖ-ға қайта сұраныс жол  -
дайды. Бірақ ұлттық компания бізге бұл 
сұраққа жауап беріп қойғанын түсін   дір-
ген хат жіберген. Мәселе дәл осы жерде 
тұйыққа т ірелген.  Егер  б�лінген 
14,5 мил                лион теңге қаражат қыркүйектің 
соңы   на дейін игерілмесе, облыс бюдже   -
тіне қайта қайтару қаупі т�нген.

– Ауыл тұрғындары к�лігімен трас    -
саға �ту үшін 95 шақырым жүруіне тура 
келеді. Яғни, 16 шақырымды артық жү  -
реді. Біз, әрине кезінде комиссия құрып, 
кесіп �ту жолын да белгілеп, теміржол 
�ткелін салуға келісімімізді де бердік. Бі-
    рақ шешімді бас штаб қана қабыл    дайды. 
Бұл жер учаскесі мен жол да біз  дің теңге-
  рімде. Яғни, теміржол �ткелін салса да 
оған қызмет к�рсету де біздің мойнымыз-
  да болады. Сондықтан Аста  на    дан бұйрық 
берілсе, барып бәрін ұйым   дастырамын. 
Тағы да қайталап ай  тамын. Біз тек орын-
   даушылармыз. Бізге қозғалыстың аздау 
болғаны қажет. ?йт   кені Астана мен 
Ерей      ментаудың арасында қозғалыс �те 
к�п. К�мір мен астық тасымалданады, жо-
  лаушылар пойызы �теді. Биыл тіпті кон   -
тейнерлік пойыздар да жүріп жа тыр, – 
дей   ді Павлодар теміржол ма гистралі 
же       лі   сінің директоры Марат Жүнісов. 

БІР �ТКЕЛДІ АШСАҚ, 
БІРЕУІН ЖАБАМЫЗ

«Қазақстан темір жолы» ҰК Астана-
Ерейментау арасындағы учаскесінің 
жүкте   месінің тым ауыр екенін растады. 
Жыл сайын аталған учаскеде 62 миллион 
тоннадан бруттодан астам жүк тасы  -
малданады. Күн сайын 18 жолаушылар 
пойызы мен 50-ден астам қос жүк пойыз-
   дары қатынайды. Мұнымен қоса, олар 
жолаушылар пойызы үшін бекі  тілген 
сағатына 130 шақырым жыл дамдықпен 
жүреді. Ұлттық компания басшылығы да 
осы ауылға таяу орналасқан учаскенің 95 
және 97 шақырымындағы теміржол 
�ткелдерін еске салды. 

Ұлттық компания бұл орайда авто -
к�лік және теміржолдарға қатысты тех-
ни   калық пайдалану ережесінің құры  лыс 
нормалары мен теміржол �ткелде   ріне 
қызмет к�рсету және ж�ндеудің нор -
маларын алға тартты. Атал  ған құ  жаттарға 
сәйкес, «бір деңгейде те міржол �ткелінің 
құрылысына тыйым са лынады. ?ткелдер 
әртүрлі деңгейде салынуға тиіс». 

– Еңбек ауылы тұрғындарының те  -
мір  жол арқылы �ту қажеттілігі мен тұр   -

ғындардың �тініш-шағымдарын назарға 
ала отырып, 2021 жылдың 3 маусы  мында 
депутаттардың қаты   суымен кездесу �т -
кізілген. ?тпе жолды салу мүмкіндігін 
қарастыру немесе қолда бар 95 �ткелді 
103 шақырымға ауыстыру туралы шешім 
қабылданды. Хаттамалық шешімге сәй -
кес, «Қазақстан темір жолы» магис        -
траль        ді желісінің дирекциясы техника      -
л ы қ  ш а р т т ы  б е р д і .  Қ а з і р  б і з д і ң 
ме      кен    жайға облыстық мәслихат депу     -
татта     рынан олардың 95 шақырымдағы 
�ткелді жаппастан 103 шақырымда �ткел 
ашуға қатысты түзетулері түсіп жатыр. 
Алайда бұл нормативтік-құқықтық акті    -
лер талабына қарама-қайшы келеді. 
Сондықтан техникалық шарт талап    та   -
рына сәйкес түзету енгізу мүмкін емес, – 
дейді «Қазақстан темір жолы» АҚ-ның 
ресми хабарламасында. 

Мәселені шешу мақсатында «Қазақ  -
стан темір жолы» автомобиль �ткелін 
са  лу немесе теміржол астынан �тетін 
тун нель қазу арқылы �ткізу мүмкіндігін 
қарастыруды ұсынған. Ал бұл әрине 
жергілікті бюджет есебінен салынуға 
тиіс. Сонымен, Еңбек ауылы тұрғында   -
рына мәжбүрлі болса да таңдау берілген. 
103 шақырымнан �ткел қажет болса, он-
да 95 шақырымдағы �ткелді жаппақ. Ал 
бұл �з кезегінде к�ршілес қоныстанған 
Еркіншілік ауылына дәл осындай қиын-
   дықтар туындатады. Бұл қос ауылдың 
арасында араздық пен �шпенділіктің 
отын тұтатуы да ғажап емес. 

– ?зіңіз к�з алдыңызға елестетіп к�-
ріңізші. Ақтүтек боран мен к�ктемгі су 
тас қыны тұсында тұрғындар к�ліктерін 
тастап жаяулап рельс арасынан �туі 
керек. Ешқандай бағдаршам жоқ. Қай 
жер ден болса, сол жерден к�лбеңдеп 
жүгіруге тура келеді. Мен облыстық 
мәсли хаттан қайтадан «Қазақстан темір 
жолы» АҚ басшылығымен байланысып, 
мәселені шешуді талап етіп отырмын. 
?йткені тұрғындар егер мәселе күздің 
соңына дейін шешілмесе, тұтас ауыл 
болып Мемлекет басшысын күтіп пойыз 
рельсінің үстіне отыратынын айтып 
отыр. Меніңше, тұрғындармен келісімге 
келу қажет. ?йткені әлеуметтік шиеленіс 
аса қатты күшейіп барады. Компанияның 
мәліметінше, күн сайын жүзден астам 
жүк пойыздары ары-бері жүреді. Ал олар 
әрине жай жүрмейді. Компания мұны  -
мен қомақты табыс тауып отыр. Ал 
рельс  тің астындағы жер Ерейментау 
ауда нына, нақтырақ айтқанда Еңбек 
ауылы тұрғындарына тиесілі. Жағдай 
жасауын сұраймыз. Біз теміржол �ткелін, 
яки к�пір салуды сұрап отырған жоқпыз. 
Мұның бәрі жергілікті атқарушы орган -
ның қаражатына салынады, – дейді 
Бекім 3кімов. 

P.S. 

Сонымен, Еңбек ауылының жа  -
нындағы теміржол 1ткелінің айна      ла    -
сындағы дау әлі 1ршіп тұр. Тараптар 
алдағы жұма күні та  ғы бір мәрте кездесу 
1ткізіп, мәселені ше    шу      ге ниетті. Ауыл 
тұр    ғындары соңына де йін барып, егер 
теміржол 1ткелі салын    баса, теміржол 
бойы на тұтас ауыл болып Үкімет ба     -
сын дағыларды шақыруға бекініп отыр. 
Ал бұл үлкен даудың одан әрі жалға   -
суы  на себеп. Түйін қалай тарқатыла   -
ды? Бұл алдағы уақытта біздің наза    ры-
 мыз   да болмақ.

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы

Ерейментау ауданына арасты Е�бек ауылы онда �ан 
жылдар бойы билік орындарынан ауылды� жаны  нан 
теміржол �ткелін салдыра алмай ж�р. Т�р�ындар 
шыбын жанын ш�берекке т�йіп, �мірі мен денсаулы�ы 
�шін аса ауіпті болса да жарты �асырдан бері рельс-
тер   ді� арасынан ж�гіре кесіп, жолдан �туге мәжб�р. 
Те міржолдан м�ндай жолмен �туге т�бегейлі тыйым 
са лынса да, т�р�ындарды� баса амалы жо. Ауыл 
т�р  �ындарыны� ащы жанайайынан жергілікті ау -
данды және облысты әкімдіктер мен мәслихат де-
пу     таттары да, «%азастан темір жолы» акционерлік 
о�амыны� басшылары да хабардар. Алайда темір   -
жол     дан �ткел салу мәселесі к�ні б�гінге дейін ше шімін 
таппай келеді. 

Өткел бермес асулар

Компанияның мәліметінше, күн сайын жүзден астам жүк 
пойыздары ары-бері жүреді. Ал олар әрине жай жүрмейді. 

Компания мұны   мен қомақты табыс тауып отыр. 
Ал рельс  тің астындағы жер Ерейментау ауда нына, 

нақтырақ айтқанда Еңбек ауылы тұрғындарына тиесілі.

СЫРБОЙЫЛЫҚТАР СЫРБОЙЫЛЫҚТАР 
ТАРИХИ ТҰЛҒАНЫ ҰЛЫҚТАДЫТАРИХИ ТҰЛҒАНЫ ҰЛЫҚТАДЫ

Сыр ��ірінде мемлекет және о�ам айраткері 
Темірбек Ж�ргеновті� 125 жылды�ы ке� к�лемде 
аталып �тті. Жала�аш топыра�ында �ткен торалы 
той �згеше �рнекте �ріліп, айраткер рухына �ран 
ба�ышталды.

Заманның қилы кезеңінде еліміздің 
рухани-мәдени жаңғыруына елеулі 
үлес қоса білген қайраткер Темірбек 
Жүрге   новтің есімі күллі Алаш жұрты-
ның жа дында сақтаулы. Небары 39 жыл 
дүние дидарын к�рген дара тұлғаның 
қам    шының сабындай қысқа ғұмыры 
�негеге толы. 

Жалағаш ауданында �ткен қайрат   -
кердің 125 жылдығына арналған шарада 
ел болашағы үшін еміреніп �ткен тұлға -
ның �мір жолы кеңінен с�з болды. Жүр-
  геновтанушы ғалымдардың пікір, па-
йым   дары айтылды.

Ұлт қайраткерінің есімін ұлықтауда 
арнайы саябақ ашылып, жергілікті ха-
лық ты қуанышқа б�леді. Саябаққа тұл-
ғаның еңселі ескерткіші орна тылған. 

Саябақтың ашылу салтанатында Қы-
зыл   орда облысы әкімінің орынбасары 
Мейрамбек Шермағанбет айтулы шара-
ны �ткізуге ықпал еткен бірқатар аза  мат-
тарды аймақ басшысының алғысхатымен 
марапаттады.

«Темірбек Жүргенов – барша түркі 
әлеміне ортақ тұлға. Жазықсыз жаланың 
құрбаны болған қайраткердің ақтық демі 
түгесілгенше жүрегі елім деп соққаны 
тарих беттерінен белгілі. Бүгінгі ұрпақ  -
тары, яғни біздер қайраткер есімін ұлық-
тап, жас буынның жадында жаңғыртуды 
азаматтық парызымыз деп білеміз. Осы 
орайда тұлға есімін ұлықтауда еселі ең-
бек етіп жүрген «Темірбек Жүргенов» 
қо   ғамдық қорының т�рағасы Сәпен 
Аңса тов, жүргеновтанушы ғалым Бауыр-

жан Иманғалиевтің есімін ерекше атап 
�ткім келеді. Бүгінгі туған топыра    ғында 
тұлға есімімен ашылған саябақ сондай 
игі істердің бір парасы десек бо лады. 
Бар ша шараға қатысушыларға сәттілік 
тілей мін! – деді Мейрамбек Зи наб-
динұлы.

?з кезегінде қайраткер атындағы 
қор т�рағасы Сәпен Аңсат пен ау  дан-
дық ардагерлер кеңесінің т�рағасы 
Садық 3лиев шараның мән-маңызына 
кеңінен тоқталды. Ел келешегі үшін 
елеулі еңбек сіңірген тұлғаны ұлықтап 
жатқан облыс және аудан әкіміне, бар-
ша жанашыр азаматтарға алғыс тарын 
жеткізді.

Жүргенов атындағы саябаққа 60 млн 
тең генің үстінде қаражат жұмса    лыпты. 
Демалыс орнының құрылыс жұмыс  -
тары сапалы жүргізілген. Сая     бақты 
абат     тан     дыру, к�ркейту-к�гал     дандыру 
жұ    мыс   тары да назардан тыс қалмай, 
тал      дар мен жеміс ағаштары отыр   ғы   -
зылыпты.

Тарихи тұлғаның туған жері, Т.Жүр  -
генов атындағы ауылда атқарылған игі 

істер мұнымен шектелген емес. Биыл 
ауылда ұзындығы 1,1 шақырымды құрай-
 тын ішкі к�шеге жай ж�ндеу жұмыстары 
жүргізілген. Оған жергілікті қазынадан 
15 млн  229 мың теңге қа ралыпты. 

Ұлт қайраткерінің ауылда �ткен ме-
   рейтойы республикалық деңгейдегі 
түйе палуандардың қазақ күресімен 
және с�з маржанын терген ақындардың 
жыр мү шәйрасымен жалғасын тапты. 

Палуандар додасында 20 қатысушы 
бозкілемде белдесті. 

Бұл күні қайраткер атындағы ауылда 
�ткен �негелі іс-шаралар береке мен ын-
    ты   мақтың үлгісін к�рсетті. Ауыл ай   на  -
ласына 20-ға жуық киіз үй тігіліп, ән мен 
жырдың інжу-маржаны т�гілді.

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ
Қызылорда облысы



БІЗДІ ҰМЫТЫП КЕТТІ
   Осы адамдарға өмірі бір нәрсе жетіcпейді. 

Жетіп тұрса да, жетпейді, көз алдынан дүние-мүлік 
кетпейді. Жетіп тұрса да, анадан, мынадан ептейді. Бір 
облыс әкімінің әйелі кешкілік ашулы қарсы алыпты 
дейді:

– Осы сенің айлығың қа-
шан өседі? Жарымай 

өтетін болдық қой!
– Жетеді 

ғой.
– Бар 

болғаны 
бір мил-

лион, екі жүз мың теңге 
ғана аласың. Қазіргі 

қымбатшылық заманда 
осы да ақша ма?

– Айлықты мен өсірмей-
мін ғой, – деген әкім ди-
ванға жайғасты. Ішінен: – 
«Шіркін, айлығым шынында 

бес миллион теңге болса 
ғой? Артық етпейді», – 
деп ойлады. Ал әйелі 
ызыңдауын қоймады. 
Шынында, «Кедей бай 

болсам, бай құдай 
болсам!» – дейтінді баяғы 

бабаларымыз қалай дұрыс 
айтып кеткен еді?

– Айлығың өспесе, 
қарамағыңдағылар пара 

берсін. 
– Ойбай, атама, сотталып 

кететін жағдайым жоқ.
– Ойпырмай, а? Түк алмай жүргендей сөйлейсің ғой.
– Енді...Бұрын ептеп алдым.  
– Министрлер қанша алады екен?
– Әрине, менің айлығымнан көптеу.
– Министрге тимеген екенмін де?
– Қойшы енді. Пошташылар да жүр ғой, ештеңе де-

местен.
– Мен пошташының қатыны емес шығармын?
– Пошташының төменгі айлығы жетпіс мың теңге ғана. 
– Сен пошташы емес, облыс әкімісің ғой?
     Ал енді министрдің әйелі не дейді екен?
– Сен министр болғалы бір жарымай қойдық.
– Миллионнан аса айлық жетпей ме не? – деп ашуланды 

министр.
– Айлығың алты миллион болмай ма?
– Болса, қанекей! Кабинетіме билеп барып, үйге әндетіп 

қайтар едім!
– Қазір ақша деген жай сабан, құны кете берсе, бұдан 

да жаман.
– Енді қайтейін? Ішкеніміз алдымызда, ішпегеніміз 

артымызда ғой?
– Сол ішкеніміз бен ішпегеніміз неге анда, мұнда, сонда, 

ана жерде, мына жерде, ана жерде, мына жерде болмай-
ды?

– Тойымсыз қатын екенсің!
– Бюджеттен кеміруді де білмейсің!
– Сотталып жатқан министрлер аз ба? Пошташылар да 

жүр ғой, өлмей-ақ!
Мен пошташының қатыны емеспін, министрдің қатыны-

мын!
     Ал енді коррупцияға қарсы күрес бастығының әйелі 

не дейді екен?
– Айлығың қатып қалған екен де?
– Жібітейін деп пе едің?
– Айлығың өспейді екен де? Жарымай кеттік қой!
– Өспесе де, ақша деген былайша кеңірдектен келіп 

жатыр ғой.
– Бәрібір жетпейді.
– Жетпесе, желкесі үзілсін. Ызыңдай бермей, тыныштық 

берші?
– Қара уылдырық жейміз, қызыл балық жейміз, енді 

акуланың етін неге жемейміз? Киттің көзін ше?
– Мен антикор бастығымын, антикор!
–Жемқорлыққа қарсы күресе жүріп, жалмауыз бол! Аз 

асап жатырсың.
– Пошташылар да жүр өлмей!
– Мен пошташының қатыны емеспін! Антикордың 

қатынымын!
    Ал енді прокурордың әйелі не дейді екен?
– Айлығың құрысын!
– Не болып қалды? – деп сұрады прокурор.
– Айлығың ештеңеге жетпейді. Жарымай қойдық.
– Беретіндер беріп жатса да ма?
– Тұрақты емес қой.
–  Мен прокурормын! Тазалықты бақылаймын!
– Ойпырым-ай! Моншаға барып, жүрек тұсыңды таза-

лап жуып келе қойшы!
– Саған ештеңе жетпейді екен! Пошташылар да жүр ғой!
– Немене, пошташылар?
– Аз ғана айлыққа малданып!
– Мен пошташының қатыны емеспін! Облыс прокуроры-

ның әйелімін! Прокурордың!
   Ал енді соттың әйелі не дейді екен?
– Айлығың құрттап кеткен, кедейшіліктен құтылатын күн 

бар ма өзі? – деді әйелі бұртиып.
– Ойбай, құдайға шүкір десеңші? – деді сот.
– «Түрмеден құтыласың, сотталсаң, ұтыласың!» – деп 

ала бермейсің бе? Ала бер, ала бер, ала бер! – дегенде 
сот әйелінің аузын алақанымен жаба қойды. 

– Ойбай, айқайлама! Соттап жіберемін! Пошташыларға 
рақмет!

– Е?
– Айлығым аз демейді.
– Мен пошта бастығының әйелі емеспін, соттың қатыны-

мын, соттың!
  Ал енді пошташылар ше? Олар айтады: – «Дәрігер-

лердің, мұғалімдердің, басқалардың айлығын өсіріп 
жатыр, өсіріп жатыр, бізді ұмытып кете береді!» – деп 
жылайды. Олардың көз жасы көл, ал айлығы, шынында 
нөл! Сондықтан болар, Алматыдағы «Қазпошта» қызмет-
керлері «айлығымыз аз» деп наразылыққа шықты. По-
шташылардың айқайы жан ауыртады. Айтуларынша, 
еденді де өздері жуады екен. Өйткені мұрын сүртуге 
келмейтін аз айлыққа ешкім келмейді екен. Бірнеше 
қосалқы жұмыстар атқарса да, айлықтары «ауру» қалпын-
да көрінеді. Сыйақы деген ұстатпайтын көрінеді. Пошта 
қызметкері Ботагөз Қаңтарова: – «Жоспардың жағасынан 
алып, енді орындай бергенде жоспар әдейі көтеріліп 
кетеді. Компания басшылары осылай қулыққа барады», – 
дейді. Ал Мадияр Нұрсейітов (пошташы) айлығының аз 
екеніне, бар-жоғы 85 мыңдай ғана алатынын, демалыс жоқ 
екенін, тіпті мереке күндері де жұмыс істейтінін, ол күндер-
ге қосымша ақы төленбейтінін айтып, күрсініп салды.  
Масқара! Еден жуатындардың айлығы 18 мың теңге ғана 
екен! Шынында, айлық көтеретін ше-
неуніктер пошташыларды ұмытып кетіпті ғой! Скле-
роздар!

                                                                             
Мұхтар ШЕРІМ

30.09.2023 ж.

«Күле білу – 	мір, 
күлдіре білу – 	нер, 
күлкі болу – 	лім».

Сейіт Кенжеахметұлы

«Айқынның» 
сатиралық қосымшасы

№149

«Күлкінің жеңбейтін 
дұшпаны жоқ».

Бауыржан Момышұлы

«АРА» – ара болады,
шаққан жері жара болады».

Оспанхан Әубәкіровов

нің жеңбейтін
ны жоқ».

Бауыржан Момышұлы

«АРА» – ара болады,
шаққан жері жара болады».

Оспанхан Әуубәкіро

Қазір құдайға шүкір, қарызсыз 
адам жоқ. Рас-�тірігін қайдам, 
жұрттың бәрі банкке бір кісідей 
бережақ дейді ғой? Ауыл ауданға 
қарыз. Аудан облысқа, облыс рес-
публикаға қарыз. Ал республика 
шетелге шаш етектен қарыз екен. 
#йтеуір, бітпейтін қарыз. 

Біздің ауылда Қайрақбай деген 
кісі бар. %згенің затын алса, 
сіңіріп кетеді. Қанына сіңген 
жаман әдет. %ткен жылы банктен 
несие алып, енді ауданға т�бесін 
к�рсетпей ауылда бой тасалап 
жүр. Адамнан қашсаң да банктен 
құтыла алмайсың ғой...

– Қайырлы таң, біз сізді таба 
алмай жүр едік. Қайрақбай Берме-
генов деген сіз бе?

– Иә, мен, жайшылық па?
– Мен аудандық банктен келіп 

тұрмын. Банкіден бес жүз мың 
теңге несие алып па едіңіз?

Қайрақбай селк кете қалды. 
#йелі Оқтаугүлге «үйге жан адам 
кіргізбе» деп талай рет ескерткен 
еді. Оқтаугүл болса отын іздеп, 
тезек теруге қыр асыпты. Есік 
ашық қалыпты.

– Банк несие берді. Бірақ ол 
ақшаға қатын алдым, – деді ол.

– Не алсаң да шаруамыз жоқ, 
енді сол несиеңізді уақытында 
график бойынша қайтармайсыз 
ба?– деп банктен келген сары қыз 
шап ете қалды.

– Қайтару керек па еді? 
Айттым ғой, қатын алдым, үйлен-
дім. Осылай бойдақ жүре берем 
бе? #кемнен қалған қыруар мұра 
жоқ. Жасым болса қырыққа келді.

– Қызық адам екенсіз. Олай 
болса, үйіңді кепілдікке аламыз.

– Қарындас, қайдағы үй? Мен 
үйі бар адамға ұқсаймын ба? – деді 
Қайрақбай

– Ендеше жеріңді аламыз, – 
деп әлгі қыз қояр емес.

Талайды жер соқтырып жүрген 
Қайрақбайдың қалың беті бүлк 
етер емес.

– Менде жерде қайдан бол-
сын? Жерді қолы жеткендер ала-
ды, – деп тарқылдап күліп жіберді. 
Қарай г�р, біреуге қарыз болса да, 
жердің жақсысын қолы жеткен-
дер дің жекешелендіріп алғанын 
қайдан біледі-ай?! Осы Қайрақ-
байдың білмейтіні жоқ. Кімнің 

қалай байып, кімнің қызметте 
қа лай �скенін де біледі. Тіпті, 
қала дағы жемқорлардың да тізімін 
жатқа айтатын к�рінеді. Банктен 
келген сары қыз қадалған жерінен 
қан алғысы келіп тұр. Ол да айтқа-
нынан қайтар емес.

– Олай болса, алған әйеліңізді 
кепілдікке аламыз. Ауданға апа-
рып жабамыз.

– Алыңыз, бірақ алты ай бол-
ды, қатын т�сек-орнын арқалап 
т�ркініне кетіп қалды.

– Туу, сізге дауа жоқ екен. Он 
күн уақыт береміз, банктен алған 
қарызыңызды қайтарасыз. Қай-
тар майды екенсіз, басқаша с�йле-
се міз, – деп ауданнан келген қыз 
бақырып кетті.

Айқайды естіп к�ршісі %ңеш-
бай келді. Оның да Қайрақ байдан 
алажағы бар.

– #й, Қайрақбай, алған қары-
зыңды қашан қайтарасың?

– %й, береміз ғой, енді сен 
қа лып едің?

– Сенің беремін дегеніңе бес 
жыл болды, енді қашан бересің?

– %меке, мен саған бермеймін 
дедім бе?

– Жоқ, берем дедің...
– Онда неменеге келесің? Қай 

күні жағдайым түзеледі, сол күні 
қарызыңды қайтарамын.

– Құдай-ау, сенің жағдайың 
қашан түзеледі?

– Оны Үкімет біледі. Сен 
күнде-күнде келіп қарызыңды 
сұрай берсең, менің жағдайым 
қалай түзеледі? – деп қарап тұр. 
Мұндай адамдар жоғары жаққа да 
керек к�рінеді. Нағыз талант қой. 
Рас айтамын. Ұзынқұлақтың 
айтуынша, Қайрақбайды облысқа 
бір мекемеге жұмысқа шақырған 
деседі. Ауылдан алты қадам 
шықпаған Қайрақбай келіспеген 
к�рінеді. Қайрекең ол жаққа неге 
керек болды екен, а? Ит біліп па?..

– %ңешбай, маған қанша 
қарыз беріп едің? – деді түк 
болмағандай есінеп.

– Қарызыңды ұмыта бастадың 
ба? Үш жыз мың теңге..

– Айтпақшы, үш жүз мың 
теңгенің жартысын қарызды 
қайтарғанда жеңіл болсын деп 
құдама бердім, – деп Қайрақбай 
қойып қалды. %ңешбай шошып 
кетті.

– Құдасы несі? Қарызды саған 

берген жоқпын ба?– деді %мекең 
�кініп.

– Қарызды қайтарғанда жеңіл 
болсын дедім.

– Мен сенің құдаңды таны-
май мын ғой, не айтып тұрсың?

– Танымасаң, танысасың. Ол 
– �те керемет адам. Күй лі тұрады.

– Қайрақбай, қарызды 
саған бердім. Алған ақ шаң ды 
қайтар.

– Мен саған бермеймін 
дедім бе?

– Жоқ, берем дедің...
Е ң  б о л м а с а  « т о ч н о » 
беретін күніңді айтшы.

– Айта алмаймын. Бәлен күні 
беремін деп �тірікші болатын 
жайым жоқ. Менікі бір-ақ с�з, 
«беремін» десем, беремін.

– Қашан? Айтпақшы, сені 
авток�лік сатып алды деп естідім.

– Авток�лікте мүлдем шаруаң 
болмасын, оны �з ақшама алдым.

– Қайрақбай, астыңа ұялмай 
машина мінгенше, менің қары-
зым ды қайыр майсың ба?

– Сенің қарызың бар екен деп 
мен сонда қара жаяу жүруім керек 
пе? %ңешбай, сен тағы менің 
ашуыма тиіп тұрсың, ендеше 
қайтармаймын.

– Ойбай, кешір байқамай 
қалдым, қайтарам деп айтшы.

– Қайтармаймын.
– Қашан қайтарсаң да �зің 

біл, тек беремін деп айтшы, берем 
деші.

%ңешбай шошып кетт і . 
Қайрақбай ең болмаса «берем» 
десе, к�ңілі орнына түсетін 
сияқты.

– Жақсы, келістік, беремін.
– Тірі тұрғанда құлағыммен 

естіп кетейін, тек уақытын айтшы.
– Қырық жылдан кейін.
– Ойбай, тым ұзақ қой.
К�зі аларып құлап қала жазда-

ды. Саусақтарын санай бастады. 
%йткені %ңешбай биыл елу жасқа 
келді. Тоқсанға келгенше қарызы 
қолына тимейтін болды. Ал тоқ-
сан ға жетпесе ше? Қарызын сот-
пен �ндірейін десе, Қайрақ бай-
дың «қарыз алдым» деген қолхаты 
жоқ.

– %меке, қарызыңды мен 
қайтара алмасам, болашақта 
қырық жылдан кейін немерелерім, 
ш�берелерім қайтарады, – деп 
Қайрақбай шіреніп тұр.

– Ее, сонда бұл ақшаны мен 
к�ре алмайды екенмін ғой. Жа-
рай ды, ұрпақтарым алатын бол-
ды. Оған да шүкір, к�ндік.

– Айттым ғой, берем десем, 
беремін, – деді де, Қайрақбай 
үйіне зып етіп кіріп кетті.

#ттең, кедейшілік...
  

Нұрлыбек ЖҰБАТҚАН

�АРЫЗДАН �АШ�АН 
�АЙРА�БАЙ 

берген жоқпын ба?– деді %мекең 
�кініп.

– Қарызды қайтарғанда жеңіл 
болсын дедім.

– Мен сенің құдаңды таны-
май мын ғой, не айтып тұрсың?

– Танымасаң, танысасың. Ол 
– �те керемет адам. Күй лі тұрады.

– Қайрақбай, қарызды 
саған бердім. Алған ақ шаң ды 
қайтар.

– Мен саған бермеймін 
дедім бе?

– Жоқ, берем дедің...
Е ң  б о л м а с а  « т о ч н о » 
беретін күніңді айтшы.

– Айта алмаймын. Бәлен күні 

естіп кетейін, тек уақытын айтшы.
– Қырық жылдан кейін.

Ойбай тым ұзақ қой

Мен, тоғыз жасар балам және жетпісті 
алқымдаған шешем үшеуіміз Маңғыстау 
облысына сапарға шықтық. Жолымыз болды. 

Баратын жерімізге аман-есен жеттік. 
Балам:
– #ке, қарным ашты, – деп 

ауызы бұртиып қалды. Аптап 
ыстықта тамаққа да тәбет 

жоқ. Неше күннен бері 
мұздай қара суды к�шеде 
қотарып ішіп жүрміз. Содан 

жүрек жалғайтын жер іздедік. 
Қ а р с ы  а л д ы м ы з д а  і з д е г е н 

асханамыз тұр. Т�бесіне «халал» деп 
бадырайтып жазып қойыпты. 

Ішіне кірген бойда жүгірмегім 
сұрап жатыр

– #ке, «халал» деген не?
– Балам, ол  адал, �те таза деген 

мағынаны білдіреді.
Орындыққа жайғасқан бойда 

бір қыз жетіп келді.
– Ас болсын, не ішесіздер?

– Қызым, қандай тамағың бар? – 
деп шешем де с�зге араласты.

– Апа, бізде бәрі бар. Барлық 

тағам «халал» деп әлгі қыз зуылдап тұр.
    Біз таңдаған тағамдар алдымызға 

әкелінді. Қызарып піскен хош иісті самсаны 
к�ргенде кәдімгідей тамаққа тәбетіміз оянды. 
Балам айтпағанда, кәдімгідей ашығып 
қалыппыз. Адал асты енді жей бергенде бес 
қара шыбын, екі к�к шыбын ызыңдап жетіп 
келді. #лгі шыбындар �з үйлерінде жүргендей 
дастарқандағы тағамдардың үстіне жайғасып 
қонып алды. Бұл жерде бәрі халал, таза деп 
айтып ұлыма �тірікші болдым-ау деймін 
ішімнен.

Шешем беторамалымен қайта-қайта 
ұшырды.  #рі-берден соң ашуланған 
шыбындар тағы он шақты туыстарын ертіп 
әкеліп тамақ ішкізбеді. Сосын әлгі қызды 
шақырдым.

– Тағы бірдеңе жейсіздер ме? – деді ол.
– Айналайын, бізге мына шыбындар маза 

бермей жатыр, – дедім.
– Шыбындарың да халал ма? – деп шешем 

қойып қалды.
Қасымызда анадай жерде тамақ ішіп 

отырған екі адам күліп жіберді. 
Даяшы қыз қызарып кетті. 

Нұрлыбек ЖҰБАТҚАН

АДАЛ АСХАНА
Мен, тоғыз жасар балам

алқымдаған шешем үшеуім
облысына сапарға шықтық. Ж

Баратын жерімізге ам
Балам:
– #ке, қарны

ауызы бұртиып
ыстықта там

жоқ. Неше
мұздай қар
қотарып іші

жүрек жалғай
Қ а р с ы  а л д ы м

асханамыз тұр. Т�бес
бадырайтып жазып қ

Ішіне кірген бо
сұрап жатыр

– #ке, «халал»
– Балам, ол  ада

мағынаны білдіред
Орындыққа жа

бір қыз жетіп келді.
– Ас болсын, не і

– Қызым, қандай 
деп шешем де с�зге а

дейді:
– Осы сенің айлығың қа-

шан өседі? Жарымай 
өтетін болдық қой!

– Жетеді 
ғой.

– Бар 
болғаны 

бір мил-
лион, екі жүз мың теңге 

ғана аласың. Қазіргі 
қымбатшылық заманда 
осы да ақша ма?

– Айлықты мен өсірмей-
мін ғой, – деген әкім ди-
ванға жайғасты. Ішінен: – 
«Шіркін, айлығым шынында 

бес миллион теңге болса
ғой? Артық етпейді», –
деп ойлады. Ал әйелі
ызыңдауын қоймады. 
Шынында, «Кедей бай 

болсам, бай құдай 
болсам!» – дейтінді баяғы 

бабаларымыз қалай дұрыс 
айтып кеткен еді?

– Айлығың өспесе, 
қарамағыңдағылар пара 

берсін



15Өтірік соңғы модамен киінеді, оның жеке ательесі бар.Өтірік соңғы модамен киінеді, оның жеке ательесі бар.
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Тілазарды жжұмсасаң,
Азар да безерр.
Зығырданыңдды қайнатыпп,

Ығырыңды шшығарар.
***

Ойынға 
Мойын бұрыып,
Алаңдады.
Далаңдады.
Сыныпты әррең 
тәмамдады.
                ****
"Жақсы оқидды!" деп

Қызығасың.
Қызғанасыңң.
Іші күйгендеерр
Тұз жаласынн.

****
Ұйқысының
Ұйқы-тұйұққысы шығыпп,
Жанарына жжас 
тығылыптыы.
Жас тығылғған себебі-
Жастықта жатып 
бастырылығғыпты.
0згені шағыыстырып,

КҮЛКІ 

КЕРУЕНІ

0зі білінбеді.
0секшіге 1кпеллеп,
К1зім ілінбеді.

****
Албасты басқыыр қасқыр
Қалың қойды ыықтырды.
Ықтырғанын кк1ріп,
Т1бе шашым ттік тұрды.

****
Күн батып,
Қас қарайды.
Қас қарая к1рссетті
Аспан айды.
Мәдиге 

4ли кеп,
Ойнағаны ғаниибет.
Мәди мен
4лиге
Ғани кеп,
Қосылса қалар зар илеп.

****
Сара апайдың
Сары шалы,
Самсаны
Шайнай алмайй шаршады.
пер демей үш еетік,
Бір етікті місее тұт.

Бір ағайды
Танығыңқырамадым.
Танығыңқырамағанымма
Жабырқағыңқырадымм.

****
Сатыр-сұтыр,
Тақыр- тұқырға
Бір сәт
Таңырқап тұрсақ.
Бытырадай бықпыртт қып,
Соққан екен бұршақ.

Бейқамға не айтам?
Не айтсам да бейқам.

****
Бір пәнді ғана
Жақсы оқитын Нұрттанды,
Жұрт алды дей алмааймыз.

****
Дәу қарға
Тауларға қонбайды.
Тауларға қонбайтынн
Дәу қарғаға дау бар мма?

ЖАТЫПАТАР ЖАҢЫЛТПАШ

Қашқын 
қажы 

Кеше бір танысым 
Қажылыққа аттанды.
«Жаратқанның алдындағы 
Қарызымды �теймін» деп,
�жептәуір мақтанды.

Ол кеткен соң сапарға
Іздеп келді т�рт адам.
Оғы болмай атарға,
Келіпті олар 
Сайлап барлық арызын,
Назарға алып әр ізін.
С�йтсек, әлгі пақырың
Қашқын болып жүр екен,
Елдің бермей қарызын.
�лгі т�ртеу шаршаған,
«Дейді мүлдем қажыдық.
Кеткен шығар ол бізден,
Құтқарар деп қажылық». 

Қазір жылпос танысым.  
Қажы болып оралған. 
�лі қашып жүр бірақ,
Сол сорлы т�рт адамнан.

Олжас ҚАСЫМ  

Қалада бір ерекше орталық ашылыпты. 
Яғни, адамның мінезін-құлқын анықтап, 
жазып береді екен. Қазір кімде оңған 
мінез бар дейсің?     

С�з к�термейді, қаны бетіне 
шабады. Жұмыр жұдырығын 
ала жүгіреді. 

Ж а ң а л ы қ  е с т і с е к 
кезекке тұра қалатын 
санаға сіңген әдетіміз 
ғой. 

Орталыққа барсам, 
адам едәуір жиналып 

қалыпты. Ауылда тұра тын К�лқамыс дейтін 
жеңгем бар еді, ол да еңгезердей болып 
кезек күтіп тұр. Оның мінезін орталыққа 
келмей-ақ мен айтып бере аламын. 
Ағамыздың шашын ағартқан осы кісі. 
Таңертеңнен үй жағалап шай ішіп, �сек 
айтқаннан басқа ша руасы жоқ. Үйіне түнеп 
шығуға ғана келеді.

 – Келесі кім? – деді орталықта жұмыс 
істейтін жас қыз.

 – Мен, – деп К�лқамыс жеңгем алдына 
жетіп барды. �лгі қыз бір затты басына 
кигізді де, тетікті басып қалды. Жеңгем селк 
ете қалды. Компьютерден қағаз басылып 
шыға бастады.

 – Сіздің мінезіңіз «ешкі мінез ді» екен, 
– деп теріліп шықты. Жеңгем қызарып 
кетті. Ол «батыр мінезді» деп ойла ған болу 
керек. Қабағы түсіп, ерні салбырап кетті. 
Қағазды бір бүк теді де, орталықтан тайып 
тұрды.

 Келесі болып ау дан ның беткеұстар 
ақы ны келді. Бұл енді �леңді жаз ғанда 
қатырады. «Елім, Отаным, Же рім», – дейді. 
�йтеуір, жазғандары газет бетінен түспейді. 

– Аты-ж�ніңіз кім аға? – деді жаңағы 
қыз.

 – Айтқышбек Жазғышбеков.
 – Кәсібіңіз?
 – Ақынмын...
 – Жарайды, мынаны басыңыз ға киіңіз 

де, қозғалмаңыз. Компью тер к�пке дейін 
үнсіз қалды. Ақын дардың мінезін анықтау 
қиын-ау деймін, озық техникада ұзақ ой-
лан ды. Ақыры қағазды басып шығара 
бастады.

 – Сіздің мінезіңіз «қорқақ қоян» деп 
қойып қалды.

Арқалы ақынымыз шошып кетті.            
 – Бұл қалай? Дұрыс емес, менің 

мінезімді батыр, арыстан жүрек деп жазу 
керек. Мен халқым үшін туған жанмын, – 
деп орталықтың ішін у-шу қылды. 

 – �й, шырағым,  – деді бір қария, 
–  сен неге соншама шатақ шығарып 
тұрсың?

 – Енді әжей, бұл әділдік емес 
қой,

 – �ділдікті техникадан емес, 
биліктен сұра, – деді. Орталық үнсіз 

қалды.
 – Менің намысым бар, – деп 

Айтқышбек те қояр емес.
 – Немене, бізде намыс жоқ деп кім 

айтты? Сенен бұрын бұл орта лыққа бірінші 
мен келгем, маған «түлкі мінезсің» деп 
жазып берді.  Бұл – техника. Кімге 
�кпелейсің?..

Айтқышбек бірдеңе түсінген болу 
керек, мінез туралы анықта масын алып 
шығып кетті. Бір кезде ербеңдеп аудан әкімі 
Талтаңбай да келе қалды.

 Ол кезекке де қараған жоқ.
 – Сәлеметсіз бе, қарындас, асығыс 

едім, менің мінезім туралы анықтама бере 
қойыңызшы, – деп әкім сызыла қалды. 

 – Аты-ж�ніңіз кім болады? – деді әлгі 
қыз. Аудан әкімінің беті шымырлап кетті. 
Қаршадай қыз ел ағасын танымай тұр. 
Бұдан �ткен қорлық бар ма?

–Талтаңбай Салпаңбаев деген аудан 
әкімі мен боламын, – деп қаттырақ қойып 
қалды. 

 – Жақсы, қош келіпсіз, қазір, шамалы 
күтіңіз. Компьютер к�п күттірмеді. 

Зыр еткізіп анықтаманы шы ғарып 
берді.

 – Сіздің мінезіңіз «комбайн» сияқты 
депті техника. Талтаңбай ойланып қалды. 
Т ү к к е  т ү с і н б е й  қ а л д ы .  Қ а ғ а з д ы 
к�зілдірігімен қайта-қайта қарады.

 – Сонда қалай? Комбайн, мен тірі жан 
емеспін бе, қызық екен, – деді таңырқап. 
Ол ештеңе деместен, артына қарамай зытып 
кетті. Бір әйел сол арада комбайн ның 
шешуін айтты.

 – Комбайн дегені ауданның бар 
қаражатын, мал-мүлкін жұта береді, жұта 
береді дегені ғой, – деді. Кейбіреулер оның 
с�зін дұрыс десе, кейбіреулер жоққа 
шығарып жатыр. Кезек маған кел ді. Айып 
болмаса, бірінші �зім туралы айтайыншы. 
Мен бір мекемеде директормын. Мекеме-
нің басым б�лігі жасы келген зейнеткерлер. 
Оларды жұмыстан шығару керек деп 
бұйрық шығара мын. Ертеңіне жоғарыдан 
біреулер қоңырау шалады да, бұйрығым 
�згеріп, құйрығым қызарып кетеді. 
Мекемеге бірдеңе сатып алайын десем, 
жалтақ-жалтақ етіп әркім нен сұрай беремін. 
Қызметкер лерімнің еңбек ақысына 
үстемеақы қосамын деймін де, кейін 
орындай алмай қаламын. 9тірік уәдені жи-
на лыс сайын үйіп- т�гемін. Қазақ ша білсем 
де, орысша ойланамын. Үйде бәрі толып 
тұрса да кедейлене беремін. Ай сайын әр 
банктен кредит алғанды қатты ұнатамын. 
Ағайын-туыс, жора-жолдастың бәріне 
қарызбын. Сонымен не керек, басыма әлгі 
қорапты кигізді. Компьютер ызыңдап тұр. 
Менің жүрегім қобалжып кетті. Бір кезде  
қағаз  да  басылып шықты.  Қағазға 
тостағандай етіп сенің мінезің «Қазақ стан 
сияқты» депті. Мен қуа нып кеттім. Бұл 
керемет қой. Мен �з елімді шын сүйемін. 
Пат риотпын, – деп айқайлап жібердім. Бір 
ақсақалды қария басын шай қады.

 – Шырағым, сен түк түсінбедің, ойлан, 
– деді.

Мен сол қағазды ұстап әлі ойланып 
жүрмін...

Нұрлыбек ЖҰбАТҚАН

 Бала күнімізде  к�рген үнді киносының бірінен 
сол елдің әлемге аты әйгілі әртісі  Радж Капур  
шырқайтын әуен бар-тын.

...Американнан етігім бар,
Ағылшыннан  телпегім,
Француздан темекім бар,
Менің �зім үндімін, – деген. 
Сол айтқандай, тәуелсіздіктің, әм �ркениеттің 

арқасында ұзақ жыл моторы от алмай қалған еліміз 
қазір гүрілдеп тұр. Гүрілдейтін себебі бізде 
шетелдіктермен байланыс мықты. Мықты болатын 
себебі бізді щетелдіктер басқарады. Кім басқарса, сол 
жақтың �німі бізді жаулап алады. Біз де  содан соң  бір 
кездегі үнділіктер сияқты ән шырқайтын болдық.

 Тері тоным  түріктерден, 
 Немістерден к�лік мінгем, 
Қытайлардан қатық ішіп,
9збектерден �рік   жегем. 
Түріктер мен қытайлықтардың кәкір-шүкір 

сабақты жіп  инесінен бастап  «жоғары сапалы» 
фирмалық белгісін басқан авток�ліктеріне дейін  
қазақстандықтардың сауда  нүктелерін  билеп тұр. Туу,  
нені айтып кеттім. Бұл с�з емес с�з.  Оны қойшы.  
Бәріне ет үйренді. 

Қазір  алпауыттай Қазақстан қазынасының басына 
шетелдік �кілдер келсе құшақ жая қарсы алатын 
болдық. Мәселен, Астанада қаптаған құрылыс жүріп 
жатыр. Атырауда мұнай бұрғылануда. Қарағандыда  
к�мір қазылуда. Соларды басқарып отырған кімдер? 
Жезқазғанның мысын ше? Іштерің біліп отыр ғой. 
Тағысын тағы, тере берсең, ішің қыжылдайды.

Шұрайлы жердің, мұнайлы жердің, �мірлі, к�мірлі  
жердің тізгінін ұстап  отырған  ұлтымыз емес, кәріс, 
ағылшын, үнді, түрік, т.б.  �йтеуір, қалталы 
шетелдіктер. Ақша жүреді-ау деген жерді солар қайдан 
біледі? 

Жақында біздің цемент шығаратын  зауытқа да туу 
қиырдағы Лондоннан бір ағылшын  бастық боп келді. 
9зіміздің қазақтар бастық болуға жарамай қалған ғой. 
Аттай  алты жыл АО болып жүрген мекеме екі жыл 
бұрын ЗАО болған. Осылардың АО-сында да, ЗАО-
сында да шаруамыз қанша. Бізге жылы орнымызды 
суытпай,  айлығымызды   ай сайын алып тұрсақ 
болғаны дедік. Бәрібір бізбен ешкім санасып жатқан 
жоқ. Сол  цементті нанша илеп жатқан қара қазақтар 
нені біліп жарытар деген шығар.

Сол ЗАО цемент зауытына бастық болған 
ағылшынның  бірінші орынбасары жарықтық 
қазақтан шыққан орыс еді. Тайлы-таяғымызды  
қалдырмай  жинап алды да:

–Так, біліп отырсыздар, о чем идет разговор, – деп 
бір тоқтап қойды. Біз мектеп партасындағы оқушылар 
сияқты қолымызды алдымызға қойып,  тыңдай бердік. 
Қырп етпейміз. Екі к�зіміз  орынбасарда.  

– Раньше казак тилі, казак тилі говорили. 
Оказывается далеко не пойдем, казак тилимен. Жизнь 
показывает и доказывает, – деп бізге қарады. Жұрт 
үнсіз. Ол әрмен с�зін жалғастырды.

– Даже бұрынғы  Елбасымыз да, қазіргі 
Президентіміз де   шетелдик тилді билу кирек деп 
отыр. Вот теперь нам пора.   Бариңизге ескертем. 
Создикті окиык, или нанимать етиңіздер учителді. 
Нам теперь англиийский языкты билу керек. А кто не 
хочеть,  пусть подумает.   Его заменит сможем...

Бұл қорқытқаны.
– Алдыңғы жақтағы жас қыздар да бір-біріне 

басын қоса қалды. Сыбырласып жатыр. Шамасы  «чем 
қазақша, пуст ағылшынша» деп жатыр ма, кім білсін.

Сол күні Жапақ үйге басын салбыратып келді.  
Шайын ішті. Сосын әншейінде ағылшын тілінде 
с�йлегіш  қызын қасына шақырды. 

– Қызым,  сен енді  маған ағылшын тілін үйрет. 
С�йтті де, бүгінгі жұмыстағы болған жағдайды 
түсіндірді.

– Ой, пап, конечно, помогу, но трудно будеть сізге. 
Бірақ конечно стараться етсеңіз, все будет, О, кей!  
– деп қызы әкесіне қолдау к�рсете кетті.

– Ассалаумағалейкум? – дегенді ағылшынша 
қалай айтады?

– Пап, ондай амандасу жоқ.. Наверно «Привет!» 
или «Здраствуй!» деп амандасуға болады. Ағылшынша 
Hello! дейсіз. Эл-Лоу, Эл-лоу!

– Содан соң «Осы саған Қазақстанға келіп нең 
бар?» – дегенді  үйретші, оның  айтылуы тек жай 
сұраулы с�йлем сияқты болмасын, мынадай, кейіген 
сияқты екпінді болатын болсын. Осыны  маған  жазып 
бер, тілім келгенше жаттайын.

–Ну, пап, мұндай с�з сізге не керек? Қызметіңізге 
қатысты с�зді үйрену керек  емес пе? 

 – Қызым, үйрет дедім бе, менен ешнәрсе сұрама, 
үйрет! Мен үлкен бір службаны басқарамын. Прямой 
ағылшын бастыққа бара қалсам, бәрін де білуім керек. 
Мен саған к�п с�з үйрет дегенім жоқ қой. Бір-ақ с�з! 
Маған қажеті осы! – деп  қырсыққан  Жапақ қызына 
алара қарады. �кесінің сырын білетін  қызы:

– What  have  you lost in Kazakhztan? – дейсіз. (Уат 
Һавю  лост ин Казахстан)  Былайынша ниет қылмайды 
екен ғой  жұрт, «тоқпақ мықты болса, темір қазық 
жерге кіреді» деген.  Жұмыстағылар  ағылшынша 
күнде бір с�з жаттап, бір-бірімен ағылшын  тілімен 
амандасып, «тән кю веримачты»  зуылдатты.

Бір күні ойламаған жерден автобазадан түнгі 
кезектегі  бір шопыр  машинамен электр бағанасына 
соғылып, �зі жарақат алып,  бүкіл мекемеде қуат к�зі  
болмай, ЧП болды. Жапақты   ағылшын бастық тез 
келсін деп шақыртыпты. Жапақ келді.

Тілмаш дегбірсізденіп күтіп тұр екен, «сіздің 
службадағы түнгі ЧП-ны бастық сізден ауызба-ауыз 
�зі сұрап білгісі келеді. Тез, тездетсеңізші», – деп 
тызылдап қарсы алды.  

Жапақ болса сасатын емес. Тілмаш екеуі ағылшын   
бастықтың кабинеті алдына келді.

– Үсті-басыңызды сәл түзеп, айнаға қарап, сәл  
шашыңызды түзеңіз, – деді  алдындағы хатшы қыз.

– Қазір, ағылшын тілінде амандасыңыз. Тапсырма 
берілді, служба бастықтарына. Үйренген шығарсыз, 
– деп бір қойды Тілмаш та қосарлана.

Жапақ ішке кірген соң  т�рдегі к�зілдірікті 
ағылшын бастыққа адымдай басты. 

Тілмаш:
– Ойбай-ау, аға, ағылшын тілінде амандасуды 

бастасаңызшы тез. «Эл-лоу!» десеңізші. Бастай беріңіз  
деймін, – деп қапталдаса сыбырлауын қояр емес.

–Ас-са-лау-ма-ғал-ей-кум,  мырза!  – деп Жапақ  
т�рдегі бастыққа  оң қолын ұсынды.  Бұлайша 
амандасуды бұрын  естімеген  ағылшын бастық  
орнынан атып тұрып;

 – А-а. Сы...сы-сса-кум, – деп барып �зінің эл-
лоуына басты. Тілмаш ортада. Ағылшыншалап  
жалпақтап бастыққа бір нәрсені  түсіндіріп жатыр. 
Жапақ ол айтқандарды түсінген жоқ. Бірақ  Жапақтың 
ұққаны ағылшын бастық бұған оң райда қарап тұрған 
сияқты. «Гуд», «гуд», – деп басын изей бастады. Содан 
соң Тілмаш Жапаққа былай деді.

Аға, сіздердегі шопырлар жоғары білімді ме? – деп 
сұрап жатыр. Түндегі ЧП-ға байланысты, – деді.  
Жапақтың к�зі шытынап кетті.

– Ай, бұл не не айтып отыр �зі? Қайдағы жоғары 
білімді?! Жоғары білімді болса, шопыр  боп істеп несі 
бар автобазада?! Отырмай ма анау креслолардың 
бірінде.

– Бізде Англияда  бәрі де жоғары білімді дейді. 
Сіздердің шопырлардың жоғары білімі жоқ болған 
соң түндегідей ЧП болды деп отыр. Оларды 
аттестациядан �ткізу керек дейді, – деді арадағы 
тілмаш.

Осы жерде Жапақ шыдамады. Басындағы 
қалпағын уыстап тұр еді. Қалпақты жерге атып  бір 
ұрды. С�йтті де:

9й, әкеңнің аузын!  Тілімізді бұрып �лдік қой 
әкеңнің... Бұл үшін мені қазір соттатып жіберсеңдер 

де. Ендеше барсын Англиясына. Осыны аударып айт, 
– деді Тілмашқа. С�йтті  де, ағылшын бастыққа қарап:

– Уат Һавю  лост ин Казахстан?! – деп (What  have  
you lost in Kazakhztan?!) к�зін одан сайын ежірейтті 
Жапақ. Тілмаштың да, ағылшынның к�зі жыпылықтап 
кетті. Жапақтан мұны күтпеген тілмаш  мүлде  сасып  
қалды.

– 9й, ағасы, бұлай қатты кетпесеңізші. Бүйтуге 
болмайды ғой, – дей беріп,  ағылшын бастыққа  
қайтадан жалпақтап, Жапақтың с�зін �згертіп 
жеткізді:

 – Шопырлардың бәріне  оқыңдар, жоғары білім 
алыңдар деп айтыпты. Соған күйініп тұр. Кейбір 
қазақтар осындай горячий. Сіз кешіріңіз, ренжімеңіз, 
эмоцияға беріліп кеткеніне, – деп жуып-шайды. 

– Ағылшын тілін біліп тұр ғой, – деді бастық.
–Иә, бізде білетіндер бар.. Сіз келген соң бәріне 

үйреніңдер деп тапсырма берілді,  – деді тілмаш 
жарамсақтанған күйде.

–Қажет с�здерді біледі, – деп айтыңыз деп түзетті  
ағылшын.

Бұл  оқиға түнгі ЧП-дан да жаман  ЧП болды. 
Ағылшынның бірінші орынбасары зауыттың  басқарма 
бастықтарын  жинап:

– Жапақ Қатапович  ұлтшылдығын к�рсетті. Оны 
біз жұмыстан  шығарамыз. Енді қалғандарыңа ескерту 
– ешқайсысың Жапақты қайталаушы болмаңдар! –
деп қатаң ескертті. 

Содан соң ағылшын бастыққа келіп Жапақты 
бүгінгі с�зі үшін жұмыстан шығаратынын айтқан.

– Керісінше,  оны шығармайсың! Бізде ағылшын-
дар да әділ айтатын адам, тура бетке айтады. Ол 
ешкімнен қорыққан жоқ, тура �зіме бетіме айтты. Мен 
түсіндім. Алдағы уақытта  Жапақтай адамдарға  ғана 
жұмысты сеніп тапсырамын – депті ағылшын бастық.

– Бізді жерге қараттың, халықаралық  қатынасқа 
зияныңды тигіздің. Боқтау с�з айтыпсың. Енді �з 
еркіңмен шығуға  �тінішіңді жаз!, –деп бұрқылдаған  
бірінші зам  бұдан кейін жым болды.  

Кейіннен ағылшын бастық қазақ тілінің тілмашын 
жалдап, мекемедегілермен  «Ассалаумағалейкум» деп 
амандасуды, тағы да басқа �з қызметіне қатысты 
с�здерді  іріктеп алып,  қазақ тілін  үйреніп жүр деген 
с�з зауыттағыларға  тарап кетті. Біз, қазақтар, талап 
етпейді екенбіз �з тілімізді үйренуге.Талап етсек, бәрі 
де басқаша шешімін табады екен ғой.

Ағылшын бастықтың  наурыздағы мерекелік 
дастарқанымызға қатысып, қойдың басы мен қазы-
қарта  жегендегісін  айтсайшы. Таңдайын қағып, к�л-
к�сір  қазақы дастарқанға аузын ашты да қалды.  
«Гудын» қойып, «Жакси-жаксиға» тілі  еш  күрмелмей-
ақ келді. Ағылшынның  бұл ісіне бүйрегіміз бүлкілдеп  
соға бастаған-ды. Бір жыл толды ма, толмады ма, ол 
кенеттен ғайып болып, еліне кетті. 

Енді бізге  неміс ұлтының  азаматы бастық 
болайын деп жатыр. Баяғыда бір жеңгеміз «Үйренгенің 
�зіңе жақсы, істегенің маған жақсы» деп қайынсіңлісін  
үй ішінің барлық жұмысына жұмсай береді екен. 
Сондай-ақ, шетелдіктердің  бастық болуының 
арқасында аман болсақ,  су жаңа Қазақстанымызда, 
тәуелсіз елімізде  тәуелді болып әлі  талай шет тілін 
үйренетін шығармыз.  Міне, біздегі  �ркениет! 

    Ағылшын бастыққа түнгі ЧП жасап, қазақ тілін 
құрметтеуді  үйретіп едік. Енді келетін неміс бастыққа 
да бір түнгі ЧП керек-ау деп  ойлап жүрміз.

                 
�ріс ЯШҮКІРҚЫЗЫ     
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МЕРГЕНДЕР МАҚТАНЫШЫМЫЗҒА 
АЙНАЛДЫ

Бұл бәсекеде күтпеген жеңістер күн-
  нен күнге к�беюде. Спорт сарап-

шы лары, алтынды бокстан аламыз деп 
ой ласа да, ел еншісіндегі үш алтын медаль-
ді мергендер сыйлады. Алғашқы алтынның 
қоржынымызға қалай түскенін газетіміздің 
�ткен н�мірінде айтқанбыз. Ал екінші 
алтын медальді 10 метр қашықтықтан 
жыл   жымалы нысанаға оқ ату сайысында 

қа зақтың мерген қызы Зухра Ерназарова 
иел енді. Жекелей сында 18 жастағы Зухра 
қар сыластарынан оқ бойы озып шықты. 
Отан дасымыз 500 ұпай жинап, Солтүстік 
Ко реяның екі бірдей мергенінен асып 
түс ті. Айта кету керек, Зухра осы жылы 
Оң түс тік Корея елінде �ткен жас�спірімдер 
ара с ындағы әлем чемпионатында да ал-
тын медаль иеленген болатын. 

Ал 3сем Орынбай мен Эдуард Ещенко 
стенд тік ату турнирінің аралас жұптық 
сайы сында ел қоржынына үшінші алтын 
ме дальды салды. «Скит» жаттығуының 
фи    налында қазақстандықтар Кувейттен 
кел ген қарсыластарынан озық болды. Қо-
рытынды есеп – 40:35. Бұл – 3сем Орын-
бай дың Азия ойындарындағы екінші ал-
тыны. Ол бұған дейін командаластары Зоя 
Кравченко, Ольга Панаринадамен бірге 
«скит» жаттығуында алғашқы алтын ме-
даль жеңіп алып, Азия ойындарының 
ре     кордын орнатқан болатын. Ал жекелей 
сын да 3сем Орынбай қола жүлдеге ие 
бол  ды.

 – Біздің мергендер тағы да керемет 
нә   тиже к�рсетті. Спортшыларды, жан-
күйер лерді және команданың жаттық-
тыру шылар штабын осы жеңіспен құттық-
тай мын. Бүкіл ел мергендерімізбен мақта-
на ды. Бұл жеңіс мыңдаған қазақстандық 
жет кіншектерді осы спорт түрімен айна-
лысуға шабыттандыратынына сенімді-
мін, – деді Туризм және спорт министрі 
Ермек Маржықпаев. 

ҚОЛАНЫҢ ҚАТАРЫ  ТОЛЫҚТЫ

Медальдар арасында қоланың қа-
тары к�п, дегенмен ол әртүрлі 

спорт түрлерінен келіп түсуде. Айталық, 
Жа   рыстың т�ртінші күні суға жүзуден 
3діл бек Мусин екі бірдей қола жүлде ал-
ды. Қазақстандық спортшы 100 метрге, 50 
метрге butterfl y әдісімен жүзуде 51.98 уа-
қыт к�рсеткішімен үшінші болып келді. 
Ол аталған сайыс түрінде еліміздің атынан 
жал ғыз �зі сынға түсті. К�п уақыт �тпей, 
ушу-саньда сайысы бойынша Ұлттық 
құра ма мүшесі Аян Тұрсын да қола жүл-
дегер атанды. 52 келіге дейінгі салмақтың 
жар тылай финалында отандасымыз жарыс 
қожайыны Юэяо Лиге есе жіберді. Айта 
ке тейік, қытайдың ұлттық спорты – ушу-
дың саньда түрі Азия ойындарының бағ-
дар  ламасында 1998 жылдан (ерлер) бар. 
3йелдердің бәсекесі 2010 жылы қосылды. 
3йел дер екі салмақ (52, 60), ерлер бес сал-
мақта (56, 60, 65, 70, 75) жүлделерді сарап-
қа салады.

Жарыстың бесінші күні жағажай во-
лей болынан ерлер құрамасы мен таэк вон-
до құрамасының �кілдері Жансель Дениз 
(67 келіден жоғары) бен Смайыл Дүйсебай 
(80 келіден жоғары) бірінен соң бірі жеңіс 
тұ ғырының үшінші сатысына к�терілді. 
Ж а ғажайшылар үшінші орын үшін кезде-
су де Иранды 2:0 есебімен ұтты. Таэквон-
до шылар жартылай финалға �тіп, �кініш-
ке қа рай онда жеңіліс тапты. Алайда 1/2 
фи  налға шығу олар үшін қола жүлдеге 
ке  піл дік берді.

– Жоспарым орындалды дей ал май-
мын. Бабымда болдым, алтын аламын деп 
ке ліп едім. Енді амал жоқ, Париж Олим-
пиа дасына жолдама жеңіп алуымыз керек. 

Со ған жұмыс істейміз, – деді жарыс соңын-
да Жансель Дениз. 

Айта кету керек, Жансель Дениз 2018 
жы лы Индонезияда �ткен Азия ойын-
дары ның күміс жүлдегері атанған.

Жеңісті жолды гимнаст Нариман Құр-
ба нов жалғастырды. Бұған дейін спорттық 
гим настикадан әлем кубогі кезеңдерінің 
жеңімпазы болған спортшы ат үстіндегі 
жат тығудың финалдық сатысында сынға 
түс ті. Нәтижесінде, 15.100 балл жинап, 

үшін ші орынға тұрақтады. Бұл жарыста 
бас жүлде Тайбэйден келген Чин-Кай Лиге 
бұйыр са, екінші орынға жапониялық Рето 
Цумароға жайғасты. 

Кеше Аян Бейсенбаев триатлоннан 
қо ла медаль иеленді. Бейсенбаев-

тың жүзуден 1 500 метрді бағындырып, 
ве   лоэтаппен 40 шақырым жүріп �тіп, 10 
ша қырым жүгіріп шыққандағы уақыты 
– 1:52:25. Байрақты бәсекеде алтын ме-
даль ді жапондық спортшы Кенжи Ненер 
(1:50:54) алды, сондай-ақ күміс медаль да 
Жапониядан келген спортшы Макого 
Ода кураға (1:51:49) бұйырды.

БОКСШЫЛАРҒА БАҚ БҰЙЫРА МА?
Ал боксшы Сағындық Тоғамбай жар-

ты лай финалда бақ сынайтын болады. 
Қа зақстандық боксшы 92 келіге дейінгі 
сал мақта ирандық Туфан Шарифимен 
жұ дырықтасты. Сағындық қарсыласын 
бірін ші раундта-ақ ұрып құлатып, жар ты-
лай финалға жолдама алды. Осылайша, ол 

қа зіргі сәттегі нәтижесімен кем дегенде 
қо ла медаль алады.

Кеше күндізгі сессияда рингке шыққан 
екі босшымыз жеңіліп қалды. Екі дүркін 
әлем чемпионы Назым Қызайбай 50 келіге 
дейінгі салмақта ширек финалда күтпеген 
жер ден моңғолиялық Есугэн Оюунцэцэгке 
жол берді. С�йтіп, Назым жүлдесіз қалды. 
Сондай-ақ биылғы әлем чемпионы Нұр-
бек Оралбай 80 келіге дейінгі салмақта 
қы тайлық Тоқтарбек Таңатқанға т�реші-
лер шешімімен есе жіберді. 3лем бірін ші-
лігінің финалында Нұрбек Тоқтарбекті 
жең ген еді. 

К�пшілік күткен боксшы Сәкен 
Би босынов пен �збекстандық Ха-

сан бай Дусматовтың жекпе-жегі де біздің 
пай дамызға шешілмеді. 

Ал 71 келі салмақта шаршы алаңға 
шық қан Бокстан Қазақстан құрамасының 
ка питаны Асланбек Шымбергенов �те 
қиын кездесуде жергілікті қытайлық 
спорт шыны ұтты. Алдағы күндері Азия 
ойын дарындағы тартысты бәсеке әлі де 
қы за түсері с�зсіз. 

К)ктем ҚАРҚЫН

СҰРМЕРГЕНДЕР 
СҮРІНБЕЙ КЕЛЕДІ

Азия ойындарыны алтыншы жарыс к�ні де ая�талды. �азір ел ��ра-
масыны еншісінде 23 медаль (3 алтын, 3 к�міс, 17 �ола) бар. Осылайша, 
�аза�стан медальдар кестесінде 12-орыннан 11-орын�а табан тіреді. 

Кезекшi редакторлар –
Айдана НҰРМҰХАН,
Жанель ҚҰТТЫБАЙ

Көктем ҚАРҚЫН

3сел Сабыржанқызының порт рет-
тері жастар арасында кеңінен та-

ны мал. Ол Бауыржан Момышұлы, Ба тыр-
хан Шүкенов, Геннадий Головкин сияқты 
ел мақтаныштарының суретін салу арқылы 
к�п шіліктің жүрегіне жол тапты. 

Сондай-ақ 3сел 5 жылдан бері ги пер-
реализм жанрында шеберлігін шыңдап 
ке леді. Гиперреализм – нысанды фо тореа-
ли зацияға негізделген сурет салу мен мү-
сін деудің стилі. Гиперреализм АҚШ-та ХХ 
ға сырдың ортасында пайда болды, басты 
мақсаты – шын бейнені, ақиқатты к�рсету. 
Се бебі фото сияқты қанық суреттерге деген 
сұ раныс жоғары. Үнемі шеберлігін шың-
дау ға құмар суретші жақында алты қарын-
да ш пен бір уақытта алты адамның порт ре тін 
салып, к�рермендерін тағы бір рет таң   -
ғалдырды. 

– Иә, мен кәсіби білімі бар суретшімін. 
14 жыл бойы кескіндеме бойынша білім 
ал дым. Маған гиперреализм бағыты бойын-
ша сурет салу қатты ұнайды. Дәл осы ба-
ғытты Қазақстанда алғашқылардың бірі 
бо  лып дамытқым келді, �йткені тікелей 
осы жанрда сурет салатын маман елімізде 
бол  ған жоқ. Сондықтан да бұл жолда �те 
ұзақ іздендім. Гиперреализм бағытында 
к�п  т еген суреттер сала бастадым. Содан 
кейін тапсырыстар да түсетін болды. 2021 
жылдан бастап әлеуметтік желіде белсенді 
түр де блог жүргіздім. 3ртүрлі техникамен 
су рет салғанымды видеоға түсіріп, жария-
лап отырдым. Vз блогымда машинаның 

– К�рменің идеясы бастапқыда дала 
әйе лінің батыл бейнесін к�рсету болды 
жә не біз қоғам тани бермейтін әйелдердің 
бей нелерін к�рсетеміз деп шештік. Мы са-
лы, Томиристі, 3лия Молдағұлованы бар-
лы ғы біледі. Бірақ бізде ұмытылған батыр 
қыз дарымыз қаншама? Мысалы, Гауһар 
батырды, Айбике батырды, Сүйімбике мен 
Бо пайды к�п адам танымайды. Мен жас-
тар ға қазақтың ұмыт болған батыр қыз да-
рын, тарихымыздағы мықты әйел образ да-
рын к�рсеткім келді. Себебі батыр аналары-
мыз дың рухы ешқашан �шпеген, олар 
Ота ны үшін күрескен, – дейді кейіпкеріміз. 

Иә, к�рмеге ұмыт болған батыр қыз-
дар дың портреттері қойылыпты. 

Кі лем бетіне бейнеленген кейіпкерлердің 
об раздары да ерекше. Тап бір шынайы 
�мір дегідей. Портреттердің барлығын 
бірік тіріп тұрған – батырлық пен ерлік. Бір 
қы зығы, суретшілігімен жастардың сүйіс-
пен шілігіне ие болған 3селдің отбасында 
бұл �нермен шұғылданатындар жоқ екен. 

– «Бір пайыз талант, 99 пайыз еңбек» 
де ген с�з дәл айтылған. Мен суретші болу 
үшін 14 жыл кәсіби білім алдым. Бала кү-
нім нен сурет салуға қатты қызықтым. 3сі-
ре се, адамдарды бейнелеген ұнайтын. 12 
жасымда ата-анам к�ркемсурет мектебіне 
бер ді. Содан бері бояу мен сурет салуға де-
ген махаббатым арта түсті. Маған сенім 
бе ріп, алаңсыз алға басуыма себепкер бол-
ған – ата-анам. Олар мені мақтан тұтып, 
үне мі қолдау к�рсететін. Картиналарымды 
үйге толтырып іліп қоятын. Бұл менің бала 
қиялыма қанат бітірді, одан әрі армандай 
түс тім. Тек бір бағытта ғана жұмыс істедім. 
Қа зір санасам, осы уақытқа дейін мыңға 
жуық картина салыппын. Ал дәл бүгін мақ-
сатты түрде �з блогымды дамытып жа тыр-
мын. Vйткені адамдардың, біздің қоғамның 
су рет салуға, �нерге деген сүйіспенші лік-
терін оятқым келеді, – дейді 3сел Сабыр-
жан қызы. 

Жас суретші к�птеген рес публи ка-
лық және халықаралық байқау-

лар да жүлде алған. Ол 2012 жылы Ernst & 
Young компаниясы �ткізген конкурсқа 
қатысып, екі картинасы жүлделі бірінші 
және екінші орын алған. Бүгінде аталған 
картиналар компанияның кеңсесінде ілулі 
тұр. 

– Студент болып жүрген кезде де әр-
түр лі суреттер салып, к�рмелерге қатыстым. 

Айталық, Бейжіңдегі к�рмеге екі картинам 
қатысты. Дегенмен шетелде әлі үлкен к�р-
мелерге қатыспадым. Қазақстанда осымен 
екін ші рет ірі к�рмеге қатысудамын. Бола-
шақ та әлі талай к�рмелер мен байқауларда 
бақ сынаймын деп үміттенемін. Осындай 
үл кен к�рмені Берлинде, Лондонда, Нью-
Йорк те �ткізіп, мәдениетімізді, тарихы мыз-
 да қандай тұлғалар болғанын неге к�р   сет-
песке? – дейді кейіпкеріміз. 

DР СУРЕТШІ ЖЕКЕ 
БРЕНД ҚАЛЫПТАСТЫРУЫ КЕРЕК

3селдің айтуынша, бір картинаны 
салу үшін орта есеппен екі аптадан 

бір айға жуық уақыт кетеді. Ал суретті мейі-
лін ше жылдам бітіру керек болса, 2-5 күн 
аралығында дайындауға да болады. 

– Шабытты адамдардан аламын. Vйт-
ке ні портретшімін. Vмірлік тәжірибесі мол, 
жі гері мықты, түр-сипаты ерекше адам дар-
ды, қарияларды жақсы к�ремін. Олардың 
энер гиясынан, харизмасынан, сырт кел бе-
тінне, бетіндегі әжімдері мен сызықтары-
нан, тіпті, терісінің түсінен де энергия ала-
мын, – дейді суретші. 

Оның пікірінше, әлемде суретшілерге 
сұ раныс жоғары. Мысалы, шетелде жаңа-
дан бастаған суретшінің жұмыстарының 
құны 2 мың доллардан басталады. Бірақ 
біз дің елімізде тіс қаққан мықты суретші-
лер дің жұмыстары ғана осылай бағаланады. 

– «Қазақстанда суретшінің еңбегі ба ға-
лан байды» деп айта бергеннен ештеңе 
шық пайды. 3рбір суретші жеке брендтін 
�зі дамытуы керек. Сонда ғана сұраныс 
пай да болады. Суреттердің құндылығын 
к�р сету арқылы еңбегіңізді насихаттайсыз. 
Яғни, бәрі суретшіге байланысты. Егер сіз 
жақ сы ақша тапқыңыз келсе, ерінбей із-
денуіңіз керек. Ондай суретші шағымдануға 
да уақыт таппайды, – дейді 3сел Сабыр-
жан қызы. 

3селдің сурет �неріндегі кумирлері 
– Микеланджело мен Леонардо да 

Винчи. Леонардо тек танымал суретші бол-
ғаны үшін ғана ұнамайды. 
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�азір �йден 
шы�пай-а� 

суретшілерді "нерін 
тамашалау�а болады. Мәселен, 

суретші %сел Сабыржан�ызы 
әлеуметтік желіде блог ж�ргізу ар�ылы 

танымал бол�ан. Ол – еліміздегі 
ал�аш�ы гиперреалист суретші. *з 
ж�мысында әрт�рлі техникаларды 

�олданып, тәжірибе жаса�анды жаны 
с�йеді. �азір Астанада %селді кілемге 
салын�ан суреттер к"рмесі "тіп жатыр. 

Біз суретшіні арнайы іздеп барып, 
шы�армашылы�ы мен заманауи 

"нерге деген к"з�арасы 
туралы әгімелестік.

– Мен оны жан-жақты дамығаны және 
әлемдік кескіндемеге ғана емес, сонымен 
қатар инженерияға, ғылымға, медицинаға 
және басқа салаларға қосқан үлкен үлесі 
үшін жақсы к�ремін. Ол керемет адам! 
Табыс табуды да ұмытпай, �з шәкірттерінен 
мықты топ құрды, – дейді кейіпкеріміз. 

Қазір 3сел Сабыржанқызының Tik-
Tok-та – 320 мың, Instagram-да 113 мың 
ау диториясы бар. Оқырмандарының бар-
лығы «3сел енді қай жанрда сурет салып, 
таңқалдырады?» деп асыға күтеді. Біз жас 
суретшінің болашақ жоспарлары жайлы да 
сұрадық. 

– 3ртүрлі техникалар арқылы сурет 
са лып жүрсем де, маған кілемде жұмыс іс-
теу техникасы ұнады. Ары қарай да осы 
стиль де жұмыс істегім келеді. Халықтың 
ме ні «О, бұл кілемде жұмыс істейтін сурет-
ші ғой» деп танығанын қалаймын. Алдағы 
уақытта кілемдерге гиперреализмді қосып, 
керемет түсті микс жасауға тырысамын, – 
дейді 3сел. 

Қылқалам шеберіне тек қана сәттілік 
тілейміз! Алдағы уақытта 3селдің сурет те-
рінің әлемдік к�рмелерде ілулі тұратынына 
сеніміміз мол. 

ка потына да, қолыммен, аяқтарыммен де 
су  рет салдым, сонымен қатар 3 және 6 
порт ретті бір уақытта салып, түрлі тәжірибе 
жа садым. Осылайша, аудиториям күннен 
күн ге к�бейіп, �нерге қызығатын адам дар-
дың саны артты. Биыл блогымды дамыту 
үшін кілемге сурет салдым. Бұл идеямды 
Forte Kulanshi Art Space галереясының 
директоры Лейла Махат қатты ұнатты. Ол 
кісі менің бұрынғы және қазіргі тәлімгерім, 
колледжде сабақ берген. Осылайша, Лейла 
Махаттың ұсынысымен Астанада к�рме 
�ткізіп жатырмыз. Бұл жерде кілемге са-
лын ған қазақ аруларының портреттерін 
та  машалай аласыз, – дейді 3сел Сабыр-
жан қызы. 

ҰМЫТ БОЛҒАН БАТЫР ҚЫЗДАРДЫ 
БЕЙНЕЛЕГЕН

Астанадағы Forte Kulanshi Art Space 
галереясында 3селдің кілемге салынған 
су реттері ілулі тұр. К�рмені тамашалауға 
күн сайын келетін жастардың да саны к�п 
екен. 

Шынайылыќтыњ
ШЫЊЫНАШЫЊЫНА

Азия күнделігі


	Ai_1
	Ai_2
	Ai_3
	Ai_4
	Ai_5
	Ai_6
	Ai_7
	Ai_8
	Ai_9
	Ai_10
	Ai_11
	Ai_12
	Ai_13
	Ai_14
	Ai_15
	Ai_16

